
در حالی این شــائبه از ســوی برخی از کارشناسان مطرح می شود که 
احتمــالا اجرای طرح کالابرگ منتفی خواهد بود که وزیر  اقتصاد اعلام 

کرد: این طرح لغو نشده و همچنان در دستورکار قرار دارد. 
حــدود ۵ ماه از اجــرای جراحی اقتصادی دولــت و حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانــی می گذرد که قرار بود پس از واریز دو مرحله یارانه  معیشــتی، 
طرح کالابرگ الکترونیکی اجرا شود، اما تاکنون ۵ مرحله یارانه نقدی 

پرداخت شده و این طرح اجرایی نشده است. 
بر همین اساس، این شائبه از سوی برخی از کارشناسان مطرح می شود 
که احتمالا اجرای طرح کالابرگ منتفی خواهد بود، اما  وزیر اقتصاد در 
یک نشست خبری در تازه ترین اظهارنظر درباره اختصاص کالابرگ به 
جای یارانه نقدی اعلام کرده اســت:  این طرح لغو نشده و همچنان در 

دستورکار قرار دارد. 
وی در تشــریح اقدامات صورت گرفته در حــوزه کالابرگ الکترونیکی 

گفته اســت: بنا بود گزارش عملکرد دوره آزمایشی به  دولت ارائه شود 
که خوشبختانه این اتفاق صورت گرفت. 

به گفته او، دوســتان حــوزه اجرایی و فنی در حــوزه وزارت کار که 
مسوولیت کالابرگ بر دوش آنان قرارداده شده است، پیشنهاد  دادند تا 
در ماه مهر بار دیگر طرحی آزمایشــی را در این خصوص داشته باشند 
که پس از تعمیم آن به کل کشــور برای مردم  مشــکلی پیش نیاید و 
مردم همچنان مراجعه نکنند و شــکایت نکنند که دستگاه های خرید 
همچنان متصل نیســت یا در فروشــگاه ها  امکان خدمات دهی وجود 

ندارد. 
خاندوزی متذکر شده است: در همین راستا، کار قدری به تاخیر افتاد 
تــا وزارت کار بتواند مرحله جدید آزمایشــی را انجام دهد و  امیدوارم 

زودتر از پایان سال عملی شود. 
پیش از ایــن، محمدرضــا پورابرهیمی، رییس کمیســیون اقتصادی 
مجلــس درباره طرح کالابرگ گفته بود: مجلس خواســتار این بود  که 
کالابرگ ارائه شــود، اما دولت برای اینکه کار خود را آسان کند، یارانه 
نقدی پرداخت کرده است؛ ما می خواستیم دولت  مابه التفاوت قیمت ها 

را به صورت کالابرگ پرداخت کند. 
در این میان، براســاس نتایج به دست آمده موسسه افکارسنجی ملت، 
۵۸.۵ درصد از مردم ترجیح می دهند دولت هفت قلم  کالای اساســی 
را به قیمت سال قبل و از طریق کالابرگ عرضه کند و در مقابل ۲۸.۶ 
درصــد ترجیح می دهنــد به ازای هر فرد  ماهانــه مبلغ ۳۰۰ یا ۴۰۰ 

هزارتومان نقدی اختصاص یابد. 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
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بازیگلوپوچِکیروش

دستیارایرانیرویهوا!
با برکناری اسکوچیچ و انتخاب کارلوس کی روش بعنوان سرمربی تیم ملی فوتبال  ایران برای حضور در جام جهانی 
2022 قطر تکلیف دســتیار ایرانی او هنوز مشخص نشــده است . در حالی کی روش ، جواد نکونام را بعنوان گزینه 
اصلی دستیار ایرانی اش انتخاب و در مذاکرات  با فدراسیون فوتبال این موضوع را نهایی کرده است که به دلیل آنچه 
مخالفت های مدیرعامل تیم  فوتبال فولاد خوزســتان عنوان شــده است ، اضافه شدن نکونام به کادر فنی تیم ملی 
فوتبال ایران  در هاله ای از ابهام قرار گرفته اســت. نکونام در یک مقطع کوتاه پس از خداحافظی از تیم ملی فوتبال 
ایران در تابســتان 95دستیار کی  روش در تیم ملی بود او اما به دلایلی از تیم ملی کنار گذاشته شد و مربیگری را 
در خونه به  خونه بابل در سال 96تجربه کرده و این تیم را به نیمه نهایی جام حذفی نیز رساند اما به دلیل  اختلاف 

با مدیران بابلی از هدایت این تیم در نیم فصل دوم انصراف داد . 

تجدیدآگهی مناقصه عمومیتجدیدآگهی مناقصه عمومی
 یک مرحله ای   یک مرحله ای  

سازمان مدیریت حمل و نقل بار و مسافر شهرداری بروجرد در نظر دارد 
تأمین راننده پایه یکم را  به منظور سرویس دهی با اتوبوس شهری 
در محدوده قانونی شهر با شماره سیستمی   2001095024000006 به 
شــرکت های خدماتی ذیصلاح و اشخاص حقیفی با سوابق مرتبط 
 واگذار نماید، متقاضیان می توانند از تاریخ    1401/07/09 به سامانه 
   setadiran.ir  تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به آدرس

 مراجعه نمایند. 
شــماره تماس جهــت اطلاعــات بیشــتر 42623092-066 و 

               09166628598

گودرزی-سرپرست سازمان فردین 

نوبتدوم

متن کامل در صفحه 6

هنر ایجاد ارتباط با مخالفان
جلالخوشچهره

ناآرامی های اخیر به تمامی از جنس ناآرامی های مقطعی گذشته نیست 
اما ریشــه در فرایندی دارد که پیشاپیش درباره بروز آن  به هر بهانه، از 
ســوی آگاهان هشدار داده شده بود. مشــکل کجاست؟ و چرا به نقطه 
جوش کنونی رسید؟نبود ارتباط منطقی و فقدان مهارت در ایجاد ارتباط 
با نسل جوان پرسشگر یکی از اصلی ترین دلایل وضعی است که اکنون با 
 آن روبروییم. مهارت در ایجاد ارتباط ، جنبه ای مهم و کلیدی از ادبیات 
حل اختلاف میان دیدگاه ها و رویکردهایی است که گاه  اختلاف برانگیز 
و گاه متعــارض به نظر می آیند. مشــکل از آنجا ناشــی می شــود که 
طرف های گفت وگــو یا نمی خواهند و یا نمی دانند  که صورت مســئله 
ورای آن توجیهاتی اســت که به طور معمول در چرایی بروز ناآرامی ها 
بیان می شود. روان شناسی گفت وگو و مهارت داشتن در ایجاد ارتباط به 
ســه وجه مهم توجه دارد: نخست؛ درک و شناخت واقعی و منصفانه  از 
موارد مورد اختلاف. دوم؛ هدایت و مدیریت اوضاع در خدمت به کاهش 
تنش و سوم؛ پیش بینی آنچه در صورت ایجاد توافق  و یا تعمیق اختلاف 
و تنش ها، زمان آبســتن آن خواهد بود. از ایــن رو نمی توان در چنین 
بزنگاه هایی تصور عبور از خیابان  یک طرفه را داشت. اگر این مسیر چاره 

ساز بود، نمی بایست اوضاعی شبیه این را هر از گاه شاهد بود. 
مشــکل این است که بخش مؤثری از متولیان امور به هر دلیل خواسته 
و یا ناخواســته مهارتی در شروع گفت وگو و ایجاد ارتباط  با معترضان از 
خود بروز نداده اند. همین امر گاه سبب تشدید تنش ها در مقاطع مختلف 
و به ویژه اکنون شــده است. علاوه  براین، تریبون های رسمی در اختیار 
برخی کسان قرار گرفته که به جای ارائه ایده قدرتمند و صلح آمیز، تنها 
بــه تخریب و  تلاش برای از دور خــارج کردن ایده های مخالف و منتقد 
عمل می کنند. آنان تنها با ادبیات ســخیف و تحریک آمیز، مهارت خود 
 را در زبان بازی و طفره روی از پرداختن به صورت مسئله و چاره جویی 
برای برون رفت از اوضاع نمایــش می دهند. این  روش ناکارآمدی خود 
را در همه ناآرامی های گذشــته نشان داده و ادامه آن نیز نتایجی چون 

گذشته خواهد داشت. 
اهمیت نکته بالا در آن اســت که متولیــان امر به این مهم توجه کنند 
که میدان داران عرصه ناآرام، نزد مردم و اصولا مخاطبان  چگونه ارزیابی 
می شــوند؟ آیا این کسان از مشروعیت و معرفت لازم برخوردارند که بر 
صحنــه کنونی، نفوذ و تأثیر لازم را در  خمــت به ایجاد آرامش و توافق 
مشــترک داشــته باشــند؟ یا خود عاملی در تحریک و تشدید تنش ها 
هستند؟ مهم است که متولیان  امور نگران رفتار کسانی باشند که منافع 
حاضــر خود را به نفع فرایند صلــح آمیز آینده هزینه نمی کنند؛ بلکه با 

رفتارشان بر  تشدید اوضاع می دمند. 
متولیان امور حتی در این مقطع دو واکنش را می توانند داشــته باشند؛ 
نارضایتی از کم و کیف اعتراض ها و یا نارضایتی از  شــیوه های انجام آن. 
رهبر انقلاب در ســخنان دوشنبه )۱۱مهرماه ۱۴۰۱( خود، وجه دوم را 
برجسته دانســته و بر آن تأکید داشتند.  این درحالی است که به وجود 
مشکلات اشاره کرده و حل آنها را با مشارکت عمومی ممکن دانسته اند. 
اگر قرار بر برون رفت  مســالمت آمیز از اوضاع کنونی اســت، پس لازم 
است نخســت، مهارت لازم در ایجاد ارتباط و گفت وگو فراهم شود. در 
این حال  تریبون های رسمی و مدیریت گفت وگوها در اختیار کسانی قرار 
گیرد که ضمن داشتن مشروعیت لازم نزد مخاطبان از ایده های  قدرتمند 

و راهگشا برخوردار باشند. اصرار بر شیوه های گذشته چاره ساز نیست. 

سرمقاله
آیاکمکیبهحلمعمایِاحیایبرجاممیکند؟

انتقال پیام در تبادل زندانیان آمریکایی

صفحه 3

صفحه2

ضرورتاخذمالیاتازمجموعدرآمدضرورتاخذمالیاتازمجموعدرآمد

همه مردم همه مردم 
به خط می شوندبه خط می شوند

رییسکانونانبوهسازاناظهارکرد:

قهر بانک ها با وام مسکن

دنیایکودکانناشنواراازسکوتخارجکنیم

زمزه آهنگ بی صدایی

خطر کم آبی بیخ گوش 
پایتخت نشینان

صفحه3

صفحه4

صفحه7

رییس کانون انبوه سازان گفت: فقط ۶ درصد تخصیص منابع بانکی 
به بخش مســکن اختصاص یافته  اســت که آن هم به دلیل مشارکت 
بانک مسکن بوده و ســایر بانک ها با طرح نهضت ملی مسکن همکاری 
 نمی کنند . ســید محمد مرتضوی افزود: در قانون جهش تولید مســکن 
پیش بینی شــده که ۲۰ درصد منابع  تسهیلاتی بانک ها به حوزه مسکن 
اختصــاص پیدا کند، اما بانک ها تا کنون در طرح نهضت ملی مســکن 
 همکاری نکردند . وی توضیح داد: برنامه ای که دولت اعلام کرد تخصیص 
۲۰ درصد منابع بانکی در  غالب تســهیلات به متقاضیان بود، سوال این 

است که چند درصد تخصیص منابع محقق شد؟

چرا حذف یارانه نقدی به تاخیر افتاد؟
شرکت مخابرات ایران منطقه آذربایجانغربی در نظر دارد » بازاریابی سرویس اعلام 
مشاغل از ۱۱۸ و شماره های رند و دور شوال« را از طریق مناقصه عمومی تک مرحله ای 
برگزار نماید: متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت اطلاعات بیشتر به آگهی مناقصه در 
سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir و سایت مخابرات منطقه آذربایجانغربی به 

آدرس azargh.tci.ir مراجعه نمایند.

آگهی تجدید مناقصه عمومی شماره ۱۴۰۱/۷۴/ح

مدیریت پشتیبانی و تدارکات مخابرات منطقه آذربایجانغربی

شرکت مخابرات ایران )سهامی عام(
منطقه آذربایجانغربی

آگهی تجدید مناقصه بازاریابی سرویس اعلام مشاغل
 از ۱۱۸ و شماره های رند و دور شوال

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای غرب

ستاد  شماره  یکپارچه(  صورت  )به  کیفی  ارزیابی  با  ای  مرحله  یک  عمومی  مناقصه  دارد  نظر  در  غرب  منطقه ای  برق  سهامی  شرکت 
۲۰۰۱۰۰۱۱۳۲۰۰۰۰۳۸ با موضوع احداث کامل اتصالات ۱۳۲ کیلو ولت پست وحدت دهلران با پایه بتنی به طول ۱/۴ کیلومتر تک مداره مطابق با 
شرایط مندرج در اسناد مناقصه و با رعایت استانداردهای ملی_ بین المللی و وزارت نیرو را از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( 
برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
لازم است مناقصه گران شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در ستاد، نسبت به ثبت نام، دریافت گواهی امضای الکترونیکی ) به صورت برخط( 

برای کلیه صاحبان امضاء مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم به عمل آورند.
الف: الزامات:

 تصویر گواهینامه صلاحیت پیمانکاری معتبر نیرو پایه ۵ از سازمان برنامه و بودجه کشور و دارا بودن ظرفیت خالی آماده به کار
 تصویر گواهینامه صلاحیت ایمنی معتبر صادره از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

۱_ مبلغ برآورد مناقصه: ۲۴,۴۸۷,۷۰۴,۹۵۵ ) بیست و چهار میلیارد و چهارصد و هشتاد و هفت میلیون و هفتصد و چهار هزار و نهصد و پنجاه و 
پنج( ریال

۲_ مبلغ تضمین شرکت در فرآیند مناقصه: ۱,۲۲۴,۳۸۵,۲۴۷ ) یک میلیارد و دویست و بیست و چهار میلیون و سیصد و هشتاد و پنج هزار 
و دویست و چهل و هفت( ریال  مطابق با انواع تضمین های قابل قبول مندرج در آیین نامه معاملات دولتی، شماره ۱۲۳۴۰۲/ت ۵۰۶۵۹ ه مورخ 

۹۴/۹/۲۲ هیئت محترم وزیران
ب( برنامه زمان بندی فرآیند مناقصه:

۱_ تاریخ انتشار فراخوان ارزیابی کیفی در ستاد: روز شنبه تاریخ ۱۴۰۱/۰۷/۱۶
۲_ مهلت زمانی دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه به طور همزمان از طریق درگاه ستاد : از ساعت ۱۰ روز شنبه تاریخ 

۱۴۰۱/۰۷/۱۶ تا ساعت ۱۹ تاریخ چهارشنبه ۱۴۰۱/۰۷/۲۰
۳_ آخرین مهلت زمانی بارگزاری پیشنهاد ارزیابی کیفی و مناقصه به طور همزمان از طریق درگاه ستاد : تا ساعت ۱۵ روز شنبه تاریخ 

۱۴۰۱/۰۸/۰۷
۴_ آخرین مهلت زمانی تحویل فیزیکی تضمین شرکت در فرآیند مناقصه : ساعت ۱۴ روز شنبه ۱۴۰۱/۰۸/۰۷

۵_ زمان گشایش پاکت های استعلام ارزیابی کیفی از طریق درگاه ستاد توسط مناقصه گزار: ساعت ۹ روز یکشنبه تاریخ ۱۴۰۱/۰۸/۰۸
۶_ زمان گشایش پیشنهاد مالی مناقصه گران از طریق درگاه ستاد: پس از انجام ارزیابی کیفی و تعیین پذیرفته شدگان ارزیابی کیفی، متعاقباً 

اعلام خواهد شد.
۷_ اعتبار پیشنهاد قیمت: ۱۸۰ روز از تاریخ آخرین مهلت بارگزاری پیشنهاد قیمت در ستاد

۸_ سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.
۹_ به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش،سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایر آن و پیشنهادهای مالی فاقد امضاء، 

مشروط، مخدوش ترتیب اثر داده نخواهد شد.
اطلاعات تماس مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر:

مناقصه گران می توانند جهت دریافت اطلاعات بیشتر با مناقصه گزار به نشانی شرکت برق منطقه ای غرب_کرمانشاه_۲۲بهمن_میدان گلایول_ طبقه 
دوم_اداره قراردادها_شماره تلفن ۳۸۲۳۲۰۰۱,۵_۰۸۳ _ داخلی ۲۱۲۸ و تلفن مستقیم اداره قراردادها ۳۸۲۲۷۲۴۹_۰۸۳ و واحد فنی ۲۴۴۰ و 
شرکت مهندسی مشاور موننکو ایران با شماره تماس ۸۸۷۷۱۲۰۶)۰۲۱( به نشانی تهران_ خولیعصر_بالاتر از میدان ونک_خعطار_پ۱۲_ طبقه ۷ام_ 

گروه خطوط انتقال حاصل نمایند تماس حاصل نمایند.
اطلاعات تماس جهت انجام مراحل عضویت در ستاد و پاسخگویی به سوالات سامانه ای: ۱۴۵۶) بدون پیش شماره(

ستاد دفاتر ثبت نام استان ها، ) www.setadiran.ir( بخش »ثبت نام/پروفایل تأمین کننده /مناقصه گر« ۱۶۴۴/م الف

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفیآگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی
)به صورت یکپارچه( )به صورت یکپارچه( 

شماره ستاد شماره ستاد ۲۰۰۱۰۰۱۱۳۲۰۰۰۰۳۸۲۰۰۱۰۰۱۱۳۲۰۰۰۰۳۸ ) )۴۰۱۱۴۰۱۱//۳۸۳۸((

نوبت اول
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شرکت مخابرات ایران منطقه آذربایجانغربی در نظر دارد » بازاریابی سرویس اعلام 
مشاغل از ۱۱۸ و شماره های رند و دور شوال« را از طریق مناقصه عمومی تک مرحله ای 
برگزار نماید: متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت اطلاعات بیشتر به آگهی مناقصه در 
سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir و سایت مخابرات منطقه آذربایجانغربی به 

آدرس azargh.tci.ir مراجعه نمایند.

آگهی تجدید مناقصه عمومی شماره ۱۴۰۱/۷۴/ح

مدیریت پشتیبانی و تدارکات مخابرات منطقه آذربایجانغربی

شرکت مخابرات ایران )سهامی عام(
منطقه آذربایجانغربی

آگهی تجدید مناقصه بازاریابی سرویس اعلام مشاغل
 از ۱۱۸ و شماره های رند و دور شوال

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای غرب

ستاد  شماره  یکپارچه(  صورت  )به  کیفی  ارزیابی  با  ای  مرحله  یک  عمومی  مناقصه  دارد  نظر  در  غرب  منطقه ای  برق  سهامی  شرکت 
۲۰۰۱۰۰۱۱۳۲۰۰۰۰۳۸ با موضوع احداث کامل اتصالات ۱۳۲ کیلو ولت پست وحدت دهلران با پایه بتنی به طول ۱/۴ کیلومتر تک مداره مطابق با 
شرایط مندرج در اسناد مناقصه و با رعایت استانداردهای ملی_ بین المللی و وزارت نیرو را از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( 
برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
لازم است مناقصه گران شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در ستاد، نسبت به ثبت نام، دریافت گواهی امضای الکترونیکی ) به صورت برخط( 

برای کلیه صاحبان امضاء مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم به عمل آورند.
الف: الزامات:

 تصویر گواهینامه صلاحیت پیمانکاری معتبر نیرو پایه ۵ از سازمان برنامه و بودجه کشور و دارا بودن ظرفیت خالی آماده به کار
 تصویر گواهینامه صلاحیت ایمنی معتبر صادره از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

۱_ مبلغ برآورد مناقصه: ۲۴,۴۸۷,۷۰۴,۹۵۵ ) بیست و چهار میلیارد و چهارصد و هشتاد و هفت میلیون و هفتصد و چهار هزار و نهصد و پنجاه و 
پنج( ریال

۲_ مبلغ تضمین شرکت در فرآیند مناقصه: ۱,۲۲۴,۳۸۵,۲۴۷ ) یک میلیارد و دویست و بیست و چهار میلیون و سیصد و هشتاد و پنج هزار 
و دویست و چهل و هفت( ریال  مطابق با انواع تضمین های قابل قبول مندرج در آیین نامه معاملات دولتی، شماره ۱۲۳۴۰۲/ت ۵۰۶۵۹ ه مورخ 

۹۴/۹/۲۲ هیئت محترم وزیران
ب( برنامه زمان بندی فرآیند مناقصه:

۱_ تاریخ انتشار فراخوان ارزیابی کیفی در ستاد: روز شنبه تاریخ ۱۴۰۱/۰۷/۱۶
۲_ مهلت زمانی دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه به طور همزمان از طریق درگاه ستاد : از ساعت ۱۰ روز شنبه تاریخ 

۱۴۰۱/۰۷/۱۶ تا ساعت ۱۹ تاریخ چهارشنبه ۱۴۰۱/۰۷/۲۰
۳_ آخرین مهلت زمانی بارگزاری پیشنهاد ارزیابی کیفی و مناقصه به طور همزمان از طریق درگاه ستاد : تا ساعت ۱۵ روز شنبه تاریخ 

۱۴۰۱/۰۸/۰۷
۴_ آخرین مهلت زمانی تحویل فیزیکی تضمین شرکت در فرآیند مناقصه : ساعت ۱۴ روز شنبه ۱۴۰۱/۰۸/۰۷

۵_ زمان گشایش پاکت های استعلام ارزیابی کیفی از طریق درگاه ستاد توسط مناقصه گزار: ساعت ۹ روز یکشنبه تاریخ ۱۴۰۱/۰۸/۰۸
۶_ زمان گشایش پیشنهاد مالی مناقصه گران از طریق درگاه ستاد: پس از انجام ارزیابی کیفی و تعیین پذیرفته شدگان ارزیابی کیفی، متعاقباً 

اعلام خواهد شد.
۷_ اعتبار پیشنهاد قیمت: ۱۸۰ روز از تاریخ آخرین مهلت بارگزاری پیشنهاد قیمت در ستاد

۸_ سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.
۹_ به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش،سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایر آن و پیشنهادهای مالی فاقد امضاء، 

مشروط، مخدوش ترتیب اثر داده نخواهد شد.
اطلاعات تماس مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر:

مناقصه گران می توانند جهت دریافت اطلاعات بیشتر با مناقصه گزار به نشانی شرکت برق منطقه ای غرب_کرمانشاه_۲۲بهمن_میدان گلایول_ طبقه 
دوم_اداره قراردادها_شماره تلفن ۳۸۲۳۲۰۰۱,۵_۰۸۳ _ داخلی ۲۱۲۸ و تلفن مستقیم اداره قراردادها ۳۸۲۲۷۲۴۹_۰۸۳ و واحد فنی ۲۴۴۰ و 
شرکت مهندسی مشاور موننکو ایران با شماره تماس ۸۸۷۷۱۲۰۶)۰۲۱( به نشانی تهران_ خولیعصر_بالاتر از میدان ونک_خعطار_پ۱۲_ طبقه ۷ام_ 

گروه خطوط انتقال حاصل نمایند تماس حاصل نمایند.
اطلاعات تماس جهت انجام مراحل عضویت در ستاد و پاسخگویی به سوالات سامانه ای: ۱۴۵۶) بدون پیش شماره(

ستاد دفاتر ثبت نام استان ها، ) www.setadiran.ir( بخش »ثبت نام/پروفایل تأمین کننده /مناقصه گر« ۱۶۴۴/م الف

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفیآگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی
)به صورت یکپارچه( )به صورت یکپارچه( 

شماره ستاد شماره ستاد ۲۰۰۱۰۰۱۱۳۲۰۰۰۰۳۸۲۰۰۱۰۰۱۱۳۲۰۰۰۰۳۸ ) )۴۰۱۱۴۰۱۱//۳۸۳۸((

نوبت اول

شناسه آگهی : ۱3۸۸۷۰۷ شرکت سهامی برق منطقه ای غرب



	�1089�� شماره�1401�16�مهر�ماه�شنبه www.yadegaremrooz.ir
yadegar_emrooz@yahoo.com سیاسی2

اقدام عجیب دولت جدید کویت؛ 

باز هم استعفا!

اعضای دولت جدید کویت که چهارشنبه منصوب 
شــدند ، روز پنجشنبه در یک اقدام بی سابقه در 
تاریخ این کشور و به طور دسته جمعی استعفای 
خود را تقدیم شــیخ احمد نواف نخســت وزیر 
کردند. به گزارش روزنامه کویتی القبس ، " عمار 
العجمــی " وزیر کار و برق در دولت جدید پس از 
صدور دستور تشکیل دولت گفت که کار در پست 
وزارت " مایه افتخار " اســت اما نیازمند یک تیم 
هماهنگ و همگون است که صادقانه تلاش کرده 

و به قانون اساسی احترام بگذارد.
القبس به نقل از یک منبــع دولتی که نامش را 
ذکر نکرد، نوشت : استعفای دسته جمعی اعضای 
دولــت جدید پس از آن شــکل گرفت که اعلام 
تشــکیل هیات جدید دولت با موجی از مخالفت 

های مردمی و نمایندگان پارلمان همراه شد .
از سوی دیگر روزنامه " الانباء " کویت نیز به نقل 
از منابعی که نام شان را ذکر نکرد، نوشت : دولت 
جدید سوگند قانون اساســی یاد نکرد و دستور 
تشکیل آن در روزنامه های رسمی انتشار نیافت 
. البته مخالفت اعضا با پیوســتن به هیات جدید 
دولت را نمی توان " استعفا " نام نهاد بلکه در واقع 

آنها از پذیرش پست های خود عذر خواستند.
منابــع مزبور تاکید کردند: دولت پیشــبرد امور 
هم اکنون مســئولیت اداره امور فوری کشــور را 
برعهده دارد. شیخ نواف احمد الصباح امیر کویت 
چهارشنبه شــیخ احمد نواف احمد را عهده دار 
تشــکیل دولت جدید کرد . هیات دولت جدید 
شــامل ۱۵ وزارت خانه می شــود و وزارت امور 
زنان و کودکان نیز به آن افزوده شــده که " هدی 

عبدالمحسن الشایجی " عهده دار آن شده است.
امیر کویت چهارشــنبه برای دومین بار فرزندش 
شیخ احمد نواف را به نخست وزیری برگزید و او 
را مســئول معرفی اعضای دولت جدید کرد. این 
در حالی اســت که امیر کویت سه روز قبل از آن 
با استعفای دولت موافقت کرده بود و آن را عهده 
دار پیشــبرد امور کشور کرد تا آنکه مجلس امت 
)پارلمان( جدید در روز سه شنبه ۱۹ مهر تشکیل 
شود. کویتی ها ۵۰ عضو جدید برای مجلس امت 
جدید به عنوان جانشین پارلمان ۲۰۲۱ انتخاب 
کردند اما امیر کویت در ژوئن گذشته تصمیم به 

انحلال آن گرفت.
دولت کویت پس از اعلام نتایج پارلمان بر اساس 
قانون اساســی این کشور اســتعفا داد زیرا بنابر 
قانون اساسی کویت دولت جدید پس از انتخابات 
پارلمانی باید شــکل گرفته و در پارلمان جدید 

سوگند قانون اساسی یاد کند.

بلینکن عربستان را تهدید کرد

آنتونی بلینکن وزیر امور خارجه آمریکا گفته است 
که واشنگتن پس از تصمیم عربستان سعودی و 
اوپک پلاس برای کاهــش عمده تولید نفت که 
منجر به روند افزایشــی بهای انرژی شد، گزینه 
های گوناگون را در باره ادامه روابط با این کشور، 
بررســی می کند.  بلینکن در لیما پایتخت پرو 
گفت ما در باره روابط با ریاض، شماری از گزینه 
ها را برای واکنش بررســی و با کنگره مشــاوره 
نزدیک می کنیم. بلینیکن اقدامات واکنشی را که 

واشنگتن بررسی می کند، مشخص نکرد.
دولت جو بایدن رئیس جمهوری دمکرات ایالات 
متحده در پی توافق روز چهارشــنبه کشورهای 
عمده تولید کننده نفت موســوم به اوپک پلاس 
شامل روسیه، در باره کاهش تولید نفت، واکنش 

خود را به این تصمیم بررسی می کند.
اعضای دمکــرات کنگــره ایالات متحــده روز 
پنجشــنبه خواســتار کاهش فروش تسلیحات 
نظامی به عربستان سعودی شدند و برخی دیگر 
با اعتراض به کشته شدن غیرنظامیان در عملیات 
ارتش این کشور در یمن و همچنین موارد نقض 
حقوق بشــر، روباط امنیتی واشنگتن را با ریاض 
مورد پرســش قرار دادند. دولت بایــدن در باره 
افزایش ســریع بهای بنزین در آمریکا در آستانه 
برگزاری انتخابات میان دوره ای هشــتم نوامبر 
)۱۷ آبان ماه( نگران است که دمکرات ها در ان از 
ریاست خود بر مجلس نمایندگان و سنا دفاع می 
کنند. بلینکن تاکید کرد که واشنگتن تصمیمی 

که به منافعش اسیب برساند، نخواهد گرفت.

برندگان جایزه صلح نوبل 
اعلام شدند

برندگان جایزه نوبل صلح امسال )۲۰۲۲( معرفی 
شــدند.  بنا بر اعلام کمیته نروژی نوبل از اسلو، 
امسال »آلس بیالیاتسکی«، وکیل حقوق بشری 
از بلاروس که در کشورش زندانی است، سازمان 
حقوق بشری »یادبود« از روسیه و سازمان حقوق 
بشــری اوکراینی »مرکز آزادی هــای مدنی« به 
عنــوان برندگان جایزه صلح نوبل اعلام شــدند. 
بر اســاس وصیت نامه آلفرد نوبــل، جایزه صلح 
به شــخصی اعطا می شــود که در سال گذشته 
»بیشــترین یا بهترین کار را بــرای برادری بین 
ملت ها، برای لغو یا کاهش ارتش های ثابت و حفظ 
و ارتقای صلح انجام داده باشــد. " آنه انگر، رئیس 
کمیته انتخاب جایزه صلح نوبل معتقد است که 
»برندگان به خاطر تــلاش در حمایت از حقوق 

شهروندی« فعالیت کرده اند.

اخیــرا در تحولی قابل توجه، خبرِ آزادســازی چهار زندانی 
آمریکایی در ایران )و البته آزاد شــدنِ چهار زندانی ایرانی در 
خاک آمریکا( و همچنین آزاد شــدن مقادیرِ قابل توجهی از 
منابع مالی مسدود شــده ایران که ظاهرا قرار است از کانال 
یکی از کشور های منطقه، به دست ایران برسد، گمانه زنی ها 
و تحلیل های مختلفی را در مورد ابعاد گوناگون این موضوع و 

پیام های خاص آن برای مذاکرت اتمی وین برانگیخته است.
در این راستا، برخی ناظران و تحلیلگران بر این باورند که این 
قِســم اقدامات را باید جدایِ از روند مذاکرات وین و معادله 
احیــای برجام دانســت و در نقطه مقابل، شــمار دیگری از 
تحلیلگران معتقدند که این قبیل اقدامات را بایستی مقدمه ای 
جهت اعلام نهاییِ حصول توافق میان ایران و غرب )و به طور 
خاص با آمریکا( در دوره قبل از انتخابات میاندوره ای کنگره 
آمریکا ارزیابی کرد. مساله ای که نمود های عینی خود را پس 
از برگزاری انتخابات میاندوره ای کنگره آمریکا نشان خواهد 
داد. با این همه، همانطور که پیشــتر نیز گفته شد، حدس و 

گمان ها و تحلیل ها در این رابطه ماهیتی متنوع دارند.
در این راســتا، در گفتگو با "رحمان قهرمانپور"، استاد علوم 
سیاســی و کارشــناس سیاســت خارجی و "ســید جلال 
ساداتیان"، سفیر سابق ایران در انگلستان و تحلیلگر سیاست 

خارجی، به بررسی ابعاد مختلف مساله مذکور پرداخته ایم.
مشروح گفتگو با رحمان قهرمانپور و سید جلال ساداتیان را 

در ادامه مطالعه فرمایید.
آزادسازی زندانیان آمریکایی و متعاقبا آزاد شدنِ مقداری از 
منابع مالی ایران، لزوما ارتباطی با معادله احیای برجام ندارد، 

زیرا جز موانع اصلی در این رابطه نبوده است.
"رحمان قهرمانپور"، تحلیلگر و کارشــناس حوزه سیاســت 
خارجی در ابتدا در پاســخ به این ســوال که آیا آزادســازی 
شــماری از زندانیان آمریکایی در ایران و متعاقبا آزاد شدن 
مقادیری از منابع مالی بلوکه شــده کشــورمان در خارج از 
ایران که به تازگی اتفــاق افتاده، حاوی معنای خاصی برای 
مذاکــرات وین و روند احیای برجام اســت؟ گفت: »به نظر 
من خیر، الزاما آزادسازی برخی زندانیان آمریکایی که اخیرا 
توسط کشورمان اتفاق افتاده، ارتباطی با معادله احیای برجام 
و مذاکرات وین ندارد. دلیل اصلی این مســاله نیز این است 
کــه دو طرف توافق کرده اند که موضــوع زندانیان، در یک 
چهارچوب "انسان دوستانه" بررسی شود. هر چند می توان این 
تحرک را به مثابه نشــانه ای مثبت در نظر گرفت با این حال 
همانطور که پیشتر نیز گفتم، الزاما به معنای رفع جدیِ موانع 
موجود در مســیر احیای برجام تلقی نمی شود. در این رابطه 
باید توجه داشته باشیم که مساله زندانی های دو تابعیتی، جز 

موانع و چالش های اصلی و اساســی در مسیر احیای برجام 
نبوده است. با این حال، می تواند اثر مثبتی بر جوِ کلی حاکم 

بر مذاکرات داشته باشد.«
این کارشــناس سیاست خارجی در پاسخ به این پرسش که 
دلیل این مساله که گمانه زنی ها و بعضا تناقض گویی هایی در 
مورد آزادســازی برخی منابع مالی ایران در ازای آزاد شدن 
زندانیان آمریکایی مطرح می شود چیست؟ گفت: »آن چیزی 
که آمریکایی ها رد کرده اند، این بوده که آن ها در ازای آزادیِ 
زندانیان خود در ایران، خودشــان پولی را پرداخت نخواهند 
کرد. این بدان معناست که آمریکا پولی برای آزادی زندانیان 
خود که اخیرا توســط ایران آزاد شده اند، نداده است. با این 
حال، آزاد ســازی منابع را رد نکرده و در این ماجرا تناقضی 
نیست. در این رابطه، خبرگزاری رویترز نیز یک گزارش کار 
کرده و از ســویی، باید توجه داشت که بخشی از این منابع 
مالی پیشتر در یک حساب واریز شده بود، اما امکان برداشتِ 
آن وجود نداشــت. اکنون قرار شــده که این منابع به بانک 
مرکزی قطر منتقل شود و سپس امکان برداشت ایران فراهم 
شــود. از این منظر، آنچه آمریکایی ها رد کرده اند، این مساله 
بــوده که گفته اند ما خودمان پولی را به ایران نمی دهیم، اما 

آزاد شدنِ منابع مالی خودِ ایران را رد نکرده اند.«
رحمان قهرمانپور در پاســخ به این ســوال که به چه دلیل 
ابتکار هایی از این دست، پیشتر و در زمانی که هنوز مذاکراتِ 
احیای برجام در دســت انجام بود صورت نگرفتند و در واقع، 
از نقشِ تســهیل کننده آن ها در زمانی که مذاکرات در اوج 
خود بود اســتفاده نشد؟ گفت: »پیش از این هم ایران جهت 
آزادسازی و مبادله زندانیان اقدام کرده بود با این حال به این 

دلیل که پولِ واریز شــده برای کشورمان از قابلیت برداشت 
برای ایران برخوردار نبود، این موضوع نیز به تاخیر اقتاد. در 
این رابطه ایران گفته بود که تا زمانی که منابع مالی به دست 
این کشور نرسد، فرآیند آزادسازی نیز اتفاق نخواهد افتاد. از 
این رو مایلم به این نکته اشاره کنم که پیشتر نیز دو سه مرتبه 
در زمان آقایان ظریف و عراقچی، این مساله مطرح شده بود با 
این حال به موانعی برخورد کرد که اکنون آن موانع با میانجی 
گری برخی کشور های منطقه و به طور خاص قطر رفع شده 
اند و اکنون شاهد آزادسازیِ برخی منابع مالی کشورمان در 

چهارچوب مبادله زندانیان آمریکایی هستیم.«
این کارشــناس حوزه سیاســت خارجی در مورد سرنوشت 
معادلــه احیای برجــام گفت: »به نظر می رســد که قبل از 
انتخابات میاندوره ای کنگره آمریکا، تحول خاصی اتفاق نیفتد، 
زیــرا دموکرات ها ارزیابی این را داشــته اند که اگر بخواهند 
در شــرایط فعلی و تنها چند هفته قبل از برگزاری انتخابات 
میاندوره ای کنگره، با ایران به توافق دست یابند، این احتمال 
وجود دارد که دســتِ جمهوریخواهان تقویت شود و به طور 
خاص ترامپیســت ها موقعیت بهتر و گسترده تری را جهت 
حمله به دموکرات ها پیدا کننــد. از این رو، دولت بایدن در 
مورد معادله مذاکرات وین و روند احیای برجام، کاملا دست 
به عصا حرکت می کند و به نظر می رسد که تا قبل از انتخابات 

میاندوره ای کنگره، تحول خاصی اتفاق نیفتد«.
قهرمانپور تصریح کرد: »با این همه، جهت صحبت در مورد 
سرنوشت نهایی معادله احیای برجام، به نظر من باید محتاط 
باشیم، زیرا هر چه زمان می گذرد، کار نیز سخت تر می شود و 
باید در نظر داشت که بر اساس نظرسنجی هایی که در آمریکا 

انجام می شود، این نکته روشن شده که جمهوریخواهان دست 
برتــر را دارند و بدون تردید پیــروزی آن ها در این انتخابات 
و تقویت موضع و جایگاهشــان در مجالس سنا و نمایندگان 
آمریــکا، جدای از اینکه معادله مذاکــرات وین را پیچیده تر 
خواهد کــرد، چالش های قابل توجهی را بــرای خودِ دولتِ 
بایدن نیز به وجود مــی آورد. با این همه، باید منتظر ماند و 
دید که اگر ســناریوی موفقیت جمهوریخواهان در انتخابات 
میاندوره ای کنگره به وقوع پیوســت، آیــا آن ها می توانند با 
یک توافق با ایران کنار بیایند یا خیر. به طور کلی باید توجه 
داشت که هر چه زمان بگذرد، تعداد عوامل و متغیر هایی که 
می توانند در قامت "مانع"، در روند مذاکرات کنشگری کنند 

نیز بیشتر خواهد شد.«
تحولات اخیر در چهارچوب آزادی زندانیان آمریکایی و آزاد 
شدن برخی از منابع مالی ایران، مقدمه ای جهت اعلام توافق 
میان ایران و غرب پس از برگزاری انتخابات میاندوره ای کنگره 

آمریکا است.
"سید جلال ساداتیان" سفیر سابق کشورمان در انگلستان و 
کارشناس حوزه سیاست خارجی در پاسخ به این سوال که آیا 
آزادشدنِ برخی زندانیان آمریکایی در کشورمان در روز های 
اخیر و متعاقبا آزاد شــدنِ مقادیری از منابع مالی مســدود 
شــده ایران در خارج، پیام و سیگنالی مشخص را برای روند 
مذاکرات وین و معادله دستیابی به یک توافق در این رابطه به 
همراه دارد یا خیر؟ گفت: »ما در فراز و نشیبی که اطلاعات و 
اخبار را در قالب معادله مذاکرات وین و روند احیای برجام در 
ماه های اخیر دریافت کرده ایم، بعضا با برهه هایی رو به رو بوده 
ایم که امید هایی دال بر ایجاد گشایش در روند مذاکرات ایجاد 
شده و البته مقاطعی را نیز شاهد بوده ایم که گویی برجام به 
نقطه پایانی خود رسیده است. در مقطع فعلی، به نظر می رسد 
که ایران و آمریکا توافق کرده اند که اعلامِ توافق را به بعد از 

انتخابات میاندوره ای کنگره آمریکا موکول کنند.«
ســاداتیان افزود: »دلیل اصلی این مساله این است که دولتِ 
دموکرات آمریکا می داند و یا ارزیابی آن اینگونه است که اگر 
اکنون توافقِ خود با ایران را اعلام کند، این به زیان آن خواهد 
بود، زیرا لابی اســرائیل و جریان های حامی جمهوریخواهان 
در عرصه سیاســت داخلی آمریکا، بــه زیان آن کار خواهند 
کرد و این مســاله موجب می شــود که دموکرات ها اکثریتِ 
شکننده ای را هم که در کنگره دارند، از دست بدهند. از این 
رو، دموکرات ها به دنبال این هســتند کــه این اکثریت را از 
دست ندهند و حداقل تا پایان حضور دولت بایدن در قدرت، 
بتوانند موقعیت خود را در مجالس سنا و نمایندگان آمریکا 

حفظ کنند.«

پدران برای مردم تحت فشار ، 
شعار مقاومت می دهند ؛ فرزندان 

را برای پیشرفت به آمریکا و کانادا 
می فرستند

۵ هزار و ۴۰۰ آقازاده
 در فرنگ! 

ایــران بیش از هر زمان دیگری به روســیه و چین 
نزدیک شــده اســت و از غرب فاصله گرفته است. 
معلوم نیســت با توجه به این نزدیکی، آقازاده های 
برای تحصیل به این دو کشور نمی روند و همچنان 
آمریکا، کانادا و اروپا را برای زندگی انتخاب می کنند. 
کشورهایی که برخی از همین مسئولان بر این باور 
هســتند هر روز در خیابان هــای آن تجاوز صورت 

می گیرد و فحشا از سر و دیوار شهرها بالا می رود
هاجر چنارانی، عضو فراکســیون بانوان مجلس در 
جریان جلســه بررســی صلاحیت زاهدی وفا وزیر 
پیشنهادی کار گفت: "با این حال انقلاب ما، انقلاب 
مســتعضعفان و محرومان است لذا قرار نبود بعد از 
۴٣ سال اینگونه تصمیم بگیریم ضمن اینکه آقای 
رئیســی گفته بود هر کس فرزندش تابعیت خارج 
داشــته باشــد خودش هم باید برود پس ما منتظر 
اجرای آن هستیم در حالی که فرزند ۵ هزار و ۴00 

و اندی از مسئولان در خارج از کشور هستند."
به آمار ارائه شده توسط این نماینده دقت فرمودید؛ ۵ 
هزار و ۴00 آقازاده در خارج از کشور در حال زندگی 

یا تحصیل هستند.
از این آمار می شود به چند نتیجه ساده رسید:

اول: فرزندان مســئولان، کشــوری که پدرانشان 
ســاخته اند را جــای مناســبی برای رســیدن به 
آرزوهای شــان نمی دانند. آنها فکــر می کنند برای 
دست یابی به موفقیت، بار و بندیل خود را می بندند و 
راهی فرنگ می شوند تا زندگی بهتری داشته باشند.

دوم: موافقت پدران یا مادران با مهاجرت فرزندان، 
نشــان می دهد که خــود آنها هم بــه این نتیجه 
رســیده اند که کشــوری که ســاخته اند، مناسب 
پیشرفت فرزندان شان نیست و بهتر است آنها برای 
کسب رتبه های بهتر علمی در خارج از مرزهای ایران 

زندگی کنند.
سوم: برخــی از والدین می گویند که بچه های شان 
بعد از تحصیل به کشــور بر می گردند تا به کشــور 
خدمت کننــد. این رفتار هم بیانگر آن اســت که 
مســئولان کشــور برای مدیران آینده ایران، بعد از 
دانشــگاه امام صادق، چشم به دانشگاه های خارج از 
کشور دارند و چشم شان از داشگاه های داخل ایران 

آب نمی خورد.
چهارم: همین پدران و پســران، مادران و دختران، 
اما تا دلتان بخواهد برای جوانان ســرزمین نســخه 
می پیچیند. به آنها توصیه می کنند در ایران بمانند 
و وطن را بسازند. بارها هم در سخنرانی های خود به 
این نکته اشاره می کنند که غربی که بچه های شان 
در حال تلاش برای رســیدن به یک زندگی خوب 

هستند، در حال فروپاشی است.
پنجم: جوانان کشور در حال هزینه دادن و تحمل 
شــرایط بد اقتصادی که به واســطه شعار پدران به 
دست آمده است، هستند و آقازاده ها با خیال راحت 
در غرب به زندگــی عادی خود می پردازند و خطی 

روی صفحه زندگی شان نمی افتاد.
ششم: ایــران بیش از هر زمان دیگری به روسیه و 
چین نزدیک شده است و از غرب فاصله گرفته است. 
معلوم نیســت با توجه به این نزدیکی، آقازاده های 
برای تحصیل به این دو کشور نمی روند و همچنان 
آمریکا، کانادا و اروپا را برای زندگی انتخاب می کنند. 
کشورهایی که برخی از همین مسئولان بر این باور 
هســتند هر روز در خیابان هــای آن تجاوز صورت 

می گیرد و فحشا از سر و دیوار شهرها بالا می رود.
در کشوری که شــعاردادن جایگاه اولی تری نسبت 
به عمل گرایی دارد باید هم شــاهد چنین آماری از 
مهاجرت آقازاده ها به خارج از کشور باشیم. مسئولان 
برای مردم شــعار می دهند و خودشــان درســت 
برخلاف آن شــعارها زندگی می کنند و این داستان 

در ایران یک قصه تکراری است.

حمایت پارلمان اروپا از 
کرات وین ازسرگیری مذا

مشاور سیاسی سوسیال دموکرات ها در پارلمان اروپا 
در توییتی از حمایت قاطع این پارلمان از ازسرگیری 

مذاکرات وین جهت احیای برجام خبر داد.
 الدار مامدوف، مشــاور سیاسی سوسیال دموکرات ها 
در کمیته پارلمــان اروپا روز پنج شــنبه در توییتی 
نوشت: تلاش ها برای استفاده از اعتراضات ایران برای 
تعلیق مذاکرات برجامی امروز در پارلمان اروپا به طرز 

چشم گیری ناکام ماند.
وی در ادامــه عنوان کرد کــه متمم تعلیق مذاکرات 
برجامی با ۴۶۹ رای مخالف و ۸۸ رای موافق شکست 

خورده است.
الدار مامدوف در انتهای توییت خود نوشــت: حمایت 
بزرگی از جوزپ بورل برای ادامه دادن تلاش ها جهت 

حصول توافق وجود دارد.
میخائیل اولیانوف، نماینده روســیه در سازمان های 
بین المللی واقع در وین روز چهارشــنبه در گفت وگو 
با شبکه الجزیره عنوان کرد: انتظار داریم که مذاکرات 
هسته ای ایران از اواسط نوامبر آینده ازسرگرفته شود.

ایران نیز بارها اعلام کرده است که به یک توافق خوب 
و عادلانه تمایل دارد و این آمریکایی ها هستند که باید 

تصمیم بگیرند به تعهدات خود عمل کنند.
اگر آمریکایی ها به تعهدات خود عمل کنند، تحریم ها 
را بردارند و تضمین هــای لازم را به ایران بدهند تا با 
نقض برجام، به تعهدات خود پشت پا نزنند، دستیابی 

به توافق خوب امکان پذیر است.
طبــق اظهارات مقامات ایرانــی ؛ این توافق جدیدی 
نیست و همان برجام است،اگر آمریکایی ها و اروپایی ها 
به تعهد خود عمل کنند فکر می کنم زمینه برای توافق 

خوب وجود دارد.
پارلمــان اروپا روز گذشــته هم چنین در قطعنامه ای 
خواســتار تحقیقات درخصوص مرگ مهسا و اعمال 
تحریم علیه ایران شد که سخنگوی وزارت امور خارجه 
کشــورمان این قطعنامه را مداخله جویانه و متضمن 
پیشداوری های یک جانبه و بی پایه در قبال جمهوری 

اسلامی ایران دانست.

 آیت الله سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری اسلامی ایران در پیامی به امامعلی رحمان 
همتای تاجیکی خود روابط دوستانه و برادرانه دو کشور را در کانون توجه قرار داد و گفت: 

شاهد صفحات جدیدی از همکاری بین تاجیکستان و ایران خواهیم بود.
 سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری اسلامی ایران در این پیام به مناسیت  سالروز تولد 
امامعلی رحمان تصریح کرد: امیدواریم با توجه پیوندهای عمیق فرهنگی، تاریخی، تمدنی 
و زبانی با تداوم نشســت های مشترک هیئت های دو کشــور، شاهد صفحات جدیدی از 

همکاری ها در راستای تامین منافع متقابل، تقویت امنیت و ثبات منطقه ای باشیم.

در این پیام تبریک رئیس جمهوری اسلامی ایران از درگاه خداوند متعال خواستار سلامتی 
و توفیق جناب عالی و زندگی پر برکت و سعادت را برای مردم تاجیکستان شده است.

امامعلی رحمان رئیس جمهور تاجیکســتان ۵ اکتبر ) ۱۳ مهر( ۷۰ ســاله شــد. رئیسان  
جمهوری روســیه، ترکیه، چین، بلاروس، جمهوریآذربایجان و برخی از کشورهای آسیای 
مرکــزی نیز تولد رحمان را تبریک گفتند. روابط تهران - دوشــنبه از ابتدای اســتقلال 
تاجیکســتان در ســال ۱۹۹۱ در حال رشــد بوده که به گفته کارشناسان، پیوند دیرینه 
فرهنگی، دینی و تاریخی میان دو کشور مهمترین دلیل این تعاملات روزافزون بوده است. 

هفته فرهنگی جمهوری تاجیکستان در ایران نیز پس از ۱۴ سال وقفه با 
حضور وزرای فرهنگ ایران و تاجیکســتان در منطقه فرهنگی گردشگری 

اراضی عباس آباد تهران روز سه شنبه هفته جاری گشایش یافت. این رویداد 
فرهنگی شــامل اجرای برنامه توسط گروه های هنری از جمله گروه نمایش، 

گروه موسیقی، قرائت شعر توسط شعرای تاجیکستانی و برگزاری نمایشگاه 
نقاشی، عکس، هنرهای دستی و لباس های ملی آن کشور علاوه بر 

تهران در شیراز و تبریز نیز برگزار می شود.

رئیسجمهوری:

شاهد صفحات جدیدی از همکاری بین ایران و تاجیکستان خواهیم بود

آیاکمکیبهحلمعمایِاحیایبرجاممیکند؟

انتقال پیام در تبادل زندانیان آمریکایی

 تمرین نظامی نیروهای روسی تازه اعزام شده به منطقه دونتسک/ رویترز  رژه نظامــی بــه مناســبت ســی و پنجمیــن ســالگرد تاســیس جنبــش جهــاد 
اسلامی فلسطین در نوار غزه/ رویترز

 

بایدن:

پوتین درباره استفاده از 
سلاح هسته ای شوخی 

نمی کند
رئیس جمهور آمریکا گفته اظهارات 
همتای روسیه ای او درباره احتمال 
استفاده از سلاح هسته ای در جنگ اوکراین شوخی نیست. جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا گفته اظهــارات "ولادیمیر پوتین"، رئیس جمهور 
روسیه درباره احتمال استفاده از سلاح های هسته ای در جنگ اوکراین 
شوخی نیســت و دنیا، با بزرگترین تهدید هســته ای از زمان بحران 

موشکی کوبا روبرو است.
بایــدن طی اظهاراتی در نیویورک که به تقابل 1٣ روزه ایالات متحده 
و اتحاد جماهیر شوروی در ســال 1962، در پی استقرار موشک های 
بالیســتیک میان برد شــوروی در خاک کوبا اشــاره داشت گفت: "ما 
از زمان کندی و بحران موشــکی کوبا با چشم انداز آرماگدون )جنگ 

سرنوشت ساز( روبرو نبوده ایم."
رئیس جمهور آمریکا دربــاره ولادیمیر پوتین گفت: "ما با آدمی طرف 
هســتیم که خیلی خوب می شناسمش. وقتی درباره احتمال استفاده 
از سلاح های هســته ای تاکتیکی یا سلاح های بیولوژیک یا شیمیایی 
صحبت می کند شوخی نمی کند، چون عملکرد ارتش او بسیار ضعیف 
اســت." بایدن در ادامه اظهاراتش هشدار داد چنانچه ولادیمیر پوتین 
تصمیم به استفاده از سلاح های تاکتیکی هسته ای بگیرد، ممکن است 
جنگی سرنوشت ساز رخ دهد. او گفت: "دارم تلاش می کنم بفهمم راه 
پوتین برای خروج نیست. می خواهد از کجا راه خروجش را پیدا کند؟"

معاوناولرئیسجمهور:

 ایجاد مناطق آزاد یکی 
از راه های خنثی سازی 

تحریم ها است
معــاون اول رئیس جمهــور گفت: 
تحریم های ایران و روســیه نباید به 
بهانه و مانعی برای توقف و کند شــدن برنامه های همکاری دو کشور 
تبدیل شــود. محمد مخبر در دومین روز از ســفر خود به روسیه، در 
نشست هم اندیشی با ۱۰۰ نفر فعالان اقتصادی فدراسیون روسیه که 
در حاشــیه دومین مجمع اقتصادی خزر برگزار شد، اظهار کرد: ایجاد 
مناطق آزاد یکی از راه های خنثی سازی تحریم ها است تا بتوانیم موانع 

پیش روی توسعه تجارت را برطرف و اثرات تحریم ها را خنثی کنیم.
معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: نباید به حجم مبادلات فعلی 
در منطقه آزاد آستاراخان اکتفا شود بلکه باید برنامه ای جامع طراحی و 

زمینه توسعه همکاری های اقتصادی فراهم شود.
مخبر خطاب به فعالان اقتصادی روســیه گفــت: باید از ظرفیت های 
موجــود نظیر مجمع اقتصادی خزر، ســازمان همکاری شــانگهای و 
اتحادیه اوراسیا به نحوی استفاده کنیم که مردم کشورهای منطقه از 
این فرصت ها منتفع شوند. سیاست گذاران هرچقدر هم که خوب کار 
کنند تا زمانی که فعالان اقتصادی پای کار نباشند شاهد رشد و توسعه 
نخواهیم بود.  وی اظهار کرد: فعالان اقتصادی ایران و روسیه باید سقف 
پروازی خود را بسیار بالاتر از سطح فعلی در نظر بگیرند و با شناسایی 
ظرفیت ها و مزیت های متقابل و همچنین تبادل هیئت های اقتصادی 

و تجاری، سطح روابط فیمابین و حجم مبادلات تجاری را ارتقا دهند.

وزیرامورخارجه:

هیچ تسلیحاتی به 
روسیه برای استفاده 
در جنگ علیه اوکراین 

ارسال نکرده ایم
وزیر امــور خارجه کشــورمان در 
گفتگو بــا همتای فنلاندی خود گفت: »ما هیچ گونه تســلیحاتی به 
روســیه برای استفاده در جنگ علیه اوکراین ارسال نکردهایم، چرا که 
معتقدیم راه حل این بحران سیاسی است و هرگونه حمایت تسلیحاتی 
از طرفین، فرصت صلح را به تأخیر می اندزد.« در تماس تلفنی حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشــورمان و "پکا هاویستو" وزیر امور 
خارجه فنلاند، آخرین تحولات مناسبات دوجانبه، مذاکرات لغو تحریم 
ها، بحران اوکراین و حوادث اخیر در کشورمان و سوء استفاده آشوبگران 
و اغتشــاش گران و مداخلات خارجی در تحولات داخلی کشــورمان 
مــورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. وزیر امور خارجه کشــورمان در 
خصوص بحران اوکراین گفت: علیرغم کمک های نظامی برخی کشورها 
به اوکراین، ما هیچ گونه تســلیحاتی به روسیه برای استفاده در جنگ 
علیه اوکراین ارسال نکرده و نخواهیم کرد، چرا که معتقدیم راه حل این 
بحران سیاسی اســت و هرگونه حمایت تسلیحاتی از طرفین، فرصت 
صلح را به تأخیر می انــدازد. امیرعبداللهیان در مورد تحولات داخلی 
کشورمان نیز اظهار داشت: توجه به حقوق زنان در جمهوری اسلامی 
ایران بــرای ما از اهمیت بالایی برخوردار اســت و هم اکنون زنان در 
بخش های مختلف دانشگاهی، علمی، پزشکی، آموزشی، اداری و فناوری 

در حال ایفای نقش بسیار موثری می باشند.

بهروایتتصویر

سوژهروز

چهرهها

بینالملل
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رییس کانون انبوه ســازان گفت: فقط ۶ درصد تخصیص منابع بانکی به بخش 
مســکن اختصاص یافته  اســت که آن هم به دلیل مشارکت بانک مسکن بوده 
و ســایر بانک ها با طرح نهضت ملی مســکن همکاری  نمی کنند . ســید محمد 
مرتضوی افزود: در قانون جهش تولید مســکن پیش بینی شــده که ۲۰ درصد 
منابع  تسهیلاتی بانک ها به حوزه مسکن اختصاص پیدا کند، اما بانک ها تا کنون 
در طرح نهضت ملی مسکن  همکاری نکردند . وی توضیح داد: برنامه ای که دولت 
اعــلام کرد تخصیص ۲۰ درصد منابع بانکی در  غالب تســهیلات به متقاضیان 
بود، سوال این اســت که چند درصد تخصیص منابع محقق شد؟رییس کانون 
 انبوه ســازان گفت: فقط بانک مسکن به عنوان بانک تخصصی حوزه مسکن در 
اجرای طرح  بزرگ  نهضت ملی مشــارکت کرده و حتی گســترده تر از سالیان 
گذشــته در ســال قبل و ۶ ماه نخست امسال  مشــارکت مالی داشته است . به 
گفته مرتضوی، در ســال ۱۴۰۰ فقط ۶ درصد ســرمایه گذاری بانکی در بخش 

 مســکن محقق شد که بخش قابل توجهی از آن از از سوی بانک مسکن صورت 
گرفت . بــه گفته رییس  کانون انبوه ســازان، بانک ها تمایل خاصی به ســرمایه 
گــذاری در بخش تجارت و خدمات دارند و  تخصیص منابع در بخش خدمات و 
بازرگانی را به بخش مسکن ترجیح می دهند؛ چراکه منابع  سرمایه گذاری شده 
در ســایر بخش ها در کوتاه مدت به بانک هــا بازمی گردد و تجدید منابع صورت 
 می گیرد . وی تاکید کرد: در واقع با وجود اینکه ریسک سرمایه گذاری در بخش 
مســکن کمتر است، اما از  آنجایی که بازگشــت منابع طولانی تر است، بانک ها 
منابع خود را به بخشــی اختصاص می دهند که امــکان  تجدید منابع را زودتر 
فراهم کند . رییس کانون انبوه سازان ادامه می دهد: به غیر از عدم تمایل بانک ها 
 موضوع محدودیت منابــع بانکی هم وجود دارد، منابع کافی برای تخصیص در 
بانک ها وجود  ندارد . مرتضوی گفت: قرار بود در سال، ۴۰۰ هزار میلیارد به حوزه 
مســکن اختصاص یابد، با وضعیت  فعلی نمی توانیم در چنین ســطحی امیدوار 

به تامین مالی باشــیم، ضمن اینکه عقب ماندگی تخصیص  تسهیلات را از سال 
قبل هم داریم . وی اضافه کرد: حتی تهدید دولت که جرایم مالیاتی به بانک های 
 متخلف تعلق می گیرد، راهگشــا نیست و بانک ها جرایم را به جان می خرند، اما 

در طرح مشارکت  نمی کنند . 

عضو هیات رئیسه کمیسیون عمران مجلس گفت: افزایش افسارگسیخته قیمت مسکن نشان دهنده بی  توجهی بازار به 
برنامه های دولت برای ســاماندهی حوزه مسکن است . شاوردیان با انتقاد از وضعیت  اجرای قانون جهش تولید مسکن، 
گفت: طبق گزارش های ارائه شــده در خصوص وضعیت اجرای قانون  جهش تولید مســکن، بخش عمده ای از اراضی 
مورد نیاز برای ســاخت واحدهای طرح نهضت ملی مسکن  شناسایی شده است اما کماکان دولت با مشکل عدم تامین 
منابع مالی برای اجرایی پروژه ها مواجه  هســت . این نماینده مــردم ادامه داد: در حال حاضر با عدم تعادل در عرضه و 
تقاضا حوزه مسکن مواجه  هستیم و همین موضوع هم عامل بروز بحران و گرانی های افسارگسیخته شده و متاسفانه با 
انفعال دولت  در این حوزه مواجه هستیم و فاصله زیادی با برنامه های تدوین شده جهت ساخت خانه های طرح  نهضت 
ملی مسکن داریم . رشد بی ضابطه قیمت خانه چه در حوزه خرید و فروش و چه در حوزه رهن و  اجاره موجب نارضایتی 
و گلایه مردم شده و بخش عمده ای از درآمد خانوارهای را می بلعد؛ بر اساس  اعلام بانک مرکزی، متوسط اجاره بهای 
مســکن در تهران از ابتدای امســال تا پایان مرداد ماه ظرف ۵  ماه، ۱۴.۵ درصد افزایش داشته که بسیار نگران کننده 
است. چرا که در این برهه زمانی نه تنها شاهد  رشد دلار نبودیم بلکه تدابیر متعددی از ابتدای سال برای کنترل اجاره 

بها اندیشیده شده که متاسفانه بازار  به آن توجهی نداشته است . 

نماینده مردم آذرشهر،اســکو و تبریز در مجلس گفت: مجموعه های شبه دولتی خصوصی نیستند و  امتیازات خودشان 
را دارند و نهایتا هم خارج از دایره نظارت مجلس هســتند . احمد علیرضا بیگی بیان  کرد: بر اثر ایجاد یک فضای امنیتی 
و وجود تهدید در کشور که اگر برخی زیرساخت ها به دست بخش  خصوصی بیافتد، حتما مخاطراتی برای کشور ایجاد 
خواهد شــد، شبه خصوصی ها رشد کرده اند . وی با  اشاره به رشد شبه دولتی ها و دورنمای این مسیر برای کشور بیان 
کرد: حتما این فرآیند و مســیر فساد را  در کشور و در عرصه اقتصاد نهادینه خواهد کرد . عضو کمیسیون شوراها و امور 
داخلی کشــور در مجلس  تاکید کرد: به دلیل اینکه شبه دولتی ها در بزنگاه ها، دولتی و یا در موقعیتی دیگر خصوصی 
هستند و به  اصطلاح شتر مرغ، نمی توان از آنها سوال و جوابی داشت . این نماینده مجلس تصریح کرد: به عنوان  مثال ما 
در زمینه فعالیت اقتصادی شستا نمی توانیم کاری انجام دهیم چراکه شستا هم در همین مسیر  حرکت می کند . نماینده 
مردم آذرشهر،اسکو و تبریز در مجلس درباره چرایی عدم نظارت بر فعالیت  اقتصادی مجموعه شستا بیان کرد: متاسفانه 
امکان نظارتی از جانب ما وجود ندارد . وی تاکید کرد:  همچنین در زمینه فعالیت بنیاد تعاون ها هم امکان نظارتی وجود 
ندارد چراکه ســازوکار قانونی در این  بخش وجود ندارد . وی بیان کرد: مجموعه های شــبه دولتی خصوصی نیســتند و 

امتیازات خودشان را دارند  و نهایتا هم خارج از دایره نظارت مجلس هستند . 

صادرات ۵ کامیون هندوانه 
برابر با ۲۰ هزار متر مکعب آب است

عضو شــورای هماهنگی تشکل های بخش کشاورزی گفت: بنابر آمار با صادرات ۵۰ 
تن هندوانه، حداقل   ۲۰ هزار متر مکعب آب از کشور خارج می شود . عطاالله هاشمی 
گفت: در ســنوات گذشته بار ها  کارشناسان اعلام کردند که بدلیل محدودیت منابع 
آبی، کشــت محصولات آب بر کاهش یابد و از طریق  کشت فراسرزمینی نیاز کشور 
تامین شود، خوشبختانه این روند در سیاست های وزارتخانه در دستور کار  قرار گرفته 
اســت . به گفته او، با توجه به وضعیت منابع آبی کشور، عوارض صادرات محصولات 
 جالیزی توســط شورای قیمت گذاری پیشنهاد شــده است چرا که عوارض کنونی 
محصولات آب بر به ســبب  پایین بودن نرخ بازدارنده نیست . هاشــمی عضو شورای 
هماهنگی تشکل های بخش کشاورزی می گوید:  بنابر آمار به ازای هر هکتار ۵۰ تن 
محصولات جالیزی برداشت می شود که برای تولید این رقم ۲۰  هزار متر مکعب آب 
مصرف می شود، براین اساس به ازای صادرات ۵ کامیون هندوانه، ۲۰ هزار متر  مکعب 
آب مجازی خارج می شود . عضو شورای هماهنگی تشکل های بخش کشاورزی گفت: 
علی رغم  آنکه برای کشــت هر هکتار محصولات جالیزی ۱۵ تا ۳۰ هزار متر مکعب 
آب مصرف می شــود، این  میزان در خصوص گندم تنها ۵ هزار متر مکعب اســت؛ 

بنابراین توسعه کشت محصولات استراتژیک  باید در دستور کار قرار گیرد . 

ا قتصادی

بازارحداقلدرکوتاهمدتمنتظربرجامنیست

آدرس اشتباه برجام به سهامداران بورس
حسن حسین نیا کارشناس و مدرس بازار سرمایه می گوید که بازار 
حداقــل در کوتاه مدت منتظر برجام  نیســت و تا زمانی که ارزش 
معاملات بالا نرود نمی توان انتظار داشــت که شــاخص کل رشــد 
کند . وی  معتقد  اســت که شــاخص کل به زیر یک میلیون ۳۰۰ یا 
یک میلیون واحد نخواهد رسید . وی گفت:بازار در  هفته ها و روزهای 
گذشــته شــاهد ریزش شــدید و خروج حجم بالا و قابل قبولی از 
نقدینگی اشــخاص حقیقی  از بورس بوده اســت .   در دو روز کاری 
انتهای هفته گذشته بازار نسبتا مثبت بود که می تواند حاصل  برخی 
از مولفه ها باشد. از جمله می توان گفت که شاخص کل و همچنین 
قیمت سهم ها به حدی افت کرده  بود که انتظار داشتیم در این نقطه 
حمایت شود . قیمت سهم های بزرگ و تعیین کننده از جمله خودرو 
 سازها و پالایشگاها، افت شــدیدی داشتند، بنابراین به قیمت های 
جذابی رســیده بودند که می توان عنوان کرد  در نقطه حمایتی خود 
به سر می برند که حمایت هم صورت گرفت اما مسئله ای که وجود 
دارد این اســت  که همچنان ما ارزش معامــلات پایینی داریم. هر 
چند که روز چهارشــنبه ما شــاهد ورود ۳۰۰ میلیارد تومان  پول 
اشــخاص حقیقی بودیم ولی این حجم در برابر مقداری که خروج 
پیدا کرده عدد قابل توجهی نیســت . از  طرفی هم ما شاهد تغییرات 
و اعمال ســلیقه ای بودیم که می توان به یکی از ریسک ها بازار که 
مورد انتقاد  سهامداران حقیقی و تحلیلگران بازار است یعنی معافیت 
بازارگردان ها از اعمال سفارش فروش در  سامانه معاملاتی اشاره کرد 
بنابراین بازارگردان ها برای فروش اقدام نمی کردند و باعث شده بود 
که این  تفکر هم پیش بیایید که این بازار مثبت باشد . همچنان برای 
اینکه اعلام کنیم ما وارد یک روند صعودی  شدیم هنوز زود است هر 
چند محتمل می باشــد. از یک سو قیمت ها جذاب شدند و از طرفی 
هم ما به  گزارشــات شش ماهه شرکت ها که گزارشات نسبتا خوبی 
در برخی از صنایع هســتند، نزدیک هســتیم اما  فعلا شرایطی که 
برای بالا بردن ارزش معاملات برای تغییر روند بازار لازم می باشــد 
صورت نگرفته  است     . درست است که برجام می تواند باعث تسریع 
معاملات و فراینــد خرید و فروش مواد و محصــولات  در برخی از 
صنایع شــود ولی تاثیرگذاری خاصی در بازار مــا ندارد چرا که ما 
اگر روند ســود آوری را در  نظر بگیریم بدون وجود برجام هم شاهد 
ســوداوری شرکت ها خواهیم بود.درست اســت که برجام می تواند 
 باعث تسریع معاملات و فرایند خرید و فروش مواد و محصولات در 
برخی از صنایع شود ولی  تاثیرگذاری خاصی در بازار ما ندارد چرا که 
ما اگر روند سود آوری را در نظر بگیریم بدون وجود  برجام هم شاهد 

سوداوری شرکت ها خواهیم بود . 
پی بی ای  )P/E( بازار بســیار افت داشته و بر روی اعداد جذابی قرار 
دارد، همچنین باید دقت داشته باشیم  که سود شرکت ها به خصوص 
سود شرکت های پالایشگاهی روند خوبی داشته است. شاخص برجام 
 می تواند در بلند مدت بر روند ســوداوری و فروش شــرکت ها تاثیر 
گذار باشد در غیر این صورت  نمی توان انتظار تاثیر گذاری خاصی از 
برجام داشته باشیم . حتی در سال های گذشته بدون برجام به واسطه 
 افزایش نرخ رشــد قیمت دلار در داخل بــه عنوان یک مولفه تاثیر 
گذار شاهد رشد سود اوری شرکت ها به  واسطه رشد نرخ دلار بودیم.     
 متاســفانه شاخص کل ما با توجه به شــرایطی که دارد یک پارامتر 
گول  زننده بازار اســت و بسیاری از ســهامداران را مورد تردید قرار 
می دهد. تحلیل گران و خبرگان بزرگ  بازار سعی می کنند به منظور 
تحلیل خود به شاخص کل مراجعه نکنند . شاخص کل را می توان با 
 شاخص ســازها تغییر داد و عملا این تغییر می تواند مثبت یا منفی 
باشــد، بنابراین نمی شــود هیچ کفی برای  آن متصور شد. با توجه 
به قیمت های که در بازار ســهام وجود دارد و همچنین گزارشــات 
شش ماهه  شرکت ها، افت بیشتر شــاخص کمی دور از ذهن است 
مگر اینکه شــرایط خاصی در جامعه رخ دهــد، در  غیر این صورت 
اینکه شــاخص به زیر یک میلیون ۲۰۰ یا یک میلیون واحد برسد 
با واقعیت های  اقتصادی نمی خواند . قبل از اینکه وارد بحث عضویت 
ایران در سازمان همکاری شانگها بشویم باید یک  مسئله دیگر را در 
نظر گرفت و آن وضعیت روسیه است. روسیه با توجه به اتفاقاتی که 
در شرق اروپا  افتاد مورد تحریم های بین المللی قرار گرفت، بسیاری 
انتظار داشــتند که شرکت های صنایع غذایی و دیگر  شرکت های ما 
بتوانند جایگزین برای صادرات به روسیه شوند .   به نظرم اگر بخواهیم 
اثرات شــانگهای را  حداقل در کوتاه مدت بررسی کنیم خیلی زود 
اســت؛ باید دید با توجه به شــرایط ژئوپولوتیک منطقه چه  اتفاقی 

خواهد افتاد       . 

هنوز مشکل تامین منابع مالی طرح نهضت ملی مسکن حل نشده استشبح شبه دولتی ها بر سر بخش خصوصی

رئیس مرکــز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی 
کشور درمورد طرح مالیات بر مجموع درآمد  اشخاص 
حقیقی توضیح داد: در این طرح هر فرد ایرانی یا هر 
فرد مقیم ایران که دارای یک شناســه  هویتی یکتا 
مانند شماره ملی یا شماره گذرنامه باشد، یک مودی 
بالقوه مالیاتی اســت . مهدی موحد گفت: این  فرد هر 
نوع فعالیت اقتصادی را شروع کند و درآمدی داشته 
باشد، به یک مودی بالفعل مالیاتی تبدیل  خواهد شد 
و به اتکای ایــن موضوع امکان وصول مالیات فراهم 

می شود.

اولین ویراست از این لایحه  انجام شده و برای ارزیابی های 
بعــدی در اختیــار وزارت اقتصــاد قــرار گرفته اســت. 
ســازمان امور مالیاتی  نیز اصلاحاتی روی آن انجام داده 
و در کمیســیون اقتصادی هیات دولت درحال بررســی 
است . رئیس مرکز  آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی 
به این ســوال که مزایای طرح مالیــات بر مجموع درآمد 
چیســت؟  پاســخ داد: این طرح نه تنهــا افزایش درآمد 
ایجاد می کند، بلکه در راســتای تحقــق عدالت مالیاتی 
اســت. همه  درآمد ها از همه مجــاری درآمدی فرد جمع 
می شود و یک مالیات یکپارچه ای دریافت می کند و بالاتر 
از آن  پایه معافیت، مشــمول مالیات می شود. برای مثال 
فردی یک طلافروشــی، یک سری ســهام و یک سپرده 
 بانکی دارد که از آن ها درآمد و ســود کسب می کند همه 
این اقلام جمع می شــود، معافیــت پایه می خورد و  بالاتر 
از معافیت پایه مشــمول مالیات بــر جمع درآمد خواهد 
شــد . موحد همچنین درمورد اینکه آیا هر خانوار  باید یک 
اظهارنامــه مالیاتی ارائه کند یــا خیر، توضیح داد: ممکن 
اســت شــرایط اجرای این طرح به گونه ای  پیش نرود که 
هر فرد یا خانواده یک اظهارنامه ارائه کند. ممکن است با 
توجه به اطلاعاتی که از  خانوار ها یا افراد وجود دارد بتوان 
اظهارنامه پیش فرض یا اظهارنامه ای از پیش تکمیل شده 

تهیه کنیم.  اگر این اظهارنامه های از پیش تکمیل شــده 
برای افراد تهیه شود آن ها را از اینکه خودشان اظهارنامه 

 تولید کند بی نیاز می کند . 

بایددیدپشتقضیهچهچیزیدرجریان
است

مسعود  دانشــمند کارشناس مسائل اقتصادی با اشاره به 
اینکه در حــال حاضر دولت حداکثر تــوان خود را  برای 
افزایش درآمد هــای مالیاتی به کار گرفته اســت، اظهار 
داشــت: »این که دولت می خواهد امروز بحث  مالیات بر 

مجموع درآمــد افراد را مطرح کند، باید دید که پشــت 
ایــن قضیه چه چیزی در جریان اســت، زیرا  کســی که 
در بازار هــای مختلف حضور دارد، مالیات ســودی را که 
کســب می کند می پردازد، زیرا در بازار  ســهام کسی که 
ســهامی می خرد همان موقع مالیات نقل و انتقال سهام 
را می پردازد .  «وی افزود: »اگر ســهام  غیر بورســی باشد، 
مالیات این کار نیز در دفترخانه گرفته می شــود، در مورد 
خرید و فروش مســکن و  خودرو نیــز این موضوع صادق 
اســت، کســبه جزء، کارمندان، کارگران و حقوق بگیران 
به صورت کلی  نیز مالیات خود را ســر موقع می پردازند، 

بنابرایــن با توجه بــه وضع اقتصادی این قشــر هایی که 
به آن ها  اشاره می شود، اصولا ســود به دست نمی آورند، 
کــه بخواهند مالیات آن را نیز دولــت از این افراد بگیرد. 
 شــرکت و واحد های تولیدی نیز مالیات خود را هر ساله 
و سر موقع پرداخت می کنند .  «دانشمند با اشاره به  اینکه 
در حال حاضر هر ســاله میلیارد ها تومان فرار مالیاتی در 
نظام اقتصادی ایران صورت می گیرد،  گفت: »باید تکلیف 
افراد و نهاد هایی که مالیات نمی دهند، مشخص شود، زیرا 
نمی شــود که مردم عادی و  فعالان اقتصادی مالیات خود 
را بپردازند، اما برخی به هر دلیلی از زیر این کار در بروند، 
سالهاســت که  این موضوع در جریان است، اما متاسفانه 
کاری برای اصلاح انجام نشده است، حال باید دید که چه 
 زمانی دولت می خواهد به این فرار های مالیاتی ورود کرده 
و آن ها را سروسامان دهد .  «این فعال اقتصادی  با اشاره به 
اینکه راهکار این موضوع نیز کاملا مشــخص است، اضافه 
کرد: »برای جلوگیری از فرار  مالیاتی گسترده و همچنین 
اجرای عدالــت مالیاتی برای هر ایرانی که شناســنامه و 
هویت ایرانی دارد، یک  پرونده مالیاتی تشــکیل شــود و 
هیچگونه اســتثناء و تبعیضی در این مورد شــکل نگیرد 
و هرکســی که هر  درآمد و نقل و انتقالی داشت، باید در 
پرونده مالیاتی او ثبت شــود، تنها در این صورت است که 
عدالت  مالیاتی حکمفرما می شــود .  «وی ادامه داد: »باید 
اصول و سازوکار های سازمان امور مالیاتی از اساس  تغییر 
پیدا کنــد و رویکرد های نوینی جایگزین شــود، در غیر 
این صورت نبایــد انتظار هیچگونه تحولی را  داشــت. از 
سوی دیگر، تمام فعالیت های اقتصادی در همه ابعاد باید 
شفاف شود و افراد با پرداخت مالیات  خود درآمد تمیزی 

را کسب کنند، در غیر این صورت درآمد تمیز نیست .  « 

بررسی ها نشان می دهد تورم ماهانه دهک 
دهم که ثروتمندترین دهک جامعه محسوب 
می شود در  شهریور ماه تنها 1.8 درصد بوده 
است، این نرخ پایین ترین تورم ماهانه به ثبت 
رســیده در میان تمامی  دهک ها محسوب 
می شــود . تورم ماهانه شهریور 2.2 درصد به 
ثبت رسیده، به عبارت دیگر به طور  میانگین 

سطح عمومی قیمت ها در شهریور ماه نسبت 
به مرداد بالغ بر 2 درصد افزایش داشته. این 
در  حالیســت که تورم در ماه های گذشــته 
الخصوص در خرداد ماه بسیار بالا بوده و حتی 
نرخ تورم به بالاتر  از 12 درصد هم رسید که 
رکود تورم در چند دهــه اخیر اقتصاد ایران 
شکسته شد. جهش تورمی رخ داده  در خرداد 

ماه بیشــتر از سمت تورم اقلام خوراکی بوده 
که ناشــی از اجرای سیاســت اصلاح یارانه 
کالاهای  اساسی به وجود آمده بود. بر مبنای 
ادبیات اقتصادی دولــت پس از این جراحی 
اقتصادی باعث شکل  گیری تورم فشار هزینه 
در اقتصاد ایران شد. زمانی که تورم بیشتر از 
ســمت اقلام خوراکی باشد، اقشار  کم درآمد 

جامعه متحمل فشــار بیشتری می شوند، از 
همین رو نیز در ماه های گذشــته شاهد به 
ثبت رســیدن  تورم های بالا در دهک های 
پایینی به نســبت دهک ها بــالای درآمدی 
بوده ایم . تورم ماهانه دهک های دو  تا ششــم 
در شــهریور ماه سال 2.2 درصد برآورد شده 
، همچنین دهک ها اول، هفتم و هشــتم نیز 

تورم  ماهانه 2.1 درصد را به ثبت رسانده اند. 
این در حالیســت که تورم ماهانه برای دهک 
های نهم و دهم به  تریتب 1.9 درصد و 1.8 
درصد بوده است، به بیان دیگر ثروتمند ترین 
دهک های جامعه در شــهریور  ماه کمترین 
افزایش قیمت ها را تجربه کرده و دهک دهم 
که پر درآمد ترین گروه جامعه محسوب می 
 شود، کمترین تورم ماهانه را در شهریور ماه 
به ثبت رســانده است. هرچه از سمت دهک 
های کم درآمد  به ســمت دهــک های بالا 
حرکت کرده ایم شاهد به ثبت رسیدن تورم 

های کمتر بوده ایم

ضرورتاخذمالیاتازمجموعدرآمد

همه مردم به  خط می شوند

افزایش قیمت دارو همچنان ادامه دارد
نائب رئیــس اتحادیه واردکنندگان دارو خاطر نشــان کرد: کمبود برخی اقلام 
از جمله ســرم به این دلیل  نیست که نمی توانیم تولید کنیم بلکه حاشیه سود 
آن کم اســت. به نظر می رسد که قیمت برخی از اقلام  دارویی صحیح و واقعی 
نیســت؛ قیمت ها باید به نفع تامین کننده و پوشش بیمه و هزینه ها باید به نفع 
 مصرف کنندگان تمام شــود.مجتبی بوربور با بیان اینکه سیاســت عدم واردات 
داروهایی که مشــابه آنها در  داخل کشور تولید می شــود همچنان ادامه دارد، 
گفت: وزارت بهداشــت این سیاست را با شدت دنبال می کند  و تلاش دارد که 
داروی مورد نیاز کشور را از منابع داخلی تهیه و تامین کند . وی با اشاره به نقش 
 تحریم هــا در تهیه مواد اولیه دارو، گفت: برداشــت اتحادیه واردکنندگان دارو 
این اســت که واردات دارو به  لحاظ تعداد و ارزش کمتر از پیش بینی ها شــده 
است . نائب رئیس اتحادیه واردکنندگان با بیان اینکه فرآیند  ثبت الکترونیک دارو 
باعث شــفافیت مصرف شده است، افزود: سیاست وزارت بهداشت این است در 
 مواقعی که تولید داروی داخلی جواب نمی دهد با حداقل همراهی ها این داروها 
وارد کشور شوند اما من  هم اکنون آماری از حجم واردات دریافت نکردم . حمایت 
دولت در بخش بهداشــت جزو وظایف ذاتی  دولت هاست ما افزایش قیمت دارو 

در کشور داشتیم و این افزایش قیمت همچنان ادامه دارد . 

نگاهروز

اخبارکوتاه

گزارش

  علاقهروسیهبرایسرمایهگذاریدربنادرایران
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی گفت: ایران می تواند سهم بسزایی در انتقال ۶۰ میلیون تن کالا  که از چین به اروپا منتقل 
می شود را در اختیار داشته باشد،روسیه نیز برای سرمایه گذاری بنادر ایران  علاقه دارد . افندی زاده با اشاره به اینکه ایران از طریق 
آذربایجان به قفقاز و روسیه و از طریق  ترکمنستان به کشورهای سی آی اس  )CIS(  متصل می شود، گفت: مجمع اقتصادی خزر 

همایشی بسیار  مهم است که می تواند موجب توسعه ترانزیت میان کشورهای همسایه این دریا شود . 

تورمماهانهدهکهادرشهریور۱۴۰۱؛

کمترین و بیشترین تورم به کدام دهک ها تعلق دارد؟

رییسکانونانبوهسازاناظهارکرد:

قهر بانک ها با وام مسکن
خبرویژه
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وزیر آموزش و پــرورش درباره تغییرات کنکوری بر 
اساس مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی  که قرار 
است از سال آینده اجرایی شود، گفت: به طور کلی 
نظام پذیرش دانشــگاهی باید خودش برای  خودش 
بیندیشد. آموزش و پرورش دارد کار خودش را انجام 
می دهد و آموزش عالی باید خودش از  میان دانش 
آموزان انتخاب کند.یوســف نوری افــزود: در دنیا 
اینگونه اســت که خود دانشگاه ها با  ارزیابی مدارک 
افراد، کســانی را به عنوان دانشجو انتخاب می کنند. 
برخی کشورهای دنیا نیز کنکور  برگزار می شود، اما 
حواشــی چون بنگاه های اطراف کنکور ندارند. آنها 
آزمون جامع برگــزار می کنند  و تمام صلاحیت ها و 
شایســتگی های فرد را در ســاحت های شش گانه 

تربینی می ســنجند.وی بــا بیان  اینکــه اکنون در 
ایران کنکور در قالب ســوالات چهارگزینه ای برگزار 
می شــود، اما در کشــورهای دیگر  ســوالات صرفا 
چهارگزینه ای طراحی نمی شــوند، گفت: کنکور را 
عاملی برای انحراف نظام آموزشــی  از مســیر اصلی 
اش می دانیم.مســیر اصلی این است که دانش آموز 
بتواند در برابر فرصت های  یادگیری خودش را نشان 
دهد و لازم اســت تغییراتی در روند برگزاری کنکور 
ایجاد شود.وی با اشاره  به اینکه مصوبه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی به نظر مصوبه ای است، افزود: اینکه 
دانش آموز به  بخشی از سوالات به صورت تشریحی 
در قالب امتحانات نهایی پاســخ می دهد یعنی یک 

لایه عمیق تر  ورود می کند.  

با توجه به چالش های حســی، ذهنی، 
اجتماعی  سازگاری  آموزشی،  رفتاری، 
و ارتباطی، تولد کودک  ناشنوا علاوه بر 
تحمیل بار هزینه های مادی و معنوی 
به خانواده، نیازمند ســخت کوشــی 
همــه جانبه  اعضای خانــواده جهت 
پاسخگویی به نیازها و مقابله با چالش 

هاست.

در واقع پذیرش کودک ناشــنوا  توســط اعضای 
خانواده، بزرگترین چالشــی اســت که اعضای 
خانواده در شــروع زندگی کودک بــه ویژه  دو 
سال اول که حســاس ترین دوران زندگی همه 
کودکان به خصوص کودک ناشــنوا است و همه 
ابعاد  زندگی آنها از جمله نحوه برقراری ارتباط با 
اعضای خانواده، صمیمیت، سازگاری بین اعضای 
 خانواده، حالت روانی، اقتصادی، عاطفی و تحت 
تأثیر قرار مــی دهد، دارند.به بیان بهتر کودکان 
و  خانواده هــا، به صورت غیر قابــل تفکیک به 
هم بافته شــده اند و همیشــه بر همدیگر تاثیر 
می گزارند،  به خصــوص زمانی که یک خانواده 
داری کودکی با نارسایی شــنوایی باشد چالش 
های زیادی را در  همه عرصه های زندگی شــان 
خصوصا در پذیــرش کودک ناشــنوا به عنوان 
عضــو مهم خانواده تجربه  مــی کنند.به عبارتی 
یکی از نیرو های اصلی کــه روی نظام خانواده 
تاثیر می گذارد موجودیت کودک  ناشــنوا است 
و از آن جا که خانــواده را یک نظام در نظر می 
گیریم پس انتظــار داریم، هر رویدادی که  برای 
یکــی از اعضــای خانواده پیش مــی آید، همه 
اعضای خانواده به ویژه مادر را که بیشــترین بار 
 مســئولیت را در خانواده به عهده دارد به چالش 
های گوناگونی مواجه می ســازد.از جانب دیگر 
 بســیاری از والدینی که دارای فرزند ناشنوا اند 
چون قادر به پذیرش نارسایی شنوایی فرزند خود 
 نیســتند احساس ناتوانی، نا امیدی و غم دارند و 
بســیاری از آنها احســاس گناه می کنند گویی 
این  ناشــنوایی تقصیر آنهاســت. گاهی والدین 
خودشــان و گاهی همدیگر شان را سرزنش می 
کنند حتی بدتر  از این بعضی ها آنقدر احســاس 
درد می کننــد که نمی توانند با دیگر از اعضای 
خانواده و همســر خود  به طور طبیعی رو به رو 
شــوند. در این میان دقت شود که اکثر والدین 

برای پذیرش احساســات  دردناک، خود احتیاج 
به کمک دارند تــا بتوانند مراحل پذیرش فرزند 

ناشنوای خود را طی کنند.  

میترسندبگویندماناشنوا
هستیم!

علیرضا نجف پــور، رئیس منتخب هیئت مدیره 
انجمــن خانواده ناشــنوایان ایران با اشــاره به 
فعالیت هــای  این انجمن، اظهار کرد: امروز بیش 
از پنج هزار ناشــنوا در این خانواده عضو هستند 
و در زمینه هــای  فرهنگی، هنری، رواشناســی، 
آموزشــی و ... فعالیت دارنــد. وی افزود: مجوز 
ما بــه صورت ملی بوده  اما ســاختار به گونه ای 
اســت که با توجه به تازه تأســیس بودن شبکه 
ملی مردم نهاد، فعالیت کشــوری را  به  آن شبکه 
واگذار کردیم و بیشــتر تمرکز مــا روی تهران 
است.وی با اشــاره به جمعیت پنهان  ناشنوایان 
در کشور، عنوان کرد: فکر می کنم از آنجایی که 
بیشتر ناشــنوایان اقدام به عمل جراحی  کاشت 
حلزون کرده اند و برخی خانواده ها تمایلی برای 
پیوستن به جامعه ناشنوایان ندارند و اساساً نمی 
 پذیرند که فرزندانشــان ناشنواســت، ما حدود 
۳ هزار ناشــنوای معرفی نشــده دیگر در تهران 
داشــته باشیم  و شــاید این آمار نیز فراتر برود. 

رئیس منتخــب هیئت مدیره انجمــن خانواده 
ناشــنوایان ایران دربــاره  نگاه منفــی مردم به 
از از خانواده ها  ناشنوایان، گفت:متأسفانه برخی 
نمی خواهند بپذیرند که فرزند آنها  ناشــنوا است 
و در این باره نیز دیدگاه منفی نســبت به زبان 
اشــاره دارند چرا که اذعان دارند اگر زبان  اشاره 
را یاد بگیرند گفتارشان را فراموش می کنند. وی 
با رد ادعای تأثیر منفی آموختن زبان اشــاره در 
 گفتار ناشنوایان، خاطر نشان کرد: این در حالی 
است که ســال ها بنده هم زبان اشاره را تدریس 
می کنم  و هم یک ناشنوا هستم و گفتار روزانه را 
دارم. نجف پور یادآور شــد: بررسی های شخصی 
بیانگر آن  است که حتی در میان مدرسان تربیت 
شــنوایی  و گفتار درمان  ها که حامی زبان اشاره 
هستند تأکید شده   تا فرزند ناشنوا زبان اشاره را 
بیاموزد بعداً سراغ گفتار درمانی و تربیت شنوایی 
برود. بنده یک  ناشنوا هستم اما گفتار خوبی دارم 
چرا که والدینم قبول کردند که ناشــنوا هستم و 
زبان اشاره را فرا  گرفتم و امروز احساس می کنم 

یک فرد موفق هستم. 

ناشنوایاننمیدانندچگونهبا
اداراتسخنبگویند

وی تأکید کرد: ناشنوایان دارای مشکلات عدیده 

ای هســتند که دسترسی نداشــتن به مترجم 
زبان اشــاره  را می توان یکی از آنها دانست، یک 
ناشنوا برای ارتباط با ادارات و سازمان ها نیازمند 
مترجم است  که بتواند زبان گویای او باشد. وی 
ابزار کرد: زبان اشاره، زبان اصلی و مستقلی است 
که ناشنوایان  از آن استفاده می کنند مانند زبان 
انگلیسی، شــما اگر بخواهید با یک فرد خارجی 
صحبت کنید از  مترجم اســتفاده می کنید پس 
یک ناشــنوا نیز به مترجم نیــاز دارد. نجف پور 
درباره میزان آشــنایی مردم با  زبان اشاره، خاطر 
نشان کرد: متأسفانه هیچ کمکی از سوی جامعه 
به افراد ناشــنوا وجود ندارد، شاید  بتوانم بگویم 
یک درصد آن هم به واســطه حضور آشنایان و 
اطرافیان اســت اما  در واقع بســیاری که  درک 
درســتی از زندگی ناشــنوایان ندارنــد حتی از 
ارتبــاط بــا آن ها نیز هــراس دارنــد و یا آنکه 
می ترســند  این گروه از جامعه را در استخدام ها 

به کارگیری کنند. 

بهرسیمتنشناختنزباناشاره
کشور در

رئیس منتخــب هیئت مدیره انجمــن خانواده 
ناشنوایان ایران درباره به رسیمت شناختن زبان 
اشــاره در  کشور، بیان کرد: متأسفانه باید بگویم 

زبان اشاره در کشور ما به رسمیت شناخته نشده 
اســت، این در  حالی اســت که ۱۵۰ کشور دنیا 
این زبان را به رسمیت شــناخته اند و حتی در 
کشــور کوچکی مانند  اوگاندا در آفریقا این زبان 
به رسیمت شناخته شده اســت. وی ادامه داد: 
انجمن خانواده ناشــنوایان ایران  با کمک شبکه 
ملی مردم نهاد در تلاش اســت تــا بتواند زبان 
اشاره ایرانی را به رســمیت بشناساند و اگر  این 
زبان به رسمیت شــناخته شود، مطئمن هستم 
زندگی افراد ناشــنوا و کم شــنوا برابر می شود؛ 
چرا  که قانون برای آن تعریف می شــود و حتی 
باعث تدریس این رشــته در دانشگاه و مدارس 
می شــود.بر  اســاس این گزارش، خانواده سالم، 
خانواده ای اســت که به نیازهای همه جانبه ی 
اعضای خود در  گســترش حیــات توجه دارد و 
ســعی می کند به انتظارهــا و نیازهای کودکان 
به شیوه های درســت پاسخ  دهد. همه کودکان 
نیازهایــی دارند. اما کودک اســتثنایی علاوه بر 
آن نیازها، دارای یک ســری نیازهای  ویژه است. 
خانواده، بیشــتر نیازهای ویژه کودکان آســیب 
دیده ی شنوایی را به ویژه در سال های پیش  از 
دبستان برآورده می کند. برای برآورده شدن این 
نیازها لازم است به نیازهای کل اعضای خانواده، 
 فرهنگ خانــواده، پویایی های خانواده نیز توجه 
کامل شود. در سال های اخیر به دنبال گسترش 
روز  افزون غربالگری شنوایی، لازم است مداخله 
بــه هنگام به صورت برنامه هــای ویژه ای برای 
کودکان  آســیب دیده ی شنوایی و خانواده آنها 
صورت گیرد. مداخله به هنگام باید شامل برنامه 
هایی برای  حمایت از کودک، حمایت از والدین و 
حمایت از ارتباطات میان کودک و والدین باشد.
بیش از ۹۰  درصد کودکان آسیب دیده شنوایی 
در خانواده های شنوا به دنیا می آیند. از این رو 
یکی از اساســی  ترین ارکان های هر نوع برنامه 
حمایت از والدین، ارایه اطلاعات مناسب و مورد 
نیاز خانواده ها  ســت. همچنیــن باید از لحاظ 
هیجانی و احساسی آنان را برای پذیرش واقعیت 
کم شنوایی فرزند آماده  کرد. برنامه های مناسب 
مداخله و حمایت به هنگام سبب رشد شناختی، 
اجتماعی و سلامت عمومی  کودکان کم شنوا می 
شود و کیفیت زندگی و تعاملات اجتماعی آنها را 
به میزان بسیار زیادی بهبود می  بخشد . خانواده  
دارای کودک ناشنوا غالباً انتظاراتی از فرزند خود 
دارد اما داشــتن انتظار از کــودک،  بدون توجه 
به مســئولیت ها و نقش های خانواده، انتظاری 
عبث و بیهوده است. در مکتب اسلام،  انتظارها، 
تکالیف، حقوق و وظایف انســان ها دو جانبه و 
متقابل اســت. از این رو شایســته است هر  پدر 
و مادری صادقانه از خود ســوال کند من چگونه 
پدر یا مادری هســتم؟ آیا من به همه  نیازهای 
 فرزندم واقفم؟ آیا من می دانم فرزندم از من چه 
انتظاری دارد؟ بهرحال ناشــنوایی، این معلولیت 
پنهان  به ویژه از لحاظ ناتوانی های ارتباطی که 
به همراه می آورد، نیاز به مداخله و توان بخشی 
ویژه ای  دارد که در ســال های نخســت بار این 

مسئولیت بیش از همه بر دوش والدین است.  

وارونگی دما چیست؟

ســیدمحمدمهدیمیرزاییقمی
مدیرعاملشــرکتکنترلکیفیتهوایتهران

.......................................................................................
پدیده وارونگی دما، بیشتر در ماه های سرد سال اثرات منفی خود 
را روی آلودگی هوا نشان می دهد و  با توجه به کاهش ارتفاع لایه 
مرزی، بســتر برای افزایش حجم و غلظت آلاینده ها مهیا می شود 
و بــا  وجود پدیــده وارونگی دما و فقدان جریــان جوی و تجمع 
آلاینده ها این مشکل تشــدید می شود.هنگام پدیده  وارونگی دما 
معمولا هوای نزدیک به ســطح زمین، گرم تر و در ســطح بالاتر، 
خنک تر است. در چنین  شرایطی هوای گرم تر- که از جرم حجمی 
کمتری برخوردار است - به سمت بالا و هوای سنگین تر  به سمت 
پایین حرکــت می کند. این پدیده باعث بــه وجود آمدن جریان 
هوا و جابه جایی آلاینده ها  می شــود.در برخی موارد هوای نزدیک 
به سطح زمین خنک تر و هوای ســطح بالاتر نیز گرم تر  می شود. 
در این شــرایط پتانسیل جابه جایی وجود ندارد؛ به عبارتی هوای 
ســرد - که سنگین تر اســت -  پایین و هوای گرم - که سبک تر 
اســت - بالا می ماند.در این شــرایط اختلاط ، بــاد و جریان هوا 
صورت  نمی گیرد و انباشــت آلاینده ها را تشــدید می کند که در 
برخی روزهای ســال به ویژه روزهای سرد در  اواخر پاییز و اوایل 
زمســتان مانند دی ماه، این پدیده موجب افزایش میزان آلودگی 
هوا می شود.در  شرایط افزایش غلظت آلاینده ها دستورالعمل های 
مشــخصی مطابق با هــر آلاینده وجود دارد. از لحاظ  بهداشــتی 
نکته  دارای اهمیت این اســت که روزهایــی که غلظت آلاینده ها 
بالا می رود، مردم نکات  بهداشــتی و دستورالعمل های مربوط به 
آن شرایط را انجام دهند. معمولا افراد خاصی که از نظر  سلامتی 
در شــرایط منحصربه فردی هستند مانند افراد کهنسال، کودکان ، 
زنان باردار بایــد خود را کمتر  در معــرض آلودگی قرار دهند.از 
طرفی با توجه به اینکه در فصول سرد سال به علت ضعیف شدن 
یا  نبود تابش خورشــیدی ارتفاع لایه مــرزی جو کاهش می یابد 
و ایــن کاهش ارتفاع لایه مرزی بــه همراه  نبود همرفت کافی در 
جهت قائم ســبب تجمع آلاینده ها و بالتبع افزایش غلظت آن ها 
می شــود، لازم است  که به طور مؤثری از تولید و انتشار آلاینده ها 

از منابع مختلف تولید آلایندگی جلوگیری شود. 

فناوری های نوین در تعلیم و تربیت 
دانش آموزان به کار گرفته می شود

فرهنگی  و  پرورشــی  معــاون 
وزیر آمــوزش و پرورش درباره 
نوین  فناوری های  کارگیری  به 
در تعلیم و  تربیت دانش آموزان، 
اظهار کرد: پس از دعوت اولیه، 
یک گــروه دانش بنیــان برای 
انجام امور مستقر  شده تا سایر 
استارتاپ ها و فناوری های نوین نیز در تعلیم و تربیت دانش آموزان 
به کار گرفته  شــود.اصغر باقرزاده افزود: رویکرد این اســت که از 
دانش بنیان ها برای برنامه های فرهنگی با اســتفاده  از فناوری های 
نوین و نرم استفاده کنیم، به طور مثال بازی سازی انجام می شود 
که این اقدام فقط  مختص بازی های فضای مجازی و الکترونیکی 
نیســت بلکه بازی های میدانی را هم  دربرمی گیرد.جلسات اولیه 
با مجموعه های دانش بنیان ها برگزار شــده و نیازمندی ها در این 
راســتا را به  آنها اعلام کرده ایم.وی افزود: بی شــک هدف از این 
اقدام، تعلیم و تربیت مناســب دانش آموزان اســت؛  همچنان که 
همه امور جامعه تغییر می کند  و کشــورهای زیادی از فناوری ها 
برای مسائل تربیتی  استفاده می کنند، ما هم نباید از حوزه فناوری 
غافل شــویم.وی یادآورشد: اقدامات دانش بنیان و فناوری  با سند 
تحول بنیادین هم مطابقت دارد. راهکار ۵-۵ سند تحول بنیادین 
می گویــد که باید ۲۰ درصد از  موقعیت آموزشــی را در خارج از 
کلاس درس فراهــم کنید و چه بهتر کــه این ۲۰ درصد در یک 

 موقعیت اردوگاهی قرار گیرد. 

جامعه

از وضعیت »سلامت« در روستاها چه خبر؟
رییس مرکز مدیریت شــبکه وزارت بهداشــت درباره خدماتی که وزارت بهداشــت در روستاها ارائه  می دهد، گفت: نزدیک به ۲۰ سال اســت که در قالب برنامه بیمه روستایی و 
شــهرهای زیر ۲۰  هزارنفر، خدمات ســطح یک خود را که خدماتی فعال اســت به ۲۹ میلیون جمعیت مشــمول ارائه  می دهیم.این خدمات شامل بسته خدمتی گروه های سنی 
به علاوه خدمات گروه های آســیب پذیر  اســت.دکتر مصطفی رضایی در خصوص تفاوت خدمات روســتایی با خدمات شهری، گفت: این  خدمات فعال است؛ یعنی حتی اگر خود 
مردم برای دریافت خدمات مراجعه نکنند، بهورز یا مراقب  ســلامت از طریق تلفنی یا مراجعه حضوری، پیگیر ارائه خدمات به افراد می شــود.در قالب همین  بســته های خدمتی 
ظرف ۲۰ ســال گذشــته شاخص های سلامت جمعیت روستایی رشد چشمگیری داشــته  و اکنون دیگر در اغلب بیماری های واگیر مشکل آنچنانی نداریم و در مورد بیماری های 
غیرواگیر  چربی خون بالا و... هم خدمات فعال ارائه می شــود.برخی غربالگری ها و بیماریابی ها درخصوص  ســرطان های شــایع مردان و زنان نیز به شکل فعال و رایگان به جامعه 
هدف روســتایی و شــهرهای زیر   ۲۰ هزارنفر ارائه می شود.وی افزود: وضعیت خوبی که در مناطق روستایی نسبت به مناطق شهری  داریم، دسترسی مردم به خدمات است؛ یعنی 
تمامی روســتائیان در تمام نقاط کشــور دسترسی به خدمات  مراقبتی بهورز و مراقب سلامت را دارند زیرا نزدیک ۲۰ ســال است که برنامه پزشکی خانواده  روستاها را به شکل 

خاص پیگیری می کنیم. 

یادداشت

دنیایکودکانناشنواراازسکوتخارجکنیم
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صحراثابتقدم/یادگارامروز

چندی قبل خبری منتشــر شد مبنی 
بر اینکه قرار است به منظور جلوگیری 
از ورود افراد غیر پزشــک  به اتاق های 
عمــل و دخالت در اعمــال جراحی، 
دوربین هایی نصب شود که بر عملکرد 
تیم جراحی  نظارت شود.حالا، نامه ای 
از معاونت درمان وزارت بهداشــت به 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور  ابلاغ 
شــده که این دوربین ها فقط باید در 
راهروهای ورودی به اتاق عمل نصب 
شــود.علی ســالاریان،  معاون فنی و 
نظارت ســازمان نظام پزشکی ایران، 
با عنوان اینکه حق بیمار اســت که از 
هویت  افرادی که در اتاق عمل حضور 
دارند، آگاه باشــد، گفــت: این اقدام 
برای همکاران ما نیز مهم اســت که 
 از ورود افراد غیر پزشــک به اتاق های 
نظارتی  دوربین های  از طریــق  عمل 
جلوگیری شــود. وی با  اشاره به نامه 
اخیــر وزارت بهداشــت در خصوص 
نصب دوربیــن در راهروهای ورودی 
اتاق های  عمل، گفــت: من نمی دانم 

چرا دوســتان وزارت بهداشــت این 
تصمیم را گرفتــه اند، اما اگر به بهانه 
باشــد،  بوده  بیمار   محرمانگی هویت 
که بهانه خوبی نیست. وی افزود: اگر 
قرار باشــد اطلاعات  محرمانه بیمار از 
طریق تصاویر افشا شود، این اطلاعات 

ممکن است از طریق پرونده بیمار هم 
لو  برود. بنابراین، دلیل خوبی نیســت 
که دوربین ها وارد اتاق عمل نشــود. 
ســالاریان اظهار داشــت: البته  شاید 
دوســتان وزارت بهداشــت نتوانسته 
اند از نظر فنــی، دوربین ها را طوری 

نصب کنند که هویت  بیمار در تصاویر 
دوربین قــرار نگیرد. معــاون فنی و 
ایران  پزشکی  نظام  ســازمان  نظارت 
در ادامه در  پاســخ به سوالی مبنی بر 
اینکه آیا وزارت بهداشــت قبل از نامه 
اخیر موافق نصب دوربین در اتاق های 
 عمل بوده اســت یا خیــر، گفت: در 
جلســه ای که با دادســتانی و وزارت 
از  بهداشــت داشــتیم، گزارش هایی 
 دخالت افراد غیــر موجه در اتاق های 
عمل مطرح شــد که بر همین اساس، 
تصمیــم گرفتــه شــد دوربیــن در 
 اتاق های عمل نصب شــود. وی افزود: 
اما قــرار بود این دوربین ها به گونه ای 
نصب شــود که بدن بیمار  در تصاویر 
دیده نشــود و قواعد محرمانگی حفظ 
شــود. ســالاریان در واکنش به عقب 
نشــینی وزارت  بهداشــت از تصمیم 
قبلی، گفت: شاید نگرانی هایی از بابت 
افشــای اطلاعات اتاق عمل دارند که 

چنین  تصمیمی گرفته اند. 

عقب نشینی وزارت بهداشت از نصب دوربین در اتاق های عمل

وزیرآموزشوپرورش:
کنکور، عاملی برای انحراف نظام آموزشی از مسیر اصلی اش است
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شیراز –  توانایی،خبرنگاریادگارامروز: 
معاون عمرانی شــهرداری شیراز، با بیان 
اینکه امســال ۵۰ پروژه عمرانی تکمیل 
میشود، گفت: هم اینک ۲۶ پروژه تکمیل 

شده و آماده افتتاح است.
محمد امین در یــک کنفرانس خبری با 
بیان اینکه موضوع اصلی پروژه های حوزه 
عمرانی شهر شیراز و توزیع آن ها براساس 
مســئله محــوری اســت و تأثیرگذاری 
آن موجب می شــود تا پروژه ها براساس 
اولویت بندی اجرا شود، گفت: پروژه های 
شــهری در ســه گروه بزرگ مقیاس با 
تأثیر شهری و استانی، متوسط و کوچک 
مقیاس در سطح شــهرداری های مناطق 

اجرا می شوند.
او افزود: در حوزه مناطق نیز با تقســیم 
بنــدی پروژه هــا به دو گروه شــاخص و 
وظیفه ای، تعداد ۲۲۰ پروژه شــاخص در 
مناطق یــازده گانه شناســایی و احصاء 
شــدند و هدف گذاری برای اجرای آن ها 
تا پایان ســال ۱۴۰۴ تعیین شده است.

همچنین مقرر شــده تعــداد ۵۰ پروژه 
شــاخص تا پایان ســال جــاری به بهره 
برداری برســد که از این تعداد، ۲۶ پروژه 

تکمیل و آماده افتتاح هستند.
معاون شهرداری شــیراز به میزان ارزش 

ریالی این پروژه ها اشــاره و با بیان اینکه 
براساس برآورد انجام شــده اعتبار مورد 
نیاز این پروژه ها بالــغ بر ۷ هزار میلیارد 
تومــان با بــرآورد تــورم فعلی اســت، 
خاطرنشــان کرد: این در حالیست که در 
راستای تکمیل پروژه های بزرگ مقیاس 
در حوزه عمرانی، نیازمند ۵ هزار میلیارد 

تومان اعتبار هستیم.
امیــن گفت: تعــداد پروژه هــای بزرگ 
مقیاس ۷۱ پروژه اســت کــه اجرای پل 
روگذر احمد ابن موسی )ع(، تقاطع نواب 
صفوی، پروژه زیر گذر گویم و کمربندی 

۵۵ متری جنوب شهرک حافظ در جهت 
کاهش ترافیک شمال وشمال غرب شیراز 
و اجرای ســه بزرگراه شــهید اســتوار و 
شهید سلیمانی و آیت اله حائری از جمله 

آنهاست.
او خاطرنشــان کرد: باتوجه به اینکه یکی 
از مشکلات شهر شیراز در حوزه ترافیک 
است این معاونت در حوزه هایی همچون 
رفع مشــکل کمربندی جنوب و جنوب 
شرق شــیراز ورود کرد که در این راستا 
اجرای ۸ تقاطع در کمربندی در دســتور 
کار قــرار گرفت که اجــرای ۳ تقاطع در 

تعهد راه و شهرسازی و احداث دو تقاطع 
در تعهد شهرداری است.

معاون فنی و عمرانی شــهرداری شیراز 
در ادامــه به دیگــر پروژه هــای اجرایی 
شــاخص همچون پارک منظرهای شیراز 
در مجــاورت بــام ســبز و تکمیــل باغ 
ایرانی، پارک کوهستانی دراک و تکمیل 
پارک مادر اشــاره کرد و افــزود: احداث 
ساختمان های آتش نشانی به عنوان یکی 
از اولویت های اصلی است و در این راستا 
ســاخت مجدد و مقاوم سازی ۸ ایستگاه 

آتش نشانی در دستور کار است.
امین همچنین خبر داد: ساختمان آتش 
نشانی شهرک گویم نیز تا پایان امسال به 

بهره برداری می رسد.
او اضافــه کرد: ســاماندهی رودخانه های 
شهر شیراز یکی دیگر از اقدامات اجرایی 
است و با توجه به اینکه یکی از معضلات 
شهر شــیراز آبگرفتگی معابر سطح شهر 
اســت این اهتمام در مجموعه شهرداری 
انجام شــود تــا طرح جامع ســاماندهی 
آب های سطحی شهر شــیراز در دستور 
کار قــرار گیــرد و باتوجه بــه اینکه این 
طرح زمانبر بود مقرر شــد تا ابتدا طرح 
بازنگری این موضوع در مرحله مقدماتی 

انجام شود.

مدیرکل راه و شهرسازی استان :
۳۴ پرونده در کمیسیون ماده ۵ آذربایجان 

غربی بررسی شد

ارومیه -مینا اصلانی،خبرنگاریادگارامروز : مدیرکل راه و شهرســازی 
آذربایجان غربی  گفت: ۳۴ پرونده افزایش تراکم ساختمانی در شهر ارومیه در 

کمیسیون طرح تفصیلی ماده ۵ این استان مورد بررسی قرار گرفت.
محسن حمزه لو در جلسه کمیســیون ماده ۵ آذربایجان غربی که با حضور 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری استان در سالن جلسات استانداری 
برگزار شــد، اظهار داشت: از این تعداد طرح ۳۲ مورد با موضوع های افزایش 

تراکم ساختمانی و سطح اشغال تصویب شد.
وی ادامه داد: پرونده های این جلسه از سوی شهرداری ارومیه، اداره کل راه و 

شهرسازی و شرکت عمران شهر جدید سهند مطرح شده بود.
مدیرکل راه و شهرسازی آذربایجان غربی گفت: تمام مصوبه های مطرح شده 
در کمیسیون ماده ۵ با رعایت ضوابط شهرسازی و معماری تعیین و تکلیف 
می شوند و در نهایت با نظر اعضای جلسه مورد تصویب یا مخالفت قرار می 

گیرند.
وی بیان کرد: نوسازی و حل مشکلات شهری، افزایش کیفیت ساخت و سازها 

در اولویت سیاست های کاری کمیسیون ماده ۵ قرار دارد.
 جلسات کمیسیون ماده ۵ به منظور بررسی و تصویب طرح های تفصیلی و 

شهری و تغییرات آن با حضور اعضای کمیسیون تشکیل می شود.

رئیس اتاق بازرگانی استان :

دفتر وزارت خارجه در اتاق بازرگانی 
قزوین راه اندازی می شود

قزوین – مصطفی مرادی،خبرنگاریادگارامروز : رئیس اتاق بازرگانی 
استان قزوین گفت: در راستای توسعه مناسبات اقتصادی دفتر وزارت خارجه 

در اتاق بازرگانی قزوین راه اندازی می شود.
 هشتاد و ششمین جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی با حضور 
اعلایی استاندار، پیله فروش معاون اقتصادی استاندار، رجحانی معاون عمرانی ، 

مهدی بخشنده رئیس اتاق بازرگانی قزوین در استانداری برگزار شد.
مهدی بخشــنده در این نشست اظهارداشــت: در راستای توسعه مناسبات 
اقتصادی دفتر وزارت امور خارجه در اتاق بازرگانی قزوین فعال شده و این کار 

می تواند در تسهیل امور و روان سازی کارها شود.
رئیس اتاق بازرگانی استان قزوین بیان کرد: در دو هفته اخیر شاهد اتفاقاتی 
بودیم که بهانه دست دشمن داد و اختلالات اینترنت مشکلات زیادی برای 
فعالان اقتصادی ایجاد کرده که امیدواریم این وضعیت مدیریت و ساماندهی 

شود.
وی یادآورشد: این روزها شاهد تبلیغات گسترده رسانه های بیگانه هستیم و با 

قطع ارتباط اینترنت متاسفانه اعتبارات تجار دچار چالش شده است.
بخشنده تصریح کرد: مجوز راه اندازی گمرک شهرک چرم سازی صادر شده 
اما تا زمان احداث ساختمان اصلی برای تسریع در کار درخواست اجازه فعالیت 

در کانکس را داریم تا کارها عقب نماند.
وی اظهارداشت: همزمان عملیات احداث ساختمان اصلی را نیز کلید خواهیم 

زد.
رئیس اتاق بازرگانی اســتان قزوین اضافه کرد: کمبود نقدینگی در شرایط 
کنونی به تولید آسیب جدی زده و برای روان سازی اعطای تسهیلات سرمایه 

درگردش و ثابت بایستی مساعدت لازم صورت گیرد.

مدیر عامل شرکت گاز استان :

ضریب نفوذ بهره مندی  از نعمت گاز در 
جمعیت شهری کردستان۱۰۰ درصد است

ســنندج – پیمانکار،خبرنگاریادگارامروز :  مدیر عامل شرکت گاز 
اســتان کردستان گفت: ضریب نفوذ بهره مندی  از نعمت گاز در جمعیت 

شهری ۱۰۰ درصد و در جمعیت روستایی کردستان 98 درصد است.
مهندس فعله گری افزود: ضریب نفوذ گاز در جمعیت شهری شهرستان 
ســنندج ۱۰۰ درصــد بوده و ضریب نفــوذ در جمعیت روســتایی این 

شهرستان 5/97 می باشد.
وی افزود : در شهرستان سنندج تعداد ۲۰۰ روستای دارای سکنه وجود 
دارد که از این تعداد گازرســانی به ۱۹۶ روستا که جمعیتی بالاتر از ۲۰ 
خانوار دارند امکان پذیر بوده که قبل از هفته دولت سال جاری تعداد ۱۷۷ 
روســتا از نعمت گاز طبیعی برخوردار و با گاز دار شدن ۶ روستای دیگر 
تعداد روســتاهای بهره مند از گاز طبیعی در سطح شهرستان سنندج به 

۱۸۳ مورد افزایش می یابد .
فعله گری از شــروع عملیات گازرسانی به ۵ روســتای دیگر شهرستان 
ســنندج اشاره کرد و گفت: این پروژه با اعتباری بالغ بر ۵۰ میلیارد ریال 
آغاز و پیش بینی می شــود ۱۳۵ خانوار روســتایی را تحت پوشش گاز 

طبیعی قرار دهد.
وی با اشاره به اینکه برای اتمام این پروژه حدود ۲۷ هزار متر شبکه گذاری 
و تعداد  ۱۶۶ انشعاب تاکنون نصب گردیده  و هزینه نصب هر انشعاب با 
احتساب روستاهای مسیر بطور میانگین برای هر انشعاب روستایی ۴۵۰ 

میلیون ریال برای شرکت گاز استان هزینه در بر داشته است .
فعله گری با اشــاره به اینکه هزینه پروژه مذکور از منابع داخلی شرکت 
ملی گاز تامین شــده اســت، گفت: در هفته دولت تعداد ۶ روستای این 
شهرســتان به نام های خواشت، اندرآب، دره کوله، سواریان، کانی شلانه 
و شــینه شریف آباد از نعمت گاز طبیعی برخوردار شدند و هزینه اجرای 
ایــن پروژه بیش از ۳۸۰ میلیــارد ریال فقط در بخش اجراء و تامین کالا  

بوده است .
وی ادامه داد: در گرامیداشت هفته دولت سال جاری ۲۵ پروژه گازرسانی 
شــامل افتتاحیه گازرســانی به تعداد ۶ روســتا و ۱۲ واحد صنعتی و ۲ 
پروژه مقاوم سازی تاسیسات و آغاز عملیات گازرسانی به ۵ روستا از توابع 

شهرستان سنندج افتتاح و کلنگ زنی شد.
مدیر عامل شــرکت گاز اســتان کردستان اظهار داشــت: هدف اصلی و 
استراتژیک شرکت گاز استان کردستان توسعه شبکه های گازرسانی در 

سطح  شهرها و روستاهای استان است.
فعله گری ادامه داد: در هفته دولت ســال جاری ۱۸۱ طرح با اعتبار ۱۶۵ 
میلیارد تومان با هدف گازرســانی و پایداری فشار گاز در مناطق مختلف 

استان کردستان در مناطق صعب العبور روستایی کردستان افتتاح شد.
مدیرعامل شــرکت گاز استان کردستان با بیان اینکه عملیات اجرای این 
پروژه در کمترین زمان ممکن به اتمام رسیده است، گفت : هیچ پروژه ای 
به اتمام نمی رسد مگر اینکه سایر ادارات شهرستان با ما همکاری داشته 
باشند واز همکاری همه ی مسئولان در بثمر رسیدن پروژه های گازرسانی 

تشکر و قدردانی می کنم.

معاون شهردار:

۲۶ پروژه عمرانی شهرداری شیراز آماده افتتاح است

قزوین – مصطفــی مرادی،خبرنگاریادگارامروز 
: مدیرکل امــور مالیاتی قزوین از رشــد ۹۵ درصدی 
عوارض ارزش افزوده این استان در ۶ ماه نخست امسال 

خبر داد.
عزیزالله عباســپور در نیمه نخست امسال هفت هزار و 
۲۹۵ میلیاررد ریال از محــل عوارض ارزش افزوده در 
ســطح استان وصول شد که این میزان نسبت به مدت 
مشابه سال گذشــته با افزایش قابل ملاحظه ای روبرو 

بوده است.
وی با اشاره به اینکه تخصیص سهم عوارض مالیات بر 
ارزش افزوده عامل مهمی در توســعه شهری محسوب 

می شــود، خاطرنشــان کرد: طی ۶ ماه نخست امسال 
مبلغ پرداخت شــده از محل عوارض مالیات بر ارزش 
افزوده جهت توسعه زیرساخت ها و امور شهری با رشد 
۶۴ درصــدی، بالغ بر پنج هــزار و ۸۰۰ میلیارد ریال 

بوده است.
عباســپور، مالیــات را از درآمدهای پایدار دانســت و 
خاطرنشــان کرد: درآمدهای حاصل از مالیات در قالب 
ارایــه خدمات اجتماعــی و رفاهی و در شــکل های 

مختلف دوباره به مردم باز می گردد.
 بــدون شــک هزینــه کــرد آن در بخــش هــای 
ورزش،  ماننــد  خدماتــی  و  اجتماعــی  مختلــف 

ســلامت و انواع خدمات شــهری دیگر مــی توان در 
 راســتای ارتقای فرهنــگ مالیاتی گام هــای موثری

 برداشت.
مدیرکل امور مالیاتی استان قزوین در خصوص مهلت 
ارایه اظهارنامه ارزش افزوده دوره تابستان، یادآور شد: 
براساس قانون مالیات بر ارزش افزوده مودیان مالیاتی، 
حداکثر ۱۵ روز پــس از پایان هر فصل مهلت دارند تا 
اظهارنامه مالیاتی خود را ارایه کنند و از این رو آخرین 
مهلت ارایه اظهارنامه مالیات برارزش افزوده دوره ســه 
ماهه دوم )تابستان( با توجه به تعطیلی ۱۵ مهر، شنبه 

۱۶ مهرخواهد بود.

مدیرکل امور مالیاتی استان : 

عوارض ارزش افزوده در قزوین ۹5 درصد رشد داشته است

رئیس عقیدتی سیاسی انتظامی آذربایجان غربی  :
اخلاق مداری و خدا محوری از شاخصه های 

پلیس در تراز انقلاب اسلامی است

ارومیه-مینا اصلانی،خبرنگاریادگارامروز : رئیس عقیدتی سیاســی 
انتظامی اســتان آذربایجان غربی اظهار داشت: یکی از شاخصه های پلیس 

در تراز انقلاب اسلامی و پلیس شایسته؛ اخلاق مداری و خدا محوری است.
 حجت الاسلام و المسلمین »حامد زکی« در نشست خبری با خبرنگاران انس 
با قرآن را از ویژگي های اصلي کارکنان انتظامی استان دانست و افزود:80 نفر 
خانواده حافظ قرآن کریم، 20 نفر سرباز وظیفه و 77 نفر از کارکنان انتظامی 
استان حافظ قران کریم هستند. وی افزود: مجموعه انتظامی استان به عنوان 
بخشی از جامعه مسئول حافظ امنیت و آسایش مردم است و پلیس مردم را 
ولی نعمت خود دانسته و بر این باور است که داشتن پلیس مقتدر و خدمتگزار 
سزاوار مردمی است که همواره در تمامی عرصه ها و در راستای حفظ تمامیت 
ارضی کشور، جانانه و جان برکف حضور داشته اند و فرماندهی انتظامی استان 
با همت مضاعف و عملکردی جهــادی و با مد نظر قرار دادن این ویژگی ها 
تلاش دارد همواره به عنوان یک نیــروی مورد اعتماد مردم، مکتبی، قانون 
مدار، مقتدر و مدافع ارزش های انقلاب اسلامی باشد. رئیس عقیدتی سیاسی 
انتظامی استان با اشاره به اینکه تشکیل عقیدتی سیاسی در نیروهای مسلح 
تدبیر و ابتکار امام خمینی )ره( بود؛ تصریح کرد: کارکنان عقیدتی سیاســی 
مسئولیت ارتقاء بنیه دینی و باورهای الهی و اعتقادی هستند و همچنین ارتقاء 
بینش سیاسی و بصیرت افزایی کارکنان از جمله وظایف عقیدتی سیاسی در 
انتظامی استان می باشــد. وی در ادامه از اعزام 405 نفر از خانواده کارکنان 
انتظامی استان به دوره تربیت و تعالی خانوادگی به مشهد مقدس، 124 نفر 
به عتبات عالیــات و برگزاری کلاس های ویژه مهارت آموزی برای 150 نفر 
و 138 جلســه نهضت روشنگری با دعوت از اساتید برتر کشوری در طول 6 
ماه ســال جاری خبر داد. حجت الاسلام و المسلمین »حامد زکی« در ادامه 
به برگزاری برنامه های هفته فراجا، گفت: این هفته موقعیت مناسبي است كه 
بتوان با رفتار و سعه صدر موجب معرفي پلیسي نمونه، مقتدر و با اخلاق شد 
کــه این امر موجب نزدیكي پلیس با مردم و تثبیت جایگاه اجتماعی پلیس 
در جامعه مي شود. رئیس عقیدتی سیاسی انتظامی استان در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به شعار هفته فراجا در سال جاری با عنوان » پلیس 
خادم مردم، مردم حامی پلیس« اظهار کرد: هفته فراجا؛ فرصت مغتنمی برای 
به تصویرکشــیدن و انعکاس مجاهدت های پیدا و پنهان نیروهای پلیس و 

همچنین افزایش سرمایه های اجتماعی پلیس است

تداوم مهار کرونا با تزریق واکسن
ساری-امیری فر،خبرنگاریادگارامروز : معاون بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشــکی مازندران با اشاره به موفقیت های خوب در زمینه کنترل بیماری 
کرونا در این استان گفت: در مدت شیوع این بیماری شاهد بودیم که طی 
روزهای متوالی افراد زیادی جان خود را از دســت دادند که آمار مبتلایان 
و فوتی ها براثر این بیماری در استان زیاد بود.  عباس علیپور افزود: در هر 
موج کرونا مازندران به شــدت درگیر این بیماری بود و افراد به این بیماری 
مبتلا شــدند و افرادی نیز جان خود را از دست دادند. وی تزریق واکسن را 
به عنوان اصلی ترین عامل در کنترل این بیماری نام برد و ادامه داد: همگام 
با برنامه کشــوری طرح واکسیناسیون کرونا طی چهار دُز در مازندران نیز 
اجرا شــد که در استقبال برای تزریق دُزهای اول و دوم زیاد بود و به گونه 
در هر مرحله بیش از ۲ میلیون نفر از مردم مازندران برای تزریق واکسن به 
مراکز مراجعه کردند. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران اضافه 
کرد: دُز سوم واکسن هم به بیش از یک میلیون نفر از مردم مازندران تزریق 
شد اما در دُز چهارم استقبال آنچنانی برای تزریق واکسن نداشته ایم . وی 
گفت : در حالیکه براساس پروتکل های جامعه بهداشت جهانی مطرح می 
شــود ۶ ماه بعد از گذشت تزریق واکسن می بایست برای تزریق دُز بعدی 
آن اقدام کنند تا به ایمنی لازم برسند. به گفته علیپور اما آن چیزی که در 
جامعه شاهد هستیم افراد با این تصور که بیماری کرونا از بین رفته است یا 
در برابر این بیماری مصون هستند دُزهای بعدی واکسن خود را تزریق نمی 
کنند. وی با تاکید بر ضرورت تزریق دُز یادآور واکسن کرونا برای مصونیت 
از اثــرات بیماری، گفت: تمام افرادی که در موج هفتم فوت کرده اند ۶ ماه 
از تزریق واکســن آنها گذشته بود و تزریق دُز بعدی واکسن خود را جدی 
نگرفته بودند. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران افزود: برخلاف 
ذهنیتی که در برخی افراد وجود دارد کرونا هنوز از بین نرفته اســت و این 
بیماری همچنان در جامعه وجود دارد و افراد را مبتلا می کند. وی ادامه داد 
: شــرایط این بیماری به گونه ای است که افراد دچار نقص ایمنی را بیشتر 
مورد آسیب قرار می دهد که سالمندان و بیماران زمینه ای از جمله افرادی 
هســتند که دچار نقص ایمنی هستند و برای همین شاهد هستیم بیشتر 
مبتلایان و فوتی ها از میان همین افراد هستند. معاون دانشگاه علوم پزشکی 
مازندران گفت: در موج هفتم نیز شاهد بودیم که اکثر فوتی های استان را 
سالمندان و بیماران زمینه ای تشکیل می دهند که بیشتر آنها مراقبت های 
بهداشتی لازم که همان تزریق واکسن بود را انجام نداده بودند.  علیپور افزود: 
این در حالی است که به کرات در خصوص ضرورت تزریق واکسن مطالب و 
آموزش های لازم ارائه شد و افراد بخصوص این نوع بیماران و سالمندان پس 
از گذشت ۶ ماه از تزریق واکسن ، این تزریق را انجام دهند. وی با تاکید بر 
اینکه مازندران هنوز به مرحله قبل از موج هفتم کرونا نرسیده است ، گفت : 
برای تداوم ایمنی و مهار این بیماری نیاز است که افراد در صورت گذشت ۶ 

ماه از تزریق واکسن ، دوباره برای تزریق واکسن اقدام کنند.

مدیرکل کمیته امداد  خبر داد؛
جمع آوری ۱۶ میلیارد تومان کمک های 

مردم لرستان در جشن عاطفه ها
خرم آباد-اعظــم پاپی،خبرنگاریادگارامروز :  مدیرکل کمیته امداد 
لرســتان از جمع آوری ۱۶ میلیارد تومان کمک های مردم استان در جشن 
عاطفه ها خبر داد و گفت: این میزان کمک در مقایســه با سال گذشته ۲۴ 

درصد افزایش نشان می دهد.
جلال شیخ پور بیان کرد: در جشن عاطفه ها امسال دانش آموزان لرستانی و 

خیران ۱۶ میلیارد تومان به دانش آموزان کم بضاعت هم استانی کمک کردند.
وی با بیان اینکه این میزان کمک در مقایسه با سال گذشته ۲۴ درصد افزایش 
نشان می دهد،  اضافه کرد: کمک های جمع آوری شده در جشن عاطفه ها بین 

۲۲ هزار دانش آموز نیازمند لرستانی توزیع می شود.
این مســئول اظهار کرد: ۲۳۵ پایگاه در مجموع در سطح شهر و روستاهای 
استان لرســتان برای دریافت کمک های مردمی به دانش آموزان محروم این 

استان در جشن عاطفه ها در لرستان دایر شد.
وی یادآور شــد: مردم استان لرستان سال گذشته نیز ۲۴ میلیارد تومان به 

جشن عاطفه ها کمک کردند.

خرم آباد-اعظــم پاپی،خبرنگاریادگارامروز : 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای لرستان گفت: دبی 
رودخانه کشکان شــهریورماه در شهرستان پلدختر 
نسبت به سال گذشته و دوره بلندمدت ۱۰۰ درصد 
کاهش یافته اســت. داریوش حسن نژاد  اظهار کرد: 
لرستان در حوضه آبریز کرخه و دو رودخانه کرخه و 
کارون بزرگ واقع شده که ۵۹ درصد مساحت استان 
در حوضــه کرخه و ۴۱ درصد مســاحت در حوضه 
کارون بزرگ است. وی اضافه کرد: دبی رودخانه کشکان شهریور ماه در شهرستان پلدختر خشک 
بوده که نسبت به سال گذشته )چهار متر مکعب بر ثانیه( ۱۰۰ درصد و نسبت به بلندمدت )۱۲.۲ 
مترمکعب برثانیه( حدود ۱۰۰ درصد کاهش داشته است. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای لرستان 
در ادامه با بیان  اینکه حوضه آبریز کارون بزرگ که از تلاقی دو رودخانه بختیاری و ســزار )تیره و 
ماربره( در محل تنگ پنج تشکیل شده اســت، افزود: دبی رودخانه های سرشاخه کارون بزرگ در 
لرستان شهریورماه سال آبی جاری نسبت به شهریور ماه طول دوره آماری ۷۰ درصد کاهش داشته 
اســت. حسن نژاد بیان کرد: همچنین رودخانه تیره در شهرستان دورود در شهریورماه با دبی ۰.۵۳ 
مترمکعب بر ثانیه نسبت به سال گذشته )۰.۸ مترمکعب بر ثانیه( ۳۳ درصد و نسبت به بلندمدت 
)۱.۷ مترمکعب بر ثانیه( ۶۹ درصد کاهش داشته است. وی عنوان کرد: همچنین رودخانه ماربره در 
دورود شهریورماه با دبی ۰.۲۸ متر مکعب بر ثانیه نسبت به سال گذشته ۰.۷ متر مکعب بر ثانیه، ۵۸ 
درصد و نسبت به بلندمدت )سه متر مکعب بر ثانیه( حدود ۹۰ درصد کاهش داشته است. مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای لرستان اضافه کرد:  متوسط دبی رودخانه های اصلی لرستان در شهریور ماه سال 
آبی جاری نسبت به سال گذشته ۴۵ و نسبت به متوسط شهریور ماه طول دوره آماری ۸۴ درصد 
کاهش داشته اند. وی عنوان کرد: حوضه آبریز کرخه از بهم پیوستن دو رودخانه سیمره و کشکان در 
جنوب پلدختر تشکیل می شود. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای لرستان یادآور شد: دبی رودخانه های 
سرشــاخه کرخه در لرستان در شهریور ماه سال آبی جاری نسبت به شهریور ماه طول دوره آماری 

۷۸ درصد کاهش یافته است.

کرمانشاه – فریده محمدی، خبرنگار یادگار 
امروز: بهمن امیری مقدم  اســتاندار کرمانشاه با 
بیــان اینکه هیچ بهانه ای از بانک ها در پرداخت 
نکردن تســهیلات مصوب اشــتغالزایی پذیرفته 
نیست، گفت: یکی از اولویت های اصلی مدیریت 
ارشد استان تبدیل کرمانشاه به قرارگاه عملیاتی 
برای ایجاد اشتغال پایدار است و منابع و اعتبارات 

استان هم باید در این راستا به کار گرفته شود.
اســتاندار کرمانشاه در نشست کارگروه اشتغال استان که با حضور معاون اقتصادی استاندار و 
مدیران دســتگاه های عضو برگزار شد؛ عنوان کرد: مدیران باید در حوزه های کاری خویش از 
ایده های خلاقانه و تحول آفرین برخوردار باشند و ایجاد اشتغال پایدار اولویت اصلی آن باشد.

وی تمایل زیاد به پشــت میز نشینی را یکی از آسیب های جدی جامعه کرمانشاهی دانست 
و گفت: بســیاری از جوانان، تنها پشت نشــینی را به عنوان یک شغل قبول دارند درحالیکه 

بسیاری از مشاغل خدماتی دارای درآمدهای مناسبی هستند.
امیری مقدم تاکید کرد: هر دانشــجو و دانش آموز باید یک مهارت کاربردی را فراگیرد تا در 

آینده به سهولت جذب بازار اشتغال شود.
وی همچنیــن عنوان کرد: طــرح هایی که منابع اعتباری ارزان قیمت مختص ســفر رئیس 
جمهور در اختیار آن ها قرار داده می شــود باید در یک بازه زمانی مشــخص به بهره برداری 

برسند.
اســتاندار افزود: طرح هایی که راکد هســتند و یا از ایجاد اشتغال پایدار  ناتوان هستند جزو 

اولویت برای پرداخت تسهیلات نیستند.
وی با بیان اینکه هیچ بهانه ای از بانک ها در پرداخت نکردن تســهیلات مصوب اشــتغالزایی 
پذیرفته نیســت، گفت: تعهدات مربوط به بانک ها در نشست با معاون اول رییس جمهور به 
بانک ها اعلام شــده و باید هر طرحی که به بانک ها معرفی شــوند تسهیلات آن را در سریع 

ترین زمان ممکن پرداخت کنند.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای لرستان اعلام کرد؛

کاهش 100 درصدی دبی 
رودخانه  کشکان نسبت به سال گذشته

استاندار کرمانشاه:

هیچ بهانه ای از بانک ها در پرداخت نکردن 
تسهیلات مصوب اشتغالزایی پذیرفته نیست

اصفهان-مریــم مومنــی، خبرنگار 
نورد  کیفی  کنترل  رئیس  امروز:  یادگار 
سرد فولاد مبارکه گفت: با تلاش کارکنان 
شــرکت فولاد مبارکه و بــا انجام اقدامات 
لازم در حوزه بازرســی و کنترل کیفیت، 
بازده کیفیــت محصــولات قلع اندود این 

شرکت از ۹۱ درصد عبور کرد.
محمدرضــا نصر اصفهانــی رئیس کنترل 
کیفی نورد سرد فولاد مبارکه  اظهار کرد: 
ورق قلع انــدود به دلیل داشــتن خواصی 
نظیر غیر ســمی بودن، سبکی، استحکام، 
مقاومــت به خوردگــی، ســهولت تغییر 
فرم، جوش پذیری خوب و ظاهر مناســب 
قابلیت های ویژه ای در صنایع بســته بندی 
دارد. از این محصول برای بسته بندی مواد 
غذایی، نوشــیدنی ها، روغن، گریس، رنگ، 
پودر و بسیاری از محصولات دیگر استفاده 
می شــود. ورق قلع انــدود در کنار مصرف 
در صنایع بســته بندی، کاربردهایی هم در 

مصارف مهندسی دارد.
وی افزود: بازرســی ســطح این محصول 
حســاس به صورت چشــمی و بــا در نظر 

گرفتن الزامات استاندارد و همچنین نیازها 
و حساسیت های مشتریان صورت می گیرد. 
بر این اســاس طبقه بندی محصول صورت 
گرفته و ممکن اســت محصول قابل قبول 
یا غیرقابل قبول تشــخیص داده شود و در 
نهایــت با توجه به مقادیر ذکرشــده بازده 

کیفی ایــن محصول محاســبه و گزارش 
می گردد.

رئیس کنترل کیفی نورد سرد فولاد مبارکه 
با بیان اینکــه بازده کیفیــت محصولات 
قلع اندود فــولاد مبارکه در ســال ۱۴۰۰ 
به صــورت میانگیــن ۸۰.۰۱ درصد بوده 

اســت، تصریح کرد: این روند از اواخر سال 
۱۴۰۰ شروع شــد و در شــهریورماه ماه 

۱۴۰۱ به نقطه اوج خود رسید.
نصــر اصفهانی خاطرنشــان کــرد: برای 
رســیدن به کیفیــت بــالای محصولات 
قلع اندود لازم است در کلیه مراحل شامل 
طراحی محصول، برنامه ریزی، آماده به کاری 
تجهیزات، فرایندهای تولید فولادســازی، 
نــورد گرم، نورد ســرد و کنتــرل کیفیت 
اقدامات وسیع و همه جانبه ای صورت پذیرد 
و از دقت و کنترل بســیار زیادی برخوردار 
باشد. در این میان بازرسی و کنترل کیفی 
به صورت  نقش بســزایی دارد. محصولات 
صددرصد مورد بازرســی قــرار می گیرد و 
با اطلاع رســانی به موقــع از ایجاد عیوب و 
ضایعات جلوگیری به عمل می آید. رئیس 
کنترل کیفی نورد سرد در پایان از همکاری 
و همراهی مدیریت کنترل کیفی، همکاران 
کنتــرل کیفی نواحــی، واحدهای تولید و 
تعمیرات نواحی و ســایر واحدهای مرتبط 
که در رسیدن به این موفقیت بزرگ نقش 

اساسی داشته اند، قدردانی کرد.

رئیس کنترل کیفی نورد سرد فولاد مبارکه خبر داد؛

شاخص بازده کیفی محصولات قلع اندود فولاد مبارکه از ۹۱ درصد گذشت
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با برکناری اســکوچیچ و انتخــاب کارلوس کی روش 
بعنوان سرمربی تیم ملی فوتبال  ایران برای حضور در 
جام جهانی 2022 قطر تکلیف دستیار ایرانی او هنوز 

مشخص نشده است . 
در حالی کــی روش ، جواد نکونــام را بعنوان گزینه 
اصلی دســتیار ایرانی اش انتخــاب و در مذاکرات  با 
فدراســیون فوتبال این موضوع را نهایی کرده اســت 
که به دلیل آنچه مخالفت های مدیرعامل تیم  فوتبال 
فولاد خوزستان عنوان شده است ، اضافه شدن نکونام 
به کادر فنی تیم ملی فوتبال ایران  در هاله ای از ابهام 

قرار گرفته است. 
نکونــام در یک مقطع کوتاه پس از خداحافظی از تیم 
ملی فوتبال ایران در تابســتان 95دســتیار کی  روش 
در تیــم ملی بــود او اما به دلایلی از تیــم ملی کنار 
گذاشته شــد و مربیگری را در خونه به  خونه بابل در 
ســال 96تجربه کرده و این تیم را به نیمه نهایی جام 
حذفی نیز رســاند اما به دلیل  اختلاف با مدیران بابلی 

از هدایت این تیم در نیم فصل دوم انصراف داد . 
او در نیم فصل دوم راهی نســاجی مازندران شــده و 
با هدایت او این تیم شــمالی پس از ســالها  صعودی 
دراماتیک را با نکونام تجربــه کرد ، قهرمانی با فولاد 
خوزســتان در جام حذفــی برابر  اســتقلال تهران و 
کســب قهرمانی سوپرجام باشــگاههای ایران در برابر 
پرسپولیس دو عنوانی بود که  نکونام با فولاد خوزستان 

در دوران طلایی حضورش در این تیم تجربه کرد . 
حالا با چنین رزومه ای او یکی از گزینه هایی اســت 
کــه علاوه بر تمایل کی روش ، فدراســیون  فوتبال را 
نیز متمایل کرده اســت بعنوان دستیار ایرانی در کادر 

فنی تیم ملی حضور داشته باشد . 
مدیرعامل فولاد خوزســتان به دلیل قرارداد نکونام با 
ایــن تیم و حضورر پرقدرت فولاد بعنوان تنها  نماینده 
ایران در لیگ قهرمانان آســیا با جدایی ســرمربی و 
حضور در تیم ملی مخالف اســت و نکونام  نیز رســما 
اعلام کرده است تمایل دارد همچنان بعنوان سرمربی 

فولاد خوزستان با کارش در این  تیم ادامه دهد . 
کــی روش در واکنش به مخالفت گرشاســبی و البته 
عــدم تمایل نکونام به حضور در تیم ملی در  گفتگوی 
رســانه ای اش با رســانه ها قبل از اردوی اتریش با 
بیان اینکه انتخاب من نکونام اســت و  گزینه دیگری 
هم ندارم ، گفته اســت : " انتخاب من نکونام اســت 
البته به صورت شفاف بگویم که  نکونام در حال حاضر 
ســرمربی یک باشگاه اســت و یک مسئولیت سنگین 
روی دوشــش، در آخر  باید اتفاقــی رقم بخورد که به 

نفع هر دو طرف باشد .!! 
همه مســائل اما بــه فــولاد خوزســتان و مخالفت 
گرشاســبی با این انتقال ، ختم نمی شــود ، موضوع 
 مخالفت گرشاســبی و عدم تمایــل نکونام به پذیرش 
دســتیاری کی روش صرفا به واســطه قرارداد  نکونام 
با فولاد خوزســتان نیســت ، تاج در اولین گفتگوی 
مطبوعاتی اش با رسانه ها رسما عنوان  کرد که نکونام 
دســتیار ایرانی کی روش است ، او پا را فراتر گذاشته 
و در همان نشســت تلویحا از  سرمربی گری نکونام در 
تیــم ملی پس از جام جهانی در رقابت های جام ملت 

های آسیا خبر داد. 

بــه فاصلــه ای کوتــاه این موضــوع رنــگ باخت ، 
گفتگوهای برخی اعضای هیات رئیســه و حتی رئیس 
 فدراســیون با رسانه ها حاکی از آن بود که فدراسیون 
تمایل دارد اگر تیم ملــی در جام جهانی  نتیجه قابل 
قبول بگیرد ، کــی روش همچنان در تیم ملی به کار 
ادامــه داد ، مضاف بر این به نظر  نمی رســید که کی 
روش برای یک دوران کوتــاه آن هم برای حضور در 
جــام جهانی با یک  قرارداد    50 هزار دلاری حاضر به 
پذیرش سرمربی گری تیم ملی شده باشد و حتما بین 
تاج و او یک  توافق بلند مدت شــکل گرفته است که 
به طور قطع هــدف نهایی قهرمانی در جام ملت های 

آسیا  خواهد بود . 
همین موضوع نکونام را نسبت به حضور در تیم ملی و 
پذیرش دستیاری کی روش ، بی میل  کرده و او صرفا 
زمانی دســتیاری مربی پرتغالی تیــم ملی را خواهد 
پذیرفت که فدراسیون فوتبال  رسما به او این تعهد را 
بدهند که پس از دورانی کوتاه ســرمربیگری تیم ملی 

ایران به او خواهد  رسید ! 
کلاف  دســتیار ایرانی با عدم حضــور نکونام در تیم 
ملی پیچیده شــده است ، کی روش هم در یک  بازی 

هوشمندانه اعلام کرده است که تنها گزینه اش نکونام 
است ، نه اینکه گزینه ای دیگر وجود  ندارد بلکه او به 
خوبی می داند نکونام مادامی به تیم ملی خواهد آمد 
که قول سرمربی گری را به  او بدهند و بین دستیاری 
تیــم ملی و مربیگری در فولاد خوزســتان ، دومی را 
انتخــاب خواهد کرد و  لذا از آنجا که اساســا مایل به 
کار کــردن با گزینه ایرانی نبوده و پیش از این نیز در 
مکتب هشت  ســاله او هیچ ایرانی پرورش پیدا نکرده 
و آقاجانیان هم که در کنار او بعنوان یک ایرانی فاقد 
تاثیر  در فرآیند تصمیم گیری حضور داشــت نه مهره 
ای قابــل بود و نه عنصری با نفوذ در تیم ملی ، از  این 
به بعد نیز با همان دســت فرمان پیشین او مربیگری 

در تیم ملی را ادامه خواهد داد . 
اینکه فدراسیون فوتبال با وجود همه حواشی و البته 
حساســیت ها به حضور دوباره کی روش در  تیم ملی 
، نتوانســته است همچون گذشــته در توافق با مربی 
پرتغالی ، نظراتش را اعمال کرده و  حداقل یک ایرانی 
نظیر منصوریــان ، فکری ، خطیبی ،رحمتی ، تارتار ، 
مطهری و .. را برای  دستیاری کی روش به او تحمیل 
کنــد و بالعکس این کی روش بوده اســت که بدون 
تغییر ،  شــرایطش را به تیم حاضر در سئول تحمیل 

می کند ، یک نکته تاریک است . 
کی روش به مرز هفتاد ســالگی نزدیک می شــود و 
در یک چشــم انداز بســیار بلند مــدت حضور او  در 
تیم ملی نهایتا تا پایان جام ملت های آســیا در سال 
202٣خواهد بود و انتظار می رفت  فدراســیون راهی 
را طی می کرد که پیش از این بســیاری از تیم های 
آسیایی از جمله ژاپن طی  کرده اند و در کنار مربیان 
بزرگ خارجی ، گزینه های داخلی را نیز برای پذیرش 

هدایت تیم  های ملی شان پرورش داده اند . 
کارلــوس کی روش به فدراســیون فوتبال ایران پیام 
داده اســت تنها گزینه ام نکونام است و با این  تصمیم 
عملا این پیــام را مخابره می کند که میلی به حضور 
هیچ ایرانــی در تیم ملی ندارد زیرا به  خوبی می داند 
نکونام جز قول ســرمربیگری و تضمین فدراسیون به 
او در این موضوع ، تمایلی به  پذیرش دســتیاری کی 

روش نداشته و نخواهد داشت . 

آیا افزایش بزاق دهان خطرناک است؟
اگر متوجه شــدید که آب دهان کودکتان بیشــتر از حد معمول شده، ممکن است ناشی از ترشح 

 بیش از حد بزاق دهانش باشد . 
در حالی که در دهان همه افراد بزاق تولید می شــود، ترشــح بیش از حد بزاق زمانی رخ می دهد 
که  غدد بزاقی بیش از حد فعال می شوند و نتیجه آن ترشح بیش از حد است. گاهی اوقات، وجود 

 بیش از حد معمول بزاق در دهان یا تجمع بزاق ممکن اســت منجر به افزایش آب دهان شود . 
در بســیاری از موارد، ترشح بیش از حد بزاق موقتی خواهد بود زیرا نتیجه مصرف دارو یا عفونت 
 اســت. در موارد دیگر، ممکن اســت علت آن بیماری مزمنی به نام ترشح بیش از حد بزاق مداوم 

یا  سیالوره باشد . 
ترشح بیش از حد بزاق معمولًا از طریق مشاهده ترشح بیش از حد آب دهان یا وجود لباس  خیس 
ناشی از ترشح بزاق تشخیص داده می شود همچنین نوعی از ترشح بیش از حد بزاق به نام  سیالوره 
وجود دارد و زمانی رخ می دهد که ترشح بزاق در پشت دهان وجود داشته باشد و منجر  به علائمی 

مانند مسدود شدن بزاق و ذات الریه شود . 
گاهی اوقات، بلع ممکن است تحت تأثیر قرار گیرد. اگر متوجه شدید که خود یا فرزندتان با  ترشح 
بیش از حد بزاق مواجه هستید، توصیه می شود برای تعیین علت اصلی و بحث در مورد  گزینه های 

درمانی با پزشک خود مشورت کنید . 
دلایــل زیادی وجود دارد که چرا ممکن اســت به طور موقت یا مزمن بــزاق بیش از حد را تجربه 
 کنید. دلایلی برای ترشــح بیش از حد بزاق، از جمله ترشــح بیش از حد آب دهان هنگام خواب، 

 آلرژی های فصلی، عفونت های تنفسی، عوارض جانبی دارو یا نتیجه سکته مغزی یا سایر اختلالات 
 عصبی وجود دارد . 

در حالی که ترشــح بیش از حد بزاق اغلب با تولید بیش از حد بزاق همراه اســت می تواند نتیجه 
 ناتوانی بدن در پاکســازی کافی بزاق باشــد، بنابراین در دهان تجمع می یابد تا زمانی که از طریق 

 آب دهان آزاد شود . 
ایــن مورد می تواند با آپنه خواب - به ویژه آپنه انســدادی خواب - رخ دهد، زمانی که راه هوایی 
 باریک یا مسدود می شود و بزاق نمی تواند به درستی جذب شود. به طور مشابه، آپنه خواب  مرکزی 
زمانی رخ می دهد که ســیگنال های عصبی از مغز به درســتی به سیســتم تنفسی ارسال  نشود. 
در نتیجه، تنفس و تولید بزاق به درســتی اجرا نمی شــود. از آنجایی که آپنه خواب می تواند  یک 

وضعیت خطرناک باشــد، مشاوره با پزشک گوش، حلق و بینی به شدت توصیه می شود . 
ترشح بیش از حد موقت بزاق می تواند ناشی از عواملی مانند فساد دندان، بارداری، رفلاکس معده 
 به مری، قرار گرفتن در معرض ســمومی مانند جیوه و داروهای ضد تشــنج باشد. این علل ترشح 

 بیش از حد موقت بزاق به ترتیب قابل درمان هستند . 
به عنوان مثال، اگر کودک شــما دندان فاسد دارد و متوجه وجود آب دهان می شوید، این احتمال 

 وجود دارد که با ترمیم دندان توســط دندانپزشک، ترشح بیش از حد بزاق برطرف شود . 
به طور مشــابه، ترشــح بیش از حد بزاق ناشــی از بارداری احتمالا پس از پایان بارداری برطرف 

 می شود . 
اگر داروهایی برای شــما تجویز می شــود که فکر می کنید باعث ترشح بیش از حد بزاق می شوند، 
با  پزشــک خود در مورد داروهای جایگزین یــا راه حل های دیگر برای کنترل بزاق اضافی صحبت 

 کنید . 

ایران غایب بزرگ جام جهانی؟   ! 

تیم ملی کشــتی ایران احتمال دارد در مسابقات جام جهانی کشتی 
که قرار است در آمریکا برگزار  شود شرکت نکند . 

رقابت های کشتی آزاد جام جهانی در حالی آذر ماه در آمریکا برگزار 
می شــود که معلوم نیست به  تیم ملی کشــتی آزاد ایران ویزا داده 
شــود. در صورتی که این امر محقق نشــود ایران غایب جام  جهانی 

کشتی خواهد بود و اسلواکی جایگزین این تیم می شود . 
پنج کشــور برتری که در جدول رده بندی پایانی رقابت های کشتی 
بلگراد قرار گرفتند حق  شــرکت در جام جهانی را به دست آوردند و 
تیم ششم متشکل از قهرمانانی است که کشورهایشان  بین ۵ کشور 

برتر نبودند ولی نتایج خوبی در جهانی بلگراد کسب کردند . 
جام های جهانی کشــتی آزاد و کشــتی زنان در روزهای ۱۹ و ۲۰ 
آذر در شــهر کورالویل آمریکا )در  ایالت آیووا( برگزار می شــود. در 
کشــتی آزاد تیم های آمریکا، ایران، ژاپن، مغولستان و گرجستان و 
 در بانوان نیز تیم های ژاپن، آمریکا، چین، مغولســتان و اوکراین به 

رقابت می پردازند . 
جام جهانی کشتی فرنگی نیز ۵ و ۶ آبان ماه در باکو برگزار می شود 
و تیم های ترکیه،  آذربایجان، صربســتان، ایران و قرقیزستان در آن 

حضور دارند . 
هنوز مشخص نیست تیم کشتی آزاد ایران به آمریکا می رود یا خیر؟ 
در فوریه ســال جاری، ایرانی  ها یک مســابقه دوستانه برنامه ریزی 
شــده در آمریکا را تحریم کردند. علت ایــن امر، خودداری از  صدور 
روادیــد ورود به آمریکا برای پنج تن از اعضای ایران از جمله علیرضا 

دبیر رئیس فدراسیون  کشتی ایران بود . 
اگر این بار اتفاقی مشــابه بیفتد، تیم کشــتی آزاد اســلواکی که در 
بلگراد در رده ششم جدول رده  بندی قرار گرفت، باید در جام جهانی 

حضور داشته باشد . 

تاج نامزد نایب رئیسی
 کنفدراسیون فوتبال آسیا شد

ســایت رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا اســامی نامزدهای ثبت نام 
کننــده در هــر بخــش را معرفــی  کرد . انتخابات کمیتــه اجرایی 
کنفدراســیون فوتبال آسیا در سی وســومین کنگرهAFC  ، ظرف 
 روزهای اول و دوم فوریه ۲۰۲۳ )۱۲ و ۱۳ بهمن ۱۴۰۱( در شــهر 
منامه بحرین برگزار می شــود و  فدراســیون های آسیایی، تا روز اول 

اکتبر )۹ مهر( فرصت ارائه نامزدی کاندیداهای خود را داشتند . 
ســایت رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا اســامی نامزدهای ثبت نام 
کننده در هر بخش را معرفی  کرد که نام مهدی تاج، رئیس فدراسیون 
فوتبال کشورمان نیز در میان نامزدهای سمت  نایب رئیسی  AFC  در 

بخش آسیای مرکزی دیده می شود . 
در بخش ریاســت کنفدراســیون تنها شیخ ســلمان بن ابراهیم آل 
خلیفه نامزد شــده که با توجه به  عــدم کاندیداتوری فردی دیگر، تا 

سال ۲۰۲۷ رئیس  AFC  خواهد بود . 

ورزش - سلامت

بازیگلوپوچِکیروشکوتاهازورزش

دستیار ایرانی روی هوا ! 
عباسدارایی/یادگارامروز

مصرف خرمالو ایمنی بیشتر در بدن ایجاد کرده و از بروز برخی بیماری ها 
پیشــگیری می کند . خرمالو میوه ملی ژاپن بوده و منبع خوبی از پتاسیم، 
فســفر و ویتامین  C  اســت . در ادامه به برخی دیگر از فواید مصرف این 
میوه برای ســلامتی خواهیم پرداخت . ارزش غذایی بالا:خرمالو سرشار از 
مواد مغذی و مواد معدنی اســت. خرمالو همچنین منبع خوبی  از فیبر، 
فســفر، کلسیم، ویتامین  C  و ویتامین  A  است . کمک به بینایی:این میوه 
دارای ســطح بالایی از ویتامین  A  است. مصرف ویتامین  A  با  پشتیبانی 
از عملکردهایی که بینایی طبیعی را امکان پذیر می کنند، برای ســلامت 
چشــم مفید  اســت. ویتامین  A  همچنین به افراد کمک می کند تا در 
تاریکــی بهتر ببینند )بهبود دید شــبانه( و  سیســتم ایمنی بدن را نیز 
تقویت می کند . خواص آنتی اکســیدانی:خرمالو همچنین دارای فعالیت 
آنتی اکســیدانی بســیار بالایی بوده و از  این نظر با توت فرنگی و زغال 
اخته قابل مقایسه است. آنتی اکســیدان ها با استرس اکسیداتیو  ناشی 
از رادیکال های آزاد مبارزه می کنند. اســترس اکسیداتیو می تواند نقش 
زیادی در ایجاد  مشکلات سلامتی و بیماری ها مانند سرطان، بیماری های 
قلبی عروقی، دیابت و ... داشته باشد.  خوردن غذاهای حاوی غلظت آنتی 
اکســیدان بالا می تواند به مقابله با تاثیر منفی رادیکال های  آزاد کمک 

کند . خواص ضد التهابی:خرمالو دارای خواص ضد التهابی اســت. مطالعه 
ای روی موش ها نشــان داد  که خواص آنتی اکسیدانی خرمالو احتمالا 
   Cالتهــاب و همچنین آســیب بافتی را نیز کاهش مــی دهد.  ویتامین
 موجــود در خرمالو به ایجاد اثر ضــد التهابی کمک می کند . منبع خوبی 
از فیبر:خرمالو سرشــار از فیبر خوراکی است و مصرف فیبر خوراکی می 

تواند به  کاهش سطح کلسترول بد  )LDL(  در بدن کمک کند . 

نتایج یک بررســی نشان می دهد: واکنش های سیســتم ایمنی به نوع شدید 
کووید می تواند عامل  بروز مشکلات مغزی در بیمار باشد . 

متخصصان انگلیســی در بررســی های خــود دریافتند: ابتلا به نوع شــدید 
کووید-19 می تواند موجب  واکنش های شــدید سیســتم ایمنی شود که به 
سلول های عصبی در مغز آسیب وارد می کند و  می تواند موجب بروز مشکلات 
حافظه، احساس گیجی شــده و خطر بروز مشکلات جسمی طولانی  مدت را 

افزایش دهد . 
متخصصان انگلیســی اظهار داشــتند: واکنش ایمنی به ویروس، میزان مرگ 
و میر عصب ها را  افزایــش می دهد و بر ترمیم بخش هیپوکامپ مغز که برای 

یادگیری و حافظه بسیار مهم است،  تاثیر عمیقی دارد . 
این یافته ها در مراحل مقدماتی تحقیق بدســت آمده، اما نشــان می دهد که 
کوویــد-19 می تواند  باعث ایجاد مشــکلات عصبی در بیماران شــود بدون 
اینکــه ویروس مغز را آلوده کرده باشــد. این باور  وجــود دارد که این فرآیند 
زیربنای هذیان در بیماران کووید اســت، اما ممکن است به عارضه مه  مغزی 
و سایر مشــکلاتی که افراد مبتلا به کووید طولانی تجربه می کنند نیز کمک 
کند . متخصصان  انگلیســی تاکیــد کردند: این علائم عصبی بــرای بیماران و 
خانواده هایشان بسیار نگران کننده است و  امیدواریم که تحقیقات انجام گرفته 

بتواند به کشــف روش های درمانی که برای کاهش یا  پیشگیری از این علائم 
مناسب تر هستند، کمک کند . 

واکنش  ایمنی عامل بروز مشکلات مغزی از تقویت بدن تا بهبود بینایی با این میوه پاییزی
در مبتلایان به کووید

بعد از گذشت هفت هفته از رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران، ۲ تیم صدرنشین تا 
به اینجا از نظر  امتیازگیری در قامت یک تیم مدعی ظاهر نشده اند و نمایش آنها با 

تیم های سطح اول فوتبال  اروپا و حتی آسیا ضعیف تر بوده است  . 
هفت هفته از رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران گذشــت و حالا دوباره قرار است 
شــاهد اوج گیری  برگزاری بازی ها تا فرا رســیدن جام جهانی ۲۰۲۲ باشــیم. در 
هفته ای که گذشــت پرسپولیسِ  صدرنشــین، اولین باخت خود در این فصل را 
متحمل شــد تا سومین بازی بدون برد تیم یحیی  شکل بگیرد. آنها با این باخت، 

حالا استقلال را به عنوان همسایه در کنار خود می بینند . 
نمایش ۲ صدرنشــین لیگ تا به اینجای کار عجیب بوده است. آنها در ۴۲ درصد 
مسابقات خود تا  به اینجا به برتری نرسیده اند و از لحاظ گل زده و خورده نیز اقتدارِ 
یک تیم صدرنشین را نمی توان  در آنها مشاهده کرد. شاگردان یحیی گل محمدی 
هشــت گل زده اند و سه گل دریافت کرده اند و  تیم تحت هدایت ریکاردو ساپینتو 

نیز ۹ گل به ثمر رسانده و پنج بار دروازه اش باز شده است . 
نزدیکی تیم ها در لیگ برتر فوتبال ایران از یک نظر جذاب است و باعث غیر قابل 
پیش بینی تر  شدن مسابقات می شود اما از طرفی دیگر نشان می دهد که تیم های 
قدرتمند، اقتدار لازم را ندارند  و عملکرد آنها با میزان دارایی شــان مطابقت ندارد. 
مساله ای که در دیگر لیگ های معتبر اروپایی و  حتی آسیایی قابل مشاهده نیست. 
رقابت ها در این کشورها، خصوصا کشورهای سطح اول نزدیک  است ولی در عین 
حال تیم های مدعی در قامت یک تیم مدعی بازی می کنند و نتایج آنها  تاییدکننده 

این گزاره است . 

در اسپانیا و فرانسه شاهد بهترین متوسط امتیازگیری برای تیم صدرنشین هستیم. 
بارسلونا و رئال  مادرید در لالیگا تا پایان هفته هفتم ۱۹ امتیاز را مال خود کرده اند 
که مساوی اســت با میانگین   ۲.۷ امتیاز. در لوشامپیونه فرانسه هم پاریسن ژرمن 
بعد از گذشــت ۹ هفته با ۲۵ امتیاز تیم نخست  جدول رده بندی است. شاگردان 

کرسیتوف گالتیه هم متوسط امتیازگیری ۲.۷ را به خود  اختصاص داده اند . 
در لیگ برتر فوتبال انگلیس، پس از گذشت هشت هفته تیم فوتبال آرسنال با ۲۱   
 امتیاز  صدرنشین است. شاگردان میکل آرتتا به جز یک باخت، هفت مسابقه دیگر 
را با برد پشت سر  گذاشته اند تا میانگین امتیازگیری ۲.۶ برای آنها به ثبت برسد. 
ســپس نوبت به ۲ صدرنشین سری  آ ایتالیا می رسد. ناپولی و آتالانتا با کسب ۲۰ 
امتیاز در هشت هفته نخســت، معدل ۲.۵ را مال خود  کرده اند. آنها هنوز باختی 
نداشته اند و فقط در ۲ بازی به تساوی دست یافته اند و الباقی بازی ها را  با سه امتیاز 

به سود خود پایان برده اند . 
کمترین میانگین امتیازگیری در بین پنج لیگ معتبر به بوندسلیگای آلمان تعلق 
دارد. ۲ تیم  شگفتی ساز یونیون برلین و فرایبورگ با کسب ۱۷ امتیاز از هشت دیدار 
به متوسط امتیازی ۲.۱۲  رســیده اند. این یعنی سرخابی های پایتخت در صورت 

پیروزی مقابل رقبای خود در هفته هشتم  می توانند به این رکورد برسند . 
حالا به ســراغ سه لیگ در حوالی خلیج فارس و غرب آسیا می رویم. در عربستان 
تیم فوتبال  الشباب پس از گذشت پنج هفته، ۱۵ امتیاز را به دست آورده تا مالک 
۱۰۰ درصد امتیازات این  فصل باشــد. در لیگ امارات هم تیم الشارجه به چنین 
رکــوردی تا پایان هفته چهارم دســت پیدا  کرده و بــا ۱۲ امتیاز در صدر جدول 

ایستاده است. نهایتا به قطر می رسیم. جایی که ۲ تیم السد و  الدحیل به واسطه ی 
حضور ســتاره های ملی پوش خود در اردوی قطر، با کمبود مهره مواجه  شده اند و 
همین مســاله به العربی کمک کرده تا با ۱۶ امتیاز تا پایان هفته ی هفتم تیم رده 

نخست  باشد. آنها متوسط امتیازگیری ۲.۲۸ را از آن خود کرده اند . 
در فوتبال ایران و تا به اینجا پرســپولیس و استقلال به معدل ۲ امتیاز رسیده اند. 
این آمار در  مقایســه با فصل گذشته با کاهش مواجه شده است. در لیگ بیست و 
یکم و تا پایان هفته هفتم،  سپاهان با ۱۶ امتیاز صدرنشین بود و حالا این آمار ۲۸ 
صدم کم شده اســت. باید دید طی  هفته های آینده روند امتیازگیری صدرنشین  
و مدعیــان لیگ برتر فوتبال ایران بهتر خواهد شــد یا  بازهم شــاهد ناکامی آنها 

خواهیم بود . 

  مدعیانی که مدعی نیستند

سلامت
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ترکش های دامپینگ و جنگ روسیه 
بر پتروشیمی  

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی گفت: تحریم های جدید 
هم شاید بیشتر  برنامه تبلیغاتی و جنگ روانی را دنبال می کنند، بنابراین این 

تحریم ها روی فعالیت ما اثری ندارد  و با همان شرایط قبلی کار می کنیم  . 
احمد مهدوی ابهری ، درباره اعمال تحریم های جدید برروی پتروشــیمی و 
تاثیر آن بر محدودیت  صادرات محصولات اظهار داشــت: ما  قبلا هم تحریم 
بوده ایم و مشــکلی برای صادرات ایجاد نشد، با  تحریم های جدید هم شاید 

بیشتر برنامه تبلیغاتی و جنگ روانی را دنبال می کنند، بنابراین این  تحریم ها 
روی فعالیت ما اثری ندارد و با همان شرایط قبلی کار می کنیم. اکنون موفق 
هستیم و  صادرات هم ادامه دارد و باتوجه به اینکه میزان تولید رو به افزایش 

است میزان صادرات هم روند  صعودی دارد . 
وی ادامــه داد: ما برای مبادلات بانکی با ســوئیفت کار نمی کنیم و کاری با 
باز شــدن ال ســی نداریم و  روش خودمان را مانند گذشته ادامه می دهیم، 
تحریم ها هم از قبل بوده و وقتی بخشی مجددا  تحریم شود درواقع یک کار 
تکراری اســت و اثری ندارد، بعبارت دیگر ما اکنون بر اســاس قواعد  تحریم 

کارمان را انجام پیش می بریم . 
دبیرکل انجمن صنفــی کارفرمایی صنعت پتروشــیمی درباره تاثیر جنگ 
روســیه و اوکراین بر روند  صادرات محصولات پتروشــیمی ایران گفت: این 

درگیری ها ترکش هایی داشــته که بی اثر نبوده،  دلیل آن هم مسائل اقتصاد 
جهانی در پی جنگ و همچنین دامپینگ روســیه بوده است اما تاثیرات  در 

حد بالایی نبوده است  . 
وی ادامــه داد: مثلا در چین قیمت فروش برخــی محصولات مثل متانول 
نســبت به قیمت تمام شــده  کاهش پیدا کرده که لازم است تدبیر کنیم و 

مسئله با کمک وزارت نفت ساماندهی شود  . 
مهدوی ابهری درباره تغییر پایه ارزی خاطرنشــان کرد: استفاده از ارز غیر از 
دلار بــه خریداران ما بر  می گردد، آنها باید قبــول کنند که معاملات با چه 
ارزی انجام شــود چون بهرحال اگر قرار باشد ارز  دیگری غیر از دلار و یورو 
باشــد آنها باید تعیین کنند. اما فعلا مبادلات ما بر پایه اســتفاده از  ارزهای 

درهم، دلار، یورو و تا حدی یوآن صورت می گیرد . 

خطر کم آبی بیخ گوش پایتخت نشینان

مدیر دفتر بهره برداری و نگهداری تاسیســات آبی و برق آبی شــرکت آب 
منطقه ای تهران با اشاره به  کســری  ۸۲ میلیونی مخازن سدهای پنجگانه 
تهران نســبت به سال  گذشــته، گفت: تامین آب در  تهران در پاییز امسال 
دشــوار خواهد بود اما تدابیری برای گذر از این شرایط در نظر گرفته شده 

 است، با این حال نیازمند همکاری جدی مشترکان تهرانی هستیم . 
ارسطویی با بیان اینکه از ابتدای مهرماه وارد سومین سال تنش آبی  پیاپی 
شدیم، اظهار کرد:  حجم مخازن در پایان شهریور ماه ۴۱۴ میلیون مترمکعب 
بوده و در شهریور سال ۱۴۰۰ این  عدد معادل ۵۰۳ میلیون مترمکعب ثبت 
شــده اســت که اختلاف آن حدود ۸۹ میلیون مترمکعب  کسری مخزن را 
نشان می دهد، بدین معنا که از یک سال پر تنش  آبی با کسری قابل توجه 

 مخازن سدها وارد سال آبی جدید شدیم . 
وی با بیان اینکه در ســال آبی گذشته ۱۵ درصد ورودی به سدها نسبت به 
سال قبل کاهش  داشته است، ادامه داد: در خصوص میزان بارش ها نیز باید 
گفت که در انتهای ســال آبی ۱۴۰۱   _۱۴۰۰میزان بارش ها ۲۰۷.۵ میلی 

متر بارندگی ثبت شده است . 
مدیر دفتر بهره برداری و نگهداری تاسیســات آبی و برق آبی شــرکت آب 
منطقه ای تهران  با بیان  اینکه در متوســط بلند مــدت  میزان بارش ها به 
طور میانگین ۲۸۱ میلی متر ثبت شــده که در  مقایسه با سال آبی گذشته 
۲۵ درصد و نسبت به متوسط بلند مدت ۲۶ درصد کاهش را نشان  می دهد، 
گفت: بر اســاس آخرین آمار تــا یازدهم مهرماه نیز حجم مخازن ســدها  
۳۸۵ میلیون  مترمکعب بوده که در مقایســه با ســال قبل که ۴۶۷ میلیون 

مترمکعب بوده  ۸۲ میلیون متر مکعب  کاهش یافته است . 
ارسطوئی  با تاکید بر اینکه سال گذشته نیز وضعیت مناسبی از نظر ذخیره 
سدهای پنجگانه  تهران نداشتیم، تصریح کرد: در تمام سدهای تحت پوشش 
به ویژه ســامانه شــرق با کاهش در  ورودی مخازن سدها مواجه هستیم، در 
مجموع شــرایط برای هر پنج سد زیر حد نرمال و کمتر از  میانگین است و 
تمام سدها شرایط مشابهی را نسبت به سال های قبل از نظر کاهش میزان 

آورد و  بارندگی تجربه می کنند . 
وی با بیان اینکه در ســدهای امیرکبیر، لتیان، لار، طالقان و ماملو به ترتیب 
با کاهش حجم ۲۴، ۷،   ۶، ۱۶ و ۲۸ میلیون مترمکعبی نســبت به سال قبل 
مواجه هستیم، اظهار کرد: پیش بینی  بارش ها  نیز تا نیمه دوم آذر ماه کمتر 
از میانگین و زیرنرمال اســت و همانطور که شــاهد هستیم تا کنون  بارشی 
نیز اتفاق نیفتاده ضمن اینکه سازمان هواشناسی نیز افزایش دمای بین نیم 
تا یک و حتی  دو درجه را نیمه دوم آذرماه پیش بینی کرده اســت البته این 
مساله در مناطق مختلف کشــور  متفاوت بوده اما آنچه مسلم است در مهر 
و آبــان بارش ها کمتر از میانگین خواهد بــود و این روند  نیز تا ۱۵ آذرماه 
همراه با افزایش میانگین دما ادامه خواهد داشــت . مدیر دفتر بهره برداری و 
نگهداری تاسیســات آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای تهران با اشاره به 
 شــرایط تامین آب در تهران، گفت: وضعیت تامین آب در شرایط تنش آبی 
خواهد بود اما شرکت  های آب منطقه ای تهران و آبفای استان تهران از سال 
گذشــته برنامه ریزی هایی را در سطح دو  شرکت و وزارت نیرو انجام دادند 
برای اینکه بتوانیم ســال های خشک را پشت سر بگذاریم، برای  این منظور 

برنامه ریزی های کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت  تدوین شده است . 
به گفته ارسطویی مدیریت مخازن سدها و استفاده از تمام پتانسیل های آبی 
توســط شرکت آب  منطقه ای تهران در دســتور کار قرار گرفته و امیدواریم 
با برنامه ریزی های صورت گرفته  بتوانیم  پاییز و زمســتان را نیز پشت سر 
بگذاریم . وی با اشاره به اینکه در صورت عدم توجه به مدیریت مصرف تامین 
آب در شــش ماهه اول سال  جاری دشوار خواهد بود از همکاری و مشارکت 
شهروندان عزیز  جهت عبور از سالهای تنش آبی  در تهران قدردانی و افزود 
همراهی مردم موجب شــد از تابستان سال جاری بدون هیچ گونه  مشکلی 

در این زمینه عبور کنیم. 

وزیر نفت از ســرمایه گذاری مشــترک برای تولید ال ان جی 
)گاز طبیعی مایع( و فناوری های مرتبط  با تأسیسات گازی 

و مذاکره با شرکت گاز پروم خبر داد . 
دومیــن همایــش اقتصادی خــزر  با حضور معــاون اول 
رئیس جمهوری ایران و نخســت وزیران چهار  کشور ساحلی 
دیگر در شهر مسکو در حال برگزاری است و وزیر نفت ایران 

هم برای حضور در  این همایش به روسیه سفر کرده است . 
طبق اعلام وزارت نفت، ایران و روســیه به عنوان کشورهای 
صادرکننده گاز همکاری های فراوانی در  حوزه سوآپ انرژی 
انجام داده اند و در سفر به روسیه هم تفاهم های تازه ای برای 
ایجاد تأسیسات  و بهره برداری از میدان های گازی مشترک 

ایجاد می شود . 
همچنیــن در این همایش فرصت پیگیری موضوعاتی مانند 
توســعه همکاری های فنی، مهندســی،  فناوری و آموزشی 
حوزه نفت و گاز، توسعه همکاری ها در حوزه تجارت، سوآپ 
و ترانزیت نفت،  گاز و فرآورده های نفتی، ایجاد کنسرســیوم 
مشــترک انرژی با حضور شــرکت های بخــش خصوصی و 
 دولتی همســایگان دریای خزر برای توسعه و بهربرداری از 

میدان های نفتی دریای خزر وجود  دارد . 
ایجاد صندوق ســرمایه گذاری مشــترک بین کشــورهای 
همســایه دریای خزر و اســتفاده از آن بــرای  تأمین مالی 
برنامه هــای توســعه ای صنعــت نفــت و  بهره بــرداری از 
منابع نفتی دریای خزر و توســعه  همکاری ها و مشــارکت 
شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه نفت و گاز کشورهای 
همسایه دریای  خزر برای اجرای پروژه های اولویت دار، تبادل 
دانش و توســعه تجارت به خصوص در بخش  پالایشــگاهی 
و پتروشــیمی به عنوان دیگر موضوعــات قابل طرح در این 

همایش نام برده شده است . 

قرار است میزگردی هم با عنوان »پروژه های همکاری انرژی 
حوزه دریای خزر« برگزار شــود کــه  در آن درباره دیدگاه 
کشورهای همسایه خزر در زمینه فرصت های سرمایه گذاری 

در منابع انرژی  آن دریا بحث و تبادل نظر می شود . 
جــواد اوجی در حاشــیه این همایش، همکاری دو کشــور 
ایــران و روســیه در میدان هــای پارس  شــمالی، کیش و  
فشــارافزایی میدان پارس جنوبی را موضوعی مهم برشمرد 
و اظهار کرد: در زمینه  صادرات گاز به پاکستان و عمان نیز 
تفاهم نامه هایی امضا کرده ایم و احداث خط لوله صادرات به 
 این دو کشور همسایه به صورت مشترک میان ایران و روسیه 

انجام خواهد شد . 

وزیر نفت، با اشــاره به جایگاه شــرکت گاز پروم روسیه در 
صنایع نفت و گاز در دنیا از  ســرمایه گذاری مشــترک برای 
تولید ال ان جــی )گاز طبیعی مایع( و فناوری های مرتبط با 
تأسیســات  گازی خبر داد و تصریح کرد: خوشبختانه با این 
شرکت و شرکت های دیگر مذاکرات خوبی انجام  شده است 
که سقف تفاهم نامه های آن تا ۴۰ میلیارد دلار می رسد و این 
شرکت ها در میدان های  نفت و گاز کشورمان سرمایه گذاری 
می کننــد و هزینه های آن را  پــس از بهره برداری از بخش 

تولید  برداشت خواهند کرد . 
او با اشاره به سوآپ فرآورده های نفتی نظیر بنزین در دریای 
خــزر و نیز تهاتر اقــلام غیرنفتی با نفت  گفت: دو کشــور 

قادر هســتند تا ۱۰ میلیون تن سوآپ فرآورده های نفتی و 
غیرنفتی داشته باشــند  که خوشبختانه تأسیسات زیربنایی 

آن وجود دارد . 
طبــق اطلاعات ســایت وزات نفت، وی همــکاری ایران با 
کشــورهای حوزه خــزر در موضوع نفــت و گاز  و انرژی را 
راهبردی خواهند و افزود: قطع گاز صادرات روسیه به اروپا 
و تغییر شــرایط بین المللی  سبب شــده تا ایران بتواند پل 
انتقال فرآورده های نفتی و گازی روســیه به سایر کشورها 

باشد و به  قطب گازی منطقه تبدیل شود . 
وزیر نفت به موضوع ترانزیت برق نیز اشــاره و تصریح کرد: 
در این زمینه خطوط انتقال نیرو در  کشور ظرفیت مناسبی 
برای انتقال برق از آذربایجان و ترکمنســتان به کشورهای 
دیگر و حتی  سوآپ با کشورمان را فراهم کرده است و تلاش 
می کنیم از نظر فنی همه اشــکالات ایــن موضوع را  رفع و 

رجوع کنیم . 
اوجی به ســایر همکاری های دو کشــور در حوزه ترانزیت، 
پتروشــیمی، سرمایه گذاری های مشــترک،  تأمین تبادلات 
محصولات کشــاورزی و تولید محصولات دانش بنیان اشاره 
کرد و گفت: تولیدات  مشــترک شــرکت های دو کشور در 
بخش هــای مختلف نظیر پمپ هــای درون چاهی افزون بر 
تأمین  نیاز داخلی به بازارهای منطقه نیز صادر می شــود و 
ایران در این بخش دانش و فناوری لازم را  بومی خواهد کرد . 

وی اظهــار امیــدواری کــرد کــه بــا حضور معــاون اول 
رئیس جمهوری در مســکو و گفت وگوهای دو و  چندجانبه 
با کشــورهای ســاحلی خزر، بتــوان مناســبات اقتصادی 
با کشــورهای این منطقه را بیش از  گذشــته توسعه داد و 

توافق های انجام شده را عملیاتی کرد . 
همایش اقتصادی خزر یک رویداد اقتصادی بین المللی است 
که هدف آن فراهم آوردن زمینه ای  برای ایجاد شرایط برای 
پروژه های بزرگ ســرمایه گذاری و همکاری های اقتصادی و 
تجاری برای  کشورهای حاشیه خزر است. نخستین همایش 
اقتصادی خزر در ســال ۱۳۹۸ در آوازا ترکمنستان  برگزار 
شــد و هدف اصلی آن کمک به غلبه بر موانع جغرافیایی و 
اطلاعاتی برای سرمایه گذاری در  کشورهای منطقه خزر بود. 
ایران، روسیه، ترکمنستان، قزاقستان و آذربایجان کشورهای 

همسایه  خزر هستند . 

پرواز قیمت نفت  
قیمت نفت در معاملات روز چهارشنبه 
)1٣مهرماه(در پی توافق وزیران اوپک 
پلاس با بزرگتریــن  کاهش تولید از 
ســال ۲۰۲۰، به بالاترین رکورد سه 

هفته اخیر صعود کرد . 
بهای معاملات نفت برنت یک دلار و 
۵۷ ســنت معادل ۱.۷ درصد افزایش 
یافــت و در ۹۳ دلار و   ۳۷ ســنت در 
هر بشــکه بسته شــد. نفت برنت در 
طول معاملات چهارشــنبه، تا رکورد 
۹۳ دلار و ۹۶  ســنت پیش رفت که 

بالاترین رکورد از ۱۵ سپتامبر بود . 
بهــای معامــلات وســت تگــزاس 
اینترمدیــت آمریکا یــک دلار و ۲۴ 
سنت معادل ۱.۴ درصد افزایش  یافت 
و در ۸۷ دلار و ۷۶ سنت در هر بشکه 

بسته شــد. هر دو شاخص نفت برنت 
و وست تگزاس  اینترمدیت در دو روز 

گذشته، رشد چشمگیری داشته اند . 
تصویب کاهــش تولید نفت به میزان 
دو میلیون بشــکه در روز از ســوی 
از  اوپــک پلاس، مــی  تواند  وزیران 
قیمتهای نفت که بــه دلیل ترس از 
رکود اقتصادی، افزایش نرخهای بهره 
آمریکا و رشــد  ارزش دلار آمریکا، از 
۱۲۰ دلار بــه حــدود ۹۰ دلار نزول 

کرده اند، حمایت کند . 
فیونا سینکوتا، تحلیلگر بازارهای مالی 
شرکت ســیتی ایندکس گفت: نفت 
هفته گذشــته با انتظار  برای کاهش 
تولید اوپک پلاس، روند افزایشی پیدا 
کرد امــا تاثیر کاهش تولید با در نظر 
گرفتن این  کــه بعضی از اعضای این 
گروه نتوانســته اند مطابق ســهمیه، 
تولید کننــد، کوچکتــر خواهد بود. 

اوپک  پــلاس در اوت، ۳.۵۸ میلیون 
بشــکه در روز کمتر از ســقف هدف 

گذاری شده، نفت تولید کرد . 
یــورگ لئــون، تحلیلگــر شــرکت 
تحقیقاتی ریســتاد انرژی گفت: ما بر 
ایــن باوریم که اهــداف تولید  جدید 
بزرگ  تولیدکنندگان  بر عهده  عمدتا 
امارات  ســعودی،  عربســتان  شامل 

متحده عربی و کویت  خواهد بود . 
عراق  نفت  وزیر  عبدالجبار،  احســان 
گفت: عــراق امیدوار اســت تصمیم 
اوپــک پلاس برای کاهــش تولید  به 
میــزان دو میلیــون بشــکه در روز، 
به ثبات بازار جهانی و پشــتیبانی از 
قیمتها، کمک کند. این  کشــور قصد 
دارد ســطح تولیــدی کــه در توافق 
با کشــورهای اوپک در ژوییه ســال 
۲۰۲۱ تعیین شــده  بود را حفظ کند 
و صادرات نفت عــراق از این کاهش 

تولید، متاثر نخواهد شد . 
در این بین، آمار اداره اطلاعات انرژی 
آمریکا نشــان داد ذخایر نفت، بنزین 
و ســوختهای دیگر،  هفته گذشــته 
کاهش داشــته اســت. ذخایر نفت با 
۱.۴ میلیون بشکه کاهش، به ۴۲۹.۲ 
میلیون  بشــکه رســید. ذخایر بنزین 
۴.۷ میلیون بشکه و ذخایر سوختهای 
دیگر شــامل دیزل و نفت کوره،   ۳.۴ 

میلیون بشکه کاهش پیدا کرد . 
بر اســاس گــزارش رویتــرز، فیلیپ 
فلاین، تحلیلگر گروه پرایس فیوچرز 
ما شــاهد کاهش  چشــمگیر  گفت: 
عرضه بنزین و دیزل هستیم. در هفته 
های اخیر مکررا شنیده ایم که اقتصاد 
کند شده  و قیمتهای نفت به دلیل به 
اوج رسیدن تقاضا، کاهش پیدا کرده 
اند اما به نظر می رسد این آمار  بسیار 

بهتر از حد تصور مردم بوده است . 

تعرفه های برق
 در بخش خانگی تغییری کرده است؟

تعرفه های برق خانگی طبق اعلام سخنگوی صنعت برق تغییری نکرده و در سال 
گذشته بر اساس  مصوبه هیئت وزیران تعیین شده است . 

سالانه حدود یک میلیون مشترک جدید به مشترکان خانگی برق افزوده می شود 
که رشــد حدود   ۵ درصد یا هزار مگاواتی مصرف برق را در پی دارد. امسال طبق 
اعلام مســوولان، خوشــبختانه نه  تنها در این بخش رشد مصرف نداشتیم، بلکه 
شــاهد کاهش ۴.۲ درصدی مصرف برق یعنی تقریبا  معادل صرفه جویی ۱۵۰۰ 
مگاوات نیز بودیم که این کاهش در کنار عوامل دیگر، باعث شد  وزارت نیرو بتواند 

برق سایر بخش ها را نیز تامین کند . 
در این راستا، ســخنگوی صنعت برق ضمن تاکید بر عدم تغییر تعرفه های برق 
خانگی، اظهار کرد:  نه تنها تعرفه ها تغییری نکرده بلکه امسال شاهد همکای بسیار 
خوب مشــترکان خانگی با صنعت  برق بودیم که کاهش مصرف قابل توجهی در 

این بخش را به دنبال داشت . 
رجبی مشهدی خاطرنشــان کرد: موضوع تاثیرگذار دیگر تخصیص تشویق های 
بســیار خوب به  بخش خانگی بود، بطوریکه از تعداد ۱۶.۷ میلیون مشترکی که 
مشمول دریافت پاداش مدیریت  مصرف شدند، حدود ۵ میلیون مشترک، امسال 

تابستان صورتحساب رایگان یا برای پرداخت  ماه های آتی بستانکار شدند . 
مدیرعامل شرکت مدیریت شــبکه برق ایران در خصوص تعرفه های صنایع نیز 
گفت: در بخش  صنعت تعرفه ها تغییری نداشته و مشارکت بسیار خوبی به ویژه در 

زمان های اوج مصرف از سوی  صنایع دریافت کردیم . 
وی افزود: در کل ۹۲ درصد از مشترکان یا واحدهای صنعتی که بیشتر کارگاه های 
کوچک درون  شــهری هستند، هیچ گونه محدودیتی نداشتند و از ۸ درصدی که 
در برنامه مدیریت مصرف  شــرکت کردند، بخشــی واحدهای صنعتی مستقر در 
شهرک های صنعتی بودند که در حدود ۱۲  ساعت در برنامه های مدیریت مصرف 

مشارکت داشتند که این میزان در سال گذشته حداقل ۲  روز در هفته بود . 
رجبی مشــهدی تصریح کرد: ۴۴۰ واحد صنعتی بزرگ که از آنها خواسته شده 
بود بخشــی از  تعمیرات و یا تعطیلات تابستانی را به زمان بیشترین مصرف برق 
منتقل کنند، در این خصوص  همکاری بسیاری خوبی صورت گرفت. در کنار این 
همکاری ها، خوشبختانه امسال توانســتیم بیش  از ۱۵ درصد انرژی بیشتری به 
بخش صنعتی کشور نسبت به سال گذشته تحویل دهیم به  طوریکه در مردادماه 
شــاهد رشد ۶۵ درصدی تولید فولاد در کشور بودیم  که در زینه تولید رتبه  اول 

در جهان را به دست آورده است . 
وی ادامه داد: در بخش ســیمان نیز همکاری بسیار خوبی با ما صورت گرفت. بنا 
بود بتوانند ماهیانه   ۵ میلیون تن که نیاز بازار است را سیمان تولید کنند که بیش 

از این مقدار نیز توانستند تولید  کنند . 
ســخنگوی صنعت برق در خصوص مصارف غیرمجاز از شبکه برق کشور گفت: 
اســتفاده غیرمجاز از  این شــبکه وجــود دارد و روش هــا و راهکارهایی را برای 
شناسایی و مقابله با این افراد در پیش  گرفته ایم چرا که تقریبا معادل یک نیروگاه 

هزار مگاواتی هنوز استفاده غیرمجاز وجود دارد . 
وی در پایان از هموطنان در خواســت کرد، در صورت مشــاهده چنین مواردی 
حتما اطلاع رســانی  کنند تا ضمن محفوظ ماندن نامشان، از پاداش های در نظر 

گرفته شده نیز بهره مند شوند . 

نفت و انرژی
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خبر

آگهی مفقودی

برگ سبز)شناســنامه( تراکتور کشاورزی سیســتم  ITM  تیپ 285 به رنگ قرمز- روغنی مدل 
  1٣89 و شــماره پلاک 246 ک 17 ایران ٣1 و شماره موتور  LFW027٣7W  و شماره شاسی 

  007220 به نام عبدالکریم باقری به شــماره ملی 4071505788 مفقود گردیده و از درجه 
اعتبار  ساقط می باشد. 

وزیرنفتخبرداد : 

تبدیــل ایران به هاب انرژی منطقه  

ابلاغیـه
مشخصات ابلاغ شونده حقیقی: فرهاد عبدی آسیابرکی فرزند فرامرز کد ملی ۲۵۹۲۴۳۳۳۵۷ 
نشانی:گیلان رشت بخش سنگر شهرستان رشت-سنگر –مجهول المکان مهلت حضور:۷ روز نوع 
علت حضور: ملاحظه نظریه کارشناس و اظهارمطلبی نفیا یا اثباتا – دعوی سوسن عباسی به طرفیت 
فرهاد عبدی آسیابرکی مبنی بر مطالبه نفقه با توجه به علت حضور مندرج در این ابلاغیه به شما ابلاغ 
می گردد ظرف مهلت مقرر اقدام و جهت ملاحظه نظریه کارشناس حضوری به شعبه مراجعه شود در 
غیراینصورت مطابق مقررات اتخاذ تصمیم خواهد شد. این ابلاغنامه برای شما به سامانه ابلاغ ارسال 

گردیده است. عدم مراجعه به منزله استنکاف ازقبول اوراق قضائی بوده و ابلاغ محسوب می شود .
شعبه دوم شورای حل اختلاف شهرستان سنگر

آگهی مفقودی
آبی  رنگ  به  مدل ۱۳۹۱  زامیاد  وانت  خودرو  به  مربوط  سوخت  کارت  برگ سبز،  سندکمپانی،  ماشین،  کارت 
 روشن_روغنی، به شماره موتور ۸۰۰۳۳۳۹۹ _ شماره شاسی :  NAZDL104TKB042932 _ شماره انتظامی

ایران ۱۹ _ ۲۱۸ ط ۱۷ به نام شرکت مهندسی نیروی غرب مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی فقدان سند مالکیت
احتراماً نظر به اینکه آقای فرخ صالحی فرد از طرف مسعود صالحی فرد برابر وکالتنامه شماره 
۱۳۰۷۵ مورخ ۱۴۰۱/۶/۱۲ دفترخانه ۷۳ اردبیل و برابر درخواست وارده شماره ۱۱۶۸۷۰ 
مورخه ۱۴۰۱/۶/۲۷اعلام داشته که سند مالکیت ۲سهم از ۱۲ سهم از ۶  دانگ پلاک به شماره 
۴۲۰ فرعی ۷۳اصلی واقع در بخش سه اردبیل منطقه یک اردبیل به نام آقای مسعود صالحی فرد 
ثبت و صادر گردیده و بعلت اسباب کشی مفقود و پس از جستجوی کامل پیدا نشده و تقاضای 
سند دل المثنی نموده است لذا مراتب طبق بخشنامه شماره ۱۴۰۱۸۰۰۰۳۱۴۴۰۰۰۱۸۷-

۱۴۰۱/۰۷/۰۲ به دفتر اسناد رسمی سراسر کشور ابلاغ و سپس در اجرای تبصره یک ماده 
۱۲۰ اصلاحی قانون ثبت موضوع یکبار در روزنامه آگهی گردیده که هر کس ادعایی به وجود 
اسناد مالکیتی یا سند معامله به نام خود داشته باشد ظرف مدت ۱۰روز پس از تاریخ انتشار 
آگهی دلایل قانونی ویا اصل سند مالکیت را با اخذ رسید تسلیم این اداره نماید. بدیهی است 
پس از انقضای مدت مقرره طی تشریفات قانونی سند مالکیت المثنی به نام نامبرده فوق صادر و 

تسلیم خواهد شد و سنداولیه از درجه اعتبار ساقط خواهد شد. م الف ۲۱۵
اداره ثبت اسناد منطقه یک اردبیل

آگهی موضوع ماده 3قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و  اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی  

  
برابر آراء صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
ســند  رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کوهدشت تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضیان ، لذا  مشــخصات و املاک مورد تقاضا به شــرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز  آگهی می شود . در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته  باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به  اداره ثبت اسناد و  املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 

تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست  خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند  
   ۱  _ برابر رای شــماره ۱۴۰۱۶۰۳۲۵۰۰۲۰۰۲۲۸۴ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت  ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت 
ملک کوهدشــت  تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم حدیث گل محمدی گلباغی به 
شناسنامه شماره ۰ کد  ملی ۴۲۰۰۳۶۸۷۵۷ صادره از دلفان فرزند علی  در ششدانگ یکباب 
ســاختمان به مساحت   115/25 متر مربع در بخشــی از پلاک شماره ۰ فرعی از ۵۲ اصلی 
واقــع در انتهای خیابان فاطمیه  یک ، ابتدای جاده کله گاو راه خریداري از مالک رســمی 

علیشاه میرزایی 
  تاریخ انتشار نوبت اول 1401/07/16 

تاریخ انتشار نوبت دوم1401/08/01 
م الف ۶۱۵ 

  فرشاد کورانی نیا 
رئیس ثبت اسناد و املاک کوهدشت



»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــار دقی ــم، انتش آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

ــه ای ــورت حرف ــانه ای بص ــای رس فعالیت ه
روزنامه اقتصادى - اجتماعى از اهداف این رسانه است. 

روزنامه صبح ایران
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 در یک تعریف علمی گاما فوبیا یا ترس از ازدواج به 
معنای ترس شدید، مدام و غیرمنطقی از ازدواج است 
که معمولا فرد مبتلا را در حفظ روابط عاطفی خود 
با دشواری هایی مواجه می کند. این اختلال با ترس از 
عاشق شدن متفاوت است به این معنا که برای افراد 
مبتلا به گامافوبیا ازدواج و متعهد شدن حتی با وجود 
عشق به طرف مقابل ترسناک و احساسی شبیه مرگ 
اســت. این افراد را به ســختی می توان قانع کرد که 
بــا ازدواج، آینده آن ها نابود نخواهد شــد.فرد مبتلا 
به گاما فوبیا با وجود علاقه به شــریک عاطفی خود، 
اما با مطرح شــدن موضوع ازدواج به شدت عصبی 
و پرخاشگر شده و ســعی می کنند هر چه سریع تر 
موضوع ازدواج را به پایان برسانند و حتی در صورت 
ادامه یافتــن این موضوع و پافشــاری طرف مقابل 
بر ازدواج ممکن اســت ارتباط خــود را قطع کنند.
متخصصان می گویند مبتلایان بــه گامافوبیا روابط 
عاطفی شدید و آتشــین برقرار می کنند درحالی که 
این روابط کوتاه مدت است و به محض جدی شدن 
آن از فرد مقابل فاصله می گیرند به شــکلی که برای 
قطع ارتباط خود به دنبال بهانه های واهی و مسخره 
هســتند. آن ها گاهی با جملاتــی مانند "من به درد 
تو نمی خورم" یــا "من آمادگــی ازدواج را ندارم" به 
رابطه خود پایان می دهند.یکی دیگر از خصوصیات 
گامافوبیا ها در روابط عاطفی علاقه آن ها به برقراری 
رابطه عاطفی با افرادی اســت که غیرقابل دسترسی 

بوده و امکان ازدواج با آن ها به شدت دشوار است.

گامافوبیا علتابتلابه

مطالعاتی که روی این افراد انجام شده نشان می دهد 
که یکــی از اصلی ترین و مهم تریــن دلایل ترس از 
ازدواج در مبتلایان به این نوع فوبیا ترس از دســت 
دادن استقلال است. آن ها باور دارند که متاهل بودن 
به معنای دخالت فردی دیگر در تمام شئون زندگی 

آنان اســت و به این صورت آزادی، حریم شخصی و 
راحتــی آنان کاملا بــا ازدواج از بین می رود.ترس از 
پذیرش مسئولیت و فقدان اعتماد به نفس لازم برای 
پذیرش این مسئولیت از دیگر مواردی است که باعث 
ایجاد گامافوبیا در افراد می شــود چرا که در دوران 
دوستی دختر و پسر در مقابل یکدیگر مسئولیت های 
اندکی دارند، اما با ازدواج این مسئولیت ها همه جانبه 
و غیرقابــل گریز خواهد بود.مواجهــه با ازدواج های 
ناموفق نیز یکی دیگــر از دلایل ابتلا به گامافوبیا یا 
ترس از ازدواج اســت. تحقیقات نشــان می دهد که 
طلاق، جدایی یا روابط پرتنش میان زوجینی که در 
اطراف فرد زندگــی می کنند می تواند تاثیری منفی 
بر نگاه و روحیه نســبت به ازدواج بگذارد. مطالعات 
نشان می دهد در میان نزدیکان و اطرافیان مبتلایان 
به این نــوع از فوبیا زوجین یا افــرادی وجود دارند 
که ازدواج آن ها با شکســت مواجه شــده است.دل 
بســتگی ناایمن نیز یکی دیگر از مواردی اســت که 
می تواند فرد را مستعد ابتلا به ترس از ازواج کند. به 
این معنی که وقتی کودک از محبت مادری محروم 
می شود دچار دلبستگی ناایمن شده و می آموزد که 

به دیگران دلبسته نشــود. این فرد ممکن است در 
بزرگسالی از ازدواج فراری شده و به گامافوبیا مبتلا 
شود.موارد دیگری مانند افسردگی، عزت نفس پایین، 
فقدان اعتماد به نفس کافی، ترس از شکست، فقدان 
اعتماد به نفس جنسی و تردید درباره جذابیت خود 
و اضطراب، ترس از دســت دادن دوســتان و حتی 
اعضای خانــواده، ترس از بازماندن از اهداف در کنار 
ترس از دســت دادن حقوق اجتماعی و مالی و... از 
دیگر دلایلی هستند که باعث بروز گامافوبیا در افراد 
می شوند.همچنین ترس از هزینه های بالای زندگی 
مشــترک و حتی مراسم ازدواج، ترس از پایان عشق 
در رابطه به دنبال ازدواج و کسل کننده شدن رابطه 
و ترس از زندگی جنسی کســل کننده نیز از دیگر 

دلایل ایجاد گامافوبیا هستند.

گامافوبیایاترسازازدواج علائم

به این نکته توجه داشــته باشید که احتیاط و تفکر 
دربــاره ازدواج موضوعــی طبیعی بوده و نشــان گر 
ترس از ازدواج نیســت. در واقع گامــا فوبیا خود را 

به روش های دیگری نشــان می دهد کــه در ادامه 
می خوانید:

- ایجاد حس اســترس و اضطــراب با فکر کردن به 
ازدواج و تعهد

- قطع رابطه مکرر و نداشــتن سابقه رابطه طولانی 
با جنس مخالف

- بروز وحشــت، تعریق و تنش زیاد با فکر کردن به 
ازدواج در موارد شدیدتر

- ترس شدید با فکر یا صحبت از تعهد
- کابوس های شبانه درباره ازدواج و تعهد

- کنار گذاشتن روابط خوب برای فراز از ازدواج
- احساس افسردگی به دنبال فکر کردن به ازداج

همچنیــن فکر کردن یا بحث کــردن درباره ازدواج 
باعث بروز علائم فیزیکــی مانند تپش قلب، تعریق، 
تنگی نفس، درد قفسه سینه، سرگیجه یا سبکی سر، 

حالت تهوع و گرگرفتگی می شود.

راهکارهاییبرایدرمان
گاموفوبیا

در اولیــن گام باید اختلال خــود را پذیرفته و با آن 
مواجه شــوید و به این نکته نیز واقف باشید که ابتلا 
به این فوبیا نشان ضعف یا نقصی در شخصیت شما 
نیست و متوجه باشید که این ترس راه های درمانی 
نیز دارد که مهم ترین آن کنترل و مدیریت واکنش ها 
و روابط شماست.همچنین به این مساله توجه کنید 
که هرچه زودتــر به دنبال درمــان برآیید احتمال 
موفقیت شــما بالاتر می رود؛ بنابرایــن اگر تصمیم 
گرفتید که گامافوبیا را درمان کنید در اولین قدم به 
یک روان درمانگر مراجعه کنید.رفتار درمانی یکی از 
روش های درمانی بسیار موثر در درمان این اختلال 
است. در این روش شــما رفتار های خودتخریبی را 
شناســایی کرده و روش هایی بــرای تغییر آن ها را 

می آموزید.

 »دوزیست«؛
ماجراهای دختری مرموز

  

 

دوزیســت، تازه ترین ساخته  برزو نیک نژاد، به تازگی در سینماهای کشور اکران شده 
اســت. فیلمی که با وجود انبوه ستارگان ش، به دلایل مشکلات عمده در فیلم نامه و 

کارگردانی تبدیل به اثری غیرقابل تحمل شده است. با زومجی همراه باشید.
نویســنده و کارگردان فیلم های ناخواســته )۱۳۹۲(، یدکــی )۱۳۹۴( و لونه زنبور 
)۱۳۹۶( حال با تازه ترین اثرش به ســینماهای کشــور برگشــته است؛ آن هم در 
شرایطی که ســریالِ تازه اش آفتاب پرست در حال پخش از شبکه ی نمایش خانگی 
اســت. دوزیســت فیلمی اجتماعی اســت که جواد عزتی، هادی حجازی فر، پژمان 
جمشــیدی، ستاره پسیانی، سعید پورصمیمی، مانی حقیقی و الهام اخوان در آن به 
ایفای نقش پرداخته اند. داســتان پســری که با پدر و دوستان ش در گاراژی قدیمی 
زندگی می کند؛ ولی با ورود دختری به خانه، اتفاقاتی می افتد که همه چیز را به هم 

می ریزد.
فیلم از همــان ابتدا خودش را به تمامــی برای مخاطب آشــکار می کند. در اولین 
سکانس فیلم، درحالی که شاهد یک مراسم عروسی هستیم )مشخص نیست عروسیِ 
چه کســی(، با کاراکترهایی آشنا می شویم که گویا قصد ســرقت از جایی را دارند. 
دیالوگ هایی که آن ها به آرامی به یک دیگر می گویند زیر صدای بلند موزیک تقریبن 
ـ استفاده ی فراوان از نماهای کلوزآپ و  غیرقابل شــنیدن است. کارگردانیِ سکانس ـ
پرهیز از لانگ شات هایی به عنوان نمای معرّف، حرکات تُند و کنترل نشده ی دوربین، 
بازی های عصبی، دیالوگ های محوشده و اینسرت های متعدد ــ آن هم در شرایطی 
که فضا هنوز منعقد نشده است و معلوم نیست در کجا و چه شرایطی به سر می بریم 
باعث شــده است تا سر درآوردن از اتفاقاتی که در حال افتادن در این سکانس است 

بسیار کار سختی باشد.
پررنگ ترین نقش را هم دراین میان کارگردانیِ بســیاربد برزو نیک نژاد ایفا می کند. 
دکوپاژی که اصلن به بیننده اجازه نمی دهد که بتواند فهمی درست از فضا و موقعیت 
جغرافیایی به دست بیاورد. پلان های متعددی که کاراکترها را با نماهایی بسته نشان 
می دهد که مدام زیرلب چیزهایی به هم می گویند و از جاهایی بالا می روند و سرِ آخر 
به گاوصندوقی می رسند که باز نمی شود. درحالی که اصلن معلوم هم نیست که این ها 
چه کسانی اند و اصلن برای چه می خواهند دزدی کنند. فیلم برداریِ پرکنتراست کار 
هم هیچ کمکی به فضاســازی بهتر نمی کند و اتفاقن همه چیز را ســرگیجه آورتر و 

عصبی کننده تر می کند.
می توان حدس زد که اســتراتژیِ نیک نژاد، به عنوان نویسنده و کارگردان فیلم، این 
بوده که با شــروع کردن فیلم ش با چنین صحنه ای به نوعی مخاطب را در قلاب گیر 
بیندازد )Hook-Up(. صحنه ای که بالذات ایده ی جذابی دارد و می تواند شــروعی 
میخکوب کننده برای یک فیلم ســینمایی باشد. اما به دلیل همه ی مواردی که ذکر 
شــد، این اتفاق نه فقط نیفتاده است؛ بلکه این صحنه تبدیل به ضدّ آن چیزی شده 
اســت که در نظر کارگردان وجود داشت. صحنه ای که از همان ابتدا مخاطب فیلم 

را دل زده می کند.
ـ بهتر است  یک سکانس دیگر طول می کشد تا ما متوجه شویم دقیقن در این خانه ـ
بگوییم خواب گاه البته ــ چه خبر اســت. اینکه رابطه ی شخصیت ها با هم چه گونه 
است، مجتبی )جمشیدی( و حمید )حجازی فر( کیستند و چه نسبتی با عطا )عزتی( 
و پــدرش )پورصمیمی( دارند. این ســکانس هم البته زمانی فرا می رســد که آزاده 
)پســیانی( و مریم )اخوان( هم وارد داستان شده اند و همه چیز درواقع پیچیده تر از 

قبل است و مخاطب سردرگم تر از پیش!
علاوه بر همه ی این موارد، داســتان فیلم هم خیلی دیر راه می افتد. داستانی که در 
کلیت ش شــباهت غیرقابل انکاری به درباره ی الی... )اصغــر فرهادی، ۱۳۸۷( دارد. 
داستان دختری ناشــناس که وارد یک جمعِ دوستانه می شود، رفته رفته اطلاعاتی 
از او فاش می شــود و در آخر، به واســطه ی اتفاق بدی که برای او افتاده یا می افتد، 
رابطه ی بین اعضای آن جمع دوستانه نیز دست خوش تغییر می شود. این شباهت را 
علی الخصوص می توان زمانی متوجه شــد که پای همسر سابق مریم )با بازی مجید 

نوروزی( به فیلم باز می شود.
حضوری که دقیقن یادآور لحظه ی ورود کاراکتر صابر ابر به ویلای معروف بروبچه ها 
در درباره ی الی... است. البته می توان مشابهتی کلی تر را نیز بین این فیلم با دایره زنگی 
)پریســا بخت آور، ۱۳۸۶( ردیابی کرد. داستان دختری که به جمعی وارد می شود، و 
بعد از به هم ریختن زندگی افراد مختلف، با حقه ای از جمع خارج شده و به راه خود 

می رود. طرفه اینکه فیلم نامه ی دایره زنگی را نیز فرهادی به نگارش درآورده است.
در ســطح فیلم نامه، اصلی ترین مشــکل فیلم به عدم توانایی تصمیم گیریِ نیک نژاد 
درباره ی خطوط داستانی برمی گردد. آن چه از این داستان شلخته و سردرگم مستفاد 
می شود این است که او، براساس ایده ی محرکِ فیلم نامه اش )ورود مریم به جمع(، با 
ایده های مختلفی روبه رو بوده است که می توانسته با هر کدام داستان را پیش ببرد. 
ایده هایی که هر کدام به خودیِ خود می توانســتند جالب باشند. مثلن اینکه هر سه 
پســرِجمع بخواهند به نوعی دلِ او را ببرند. فیلم اما از تعدد این ایده ها رنج می برد. 
دل بردن از مریم، رابطه ی پدر و پســر، مشکلات رفاقت بین عطا و مجتبی و حمید، 
رابطــه ی عطا و آزاده، مشــکلات خود مریم، رابطه ی عطا و مریــم، رابطه ی عطا و 
همسایه اش )مانی حقیقی( و ... . این ایده ها هر یک نیاز به زمان و پرداخت بیش تری 
داشــتند تا پخته شــوند و برای مخاطب قابل قبول. درحالی که فیلم در حال حاضر 
ملغمه ای اســت از همه ی این ایده ها که هر کدام به صورتِ ناگهانی اتفاق می افتند و 

همین هم باعث می شود تا دیدن شان خنده آور باشد.
صحنــه ای که مجتبی به مریم اظهار تمایل می کند، در همین ســاختار و به همین 
دلیل، به چیزی بی ربط و احمقانه تبدیل شــده است که نه تنها داستان اصلی فیلم 
را جلــو نمی برد، بلکه شــاخ وبرگی اضافی و اذیت کننده اســت که فقط همه چیز را 
خراب تــر می کند. به همین دلیل هم اســت که پایان بندی فیلم نامــه تا این اندازه 
غیرقابل پذیرش است. کنشی باورناپذیر از طرف شخصیت حمید در دزدیدن پول ها 
و کنشــی توجیه ناپذیر از مریم در همراه شدن با حمید.این وسط جزئیاتی هم وجود 
دارد که وخامت اوضاع را بیشتر می کنند. مثل دیالوگ های بی ربطی که در بسیاری 
از صحنه ها بین شــخصیت ها اتفاق می افتد و به پیش بردنِ اهداف صحنه ها کمکی 
نمی کنند. یا جناغ شکســتن آزاده و عطا که درواقع عنصری اضافی در فیلم اســت 
و هیچ کجا به هیــچ کاری نمی آید.یا لحظه ی دعوای عطا و مجتبی، جایی که آزاده 
روی پشــت بام می آید )درحالی که معلوم نیست چه جوری خود را از دستِ پلیس ها 
رها کرده اســت( و با عطا حرف می زند. بعد که پلیس ها روی پشت بام می آیند، چرا 
از تکان خوردنِ آب حوضچه یــا دمپایی های روی آن یا حرف زدن های آزاده متوجه 
چیزی نمی شوند؟ دلیل ش واضح است. چون نیک نژاد یا خودش را به حماقت زده یا 
مخاطب را احمق فرض کرده و روایت ش را تا به این جا هم بر مبنای همین حماقت ها 

پیش برده است.
در کارگردانی، بزرگ ترین مشکل فیلم این است که مدام بین منطق  و لحن رئالیستی 
و اکسپرسیونیستی )بیان گرایانه( در نوسان است ــ آن هم اکسپرسیونیسمی بسیار 
افراطی، شــبیهِ آن چه که از بدترین فیلم های بالیوودی درخاطر داریم. پلان هایی در 
فیلم وجود دارند که کاملن با منطق بیان گرایانه اجرا شده اند. دو نمونه ی آن لحظه ای 
است که پدر چراغی شمعی روشــن می کند. اجرای این پلانِ ساده، باتوجه به نور و 
حرکت دوربین و بازی بازیگر، کاملن بیان گرایانه است و در میان انبوهی از پلان های 
رئالیستی بسیار در ذوق می زند و خارج می ایستد. نمونه ی دیگر، که بیشتر مضحک 
است، لحظه ی مواجهه ی عطا و مریم است در زمانی که همسایه صورتِ عطا را به در 
کامیون کوبیده و بینی عطا درحالِ خون ریزی اســت. می شود نمونه های دیگری از 
این نوع اجرا را در پلان هایی دیگر هم ردیابی کرد. البته گرفتنِ این ایراد، در فیلمی 
که حتی نمی تواند فضاهایش را درســت معرفی کند و در صحنه هایی خط فرضی را 

هم بی دلیل می شکند، شاید زیاده روی باشد.

هنرهفتم

گامافوبیا ، ترس از ازدواج و تعهد

جاذبه های شهر زیرزمینی کاریز 
جزیره کیش

در زبان فارسی به قنات، کاریز می گویند، که در زمان های 
گذشــته از آن برای هدایت آب های زیرزمینی استفاده 

می شد.
قنات کیش بیش از ۲۵۰۰ ســال قدمــت دارد که آب 
شــرب مردم جزیره کیش را تامین می کرده است. قنات 
کیش از نظر طول رشته قنات یا عمق چاه ها قابل مقایسه 
بــا قنات هاى دیگر نقاط ایران نیســت؛ اما از آنجایی که 
شیب جزیره کیش بســیار کم است، نحوه انتقال آب از 
سفره های آب زیر زمینی به سطح زمین بسیار مهم بوده 
اســت و نشــان مى دهد در زمان خود از پیشرفته ترین 

روش ها براى حفر قنات استفاده مى کردند.
 امــروزه مجموعه کاریز به یک شــهر زیر زمینی و یک 
جاذبه گردشگری تبدیل شده است، که با بیش از ۱۰۰۰۰ 
متر مربع وسعت، از مهم ترین نقاط دیدنی جزیره کیش 
به حســاب می آید و کاریز کیش خوانده می شود. البته 
باید توجه داشت که کاریز یک شهر تاریخی زیر زمینی 
نیست؛ بلکه در اصل شبکه ای از آب های زیرزمینی است.

شهر زیرزمینی کاریز شامل قسمت های مختلف از جمله 
غرفه های صنایع دستی ایران و جهان، رستوران سنتی و 
جدید، موزه و... می شــود. شهر کاریز در عمق ۱۶ متری 
زمین واقع شــده است و منصور حاجی حسینی موسس 

این مجموعه زیبا بوده است.

معماری شهر زیرزمینی کاریز جزیره کیش  
باتوجه به آنکه عموم قنات ها از ارتفاعات آغاز می شــوند 
و به مظهر می رســند، عظمت قنات دو هزار ساله جزیره 
کیش با ارتفاعی بالغ بر ۴۵ متر از جاذبه های منحصر به 

فرد این جزیره به شمار می رود.
جزیره کیش با توجه به اینکه ارتفاع چندانی ندارد، حفر و 
احداث قنات دو هزار ساله آن به دست ایرانیان خلاق در 
لایه گل مارن )مرگل( اهمیت و ارزش این قنات را بیش 

از پیش نمایان می کند.
قنــات کاریز طولی بالــغ بر ۱۵ متــر دارد. در طول دو 
رشته از منطقه صفین و فرودگاه تا محل فعلی مجموعه 
فرهنگی ســیاحتی شــهر زیرزمینی کیش به سه رشته 
تبدیل می شــود و از این محل مجــددا با تبدیل به یک 

رشته، به شهر قدیمی حریره می ریزد.
در طول مسیر کاریز، حفره های بسیار به منظور برداشت 
آب وجود دارد، که نشان دهنده آن است که در این کاریز 
آب به صورت ساکن و نیز به ســمت مظهر قنات جریان 
و حرکت داشــته اســت. از آب این کاریز به منظور آب 
یاری فضا های ســبز و آب شرب ساکنین جزیره استفاده 
می شــده است و در عین حال کشتی ها نیز از آب جزیره 
کیش برای مصرف و فــروش یا معاوضه با اجناس دیگر 
در کشور های حاشیه خلیج فارس استفاده می کردند.آب 
شــیرین جزیره کیش و این قنات، نتیجه بارندگی های 
سالانه جزیره است که در این کاریز جمع می شده است، 
که از مرجان ها به صورت یک فیلتر طبیعی عبور و در لایه 

گل مارن جریان پیدا می کند.
گل مارن نوعی گل رس محسوب می شود، که در حالت 
نرمال به صورت نرم و انعطاف پذیر اســت و چنانچه در 

معرض هوا قرار گیرد، خشک و محکم می شود.
در مجموعه شهر زیر زمینی کاریز جزیره کیش به منظور 
حفاظت از این گل ارزشمند دیوار هایی جلوی آن کشیده 
شــده است. گل مارن علاوه بر استفاده های درمانی برای 
درد مفاصل با ترکیبــات اضافی برای تولید آجر، کوزه و 

سیمان مورد استفاده خاص قرار می گیرد.
نکتــه حائز اهمیــت در معماری کاریز، این اســت که 
دیوار های آن به دست ماهر معماران ایرانی حفاری شده 
است، که با شــیبی ملایم در طول ۱۵ کیلومتر حرکت، 
از آب آن برای آبیاری استفاده می شد و امکان برداشتن 
از آن با چیزی شــبیه به دلو نیــز فراهم بود. همچنین 
پایاب ها مکانی پیش بینی شده برای فراهم شدن امکان 
برداشــتن آب از کاریز اســت.در مجموع شش پایاب در 
طول مســیر کاریز تعبیه شده است، که یکی از آن ها در 
مجموعه فرهنگی سیاحتی شهر زیرزمینی کیش موجود 
و قابل  مشاهده است. در زمان های دور ساکنین جزیره با 
کوزه های سفالی در این مکان آب شرب خود را برداشت 
می کردند.قدمــت ایــن پایاب ها به بیش از ۸۰۰ ســال 
می رسد. در گذشته دور، به خصوص قرون پنجم و ششم 
هجــری که جزیره کیش مکانی تجاری در منطقه خلیج 
فارس و دریای عمان بوده است و آب آشامیدنی آن برای 
مصرف کشور های حاشــیه خلیج فارس از ارزش بسیار 

بالایی برخوردار بوده است.

سیریدرایران

درختان »خون اژدها«

ی یمن یر ه سقطر  در جز

روانشناسی

کتاب مهرگان، سرگذشــت آب و آتش نوشــت 
ه بهار برادران اســت. انتشــارات پر این کتاب را 
روان ه بازار کرده است. این کتاب، عاشقانه ای در 
آخرین سال های ایران باستان را روایت می کند.
کتاب مهرگان، سرگذشــت آب و آتش، جامعه 
ایرانی در قرن ۶ میلادی را به تصویر می کشــد. 
خوانند ه ایــن کتاب، با ریشــه های فرهنگی و 

تاریخی این سرزمین آشنا می شود.
حــوادث تاریخی ایــن رمان، به نقــل از منابع 
تاریخی به تصویر کشــیده شده اند و تلاش شده 
تا به صورت مســتند و بر پایه تحقیقات تاریخی 
نوشته شــوند. بخش عاشــقانه کتاب مهرگان، 
سرگذشت آب و آتش نیز که رابطه تنگاتنگی با 

بخش تاریخی دارد، بیشتر بر پایه تخیل نویسنده 
و با شــناخت از جامعه ایرانی نوشته شده است.
بهار برادران، نویســند ه این کتــاب، در مقدم ه 
کتاب چنین می نویسد: »سرگذشت آب و آتش 
رمانی است عاشــقانه که در دل تاریخ و حوادث 
آن روایت می شــود. اما بیش از تاریخ، روایت گر 
عواطف و احساسات انسانی است که در هر زمان 

و هر مکان ثابت و پایدار بوده اند.«
خوانــدن این کتــاب را به دوســتداران ادبیات 

داستانی ایران پیشنهاد می کنیم. 
بخشی از کتاب مهرگان، سرگذشت آب و آتش

»ـ دایانا.
با زمزمه آرام پدر به خــود می آیم. پاهایم را که 

در حال تکان خوردن هستند، متوقف می کنم و 
روی صندلی صاف می نشینم. کمی که می گذرد، 
ســرم را بلند می کنم و به چپ نگاه می کنم. در 
امتداد جایگاه ما چند صندلی دیگر قرار دارد که 
درباریان بر روی آن نشسته اند. محافظان شان هم 
پشت سرشان ایستاده اند. پس از صندلی ها، پرده 
حریر نازکی به رنگ ارغوانی روشن آویخته شده 
است. پرده بزرگی که پادشاه و خاندان سلطنتی 
را از دید مردم پنهان می کند. یکی از منشــیان 
دربار آن ســوی پرده ایستاده اســت و هدایای 
مردم را یکی پس از دیگری اعلام می کند. این بار 
منشــی پس از بر زبان آوردن نام بامداد کشاورز 
هدیه تقدیمی به پادشاه را این طور اعلام می کند:

ـ چهار کیسه گندم از برداشت شهریورماه 
منشی ســاکت می شــود. کیقباد پس از مکث 

کوتاهی می پرسد:
ـ کشاورز بامداد، درخواستی از کیقباد داری؟

ـ پادشاه به ســلامت باشن. تنها درخواست این 
رعیت پیر ســلامتی و عمر طولانی، برای پادشاه 

ایران زمینه...

»مهرگان،سرگذشــتآبوآتش«؛

تصویر جامعهٔ ایرانی در قرن ۶ میلادی

پاتوقکتاب

منبع : فرادید

درباره صنعت نســاجی در دوره قاجــار منابع تاریخی 
بسیاری در دسترس است. درباره مشکلات این صنعت 
و البته واردات بدون محدودیت منســوجات و البســه 
خارجی هم گزارش های مفصلی در تاریخ هســت که 
شــرح می دهد چگونه صنعتگران و نساجان ایرانی به 
ورشکســتگی رســیدند و در اواخر دوره قاجار و دوره 
پهلوی اول، لباس ایرانی ها نیز وابسته به خارجی ها شد.

یکی از جالب ترین توصیفات از وضعیت صنعت نساجی 
ایرانی در عهد قاجار گزارشی از میرزا حسین خان، مأمور 
مالیاتی اصفهان است که به این شرح است: »سابق که 
پارچه های فرنگی شــایع نبود؛ از اعلی و ادنی ]بزرگ و 
کوچک از نظر شــأن اجتماعی[ حتی در ارکان دولت 
و بعضی از شاهزادگان عظام قدک پوش ]قدک: پارچه 
کرباســی[ بودند… چندین ســال که پارچه های زرد 

و سرخ باطن فرنگســتان رواج گرفته، هر دفعه اقمشه 
]پارچه ها، لباس ها[ ایشــان طرح تــازه بوده و هرکدام 
به نظرها تازگی داشته مردم ایران جسم و جان خود را 
رها کردند و دنبال رنگ و بوی دیگران رفتند در واقع در 
این مرحله به ضررها رسیدند. پارچه بافان به خاطر تقلید 
از محصولات خارجــی، کیفیت کالاهای خود را پایین 
آورده اند؛ روس ها نیز از خرید منســوجات ایرانی دست 

برداشته اند… بیشتر مشاغل ضررهای هنگفت دیده اند...
اقلًا عشــر ]یک دهم[ اصناف این شهر نساج بودند که 
خمس ]یک پنجم[ آن باقی نیســت. حدود یک بیستم 
از بیوه زنان اصفهان با درآمد حاصل از نخ ریســی برای 
نساجان، هزینه نگهداری کودکانشان را تأمین می کردند 
که اکنــون این منبع معاش خود را از دســت داده اند. 
همچنین اصناف بزرگی دیگر مانند صباغ ]رنگرز[، نداف 
]پنبه زن[ و... که بســته و پیوســته با این صنف بودند 
بیشتر اینان از میان رفتند. سایر اصناف خلایق را از این 
ورشکستگی ها ضررها رسید. مثلا کشاورزان نمی توانند 
پنبه خود را بفروشند.]نســاجی[ صنعتی بسیار بزرگ 
است، سابق خیلی جمعیت و رواج داشت، الان نسبت 
به پیش تخفیف ]کاهش[ کلی کرده، زیرا قماش فرنگ، 
خیلی بازارشان را شکسته، نصف ایشان باقی نمانده اند«.

ستون

 یک گزارش تاریخی از صنعت نساجی در دوره قاجار
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